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آنچه بیش از هر عامل دیگری صنعت سیمان را 
دچار چالش کرده، بهای این ماده زیر   بنای توســعه 
است که در بورس   کالا با سیاست   های وزارت صمت 
و البته با هدف جلوگیری از افزایش بهای مسکن با 
نرخ ارزان در اختیار خریداران قرار می گیرد که البته 
ایجاد این شرایط هیچ گونه تاثیری بر کنترل تورم 
مسکن نداشته و شــاهدیم که این نیاز اولیه برای 
بسیاری از مردم تبدیل به یک آرزوی دست نیافتنی 
شــده و در ســمت دیگر هم واحد   های ســیمانی 
درگیــر مشــکلات ابتدایی مانند نبــود نقدینگی 
برای جایگزینی قطعات فرسوده هستند؛ منتقدان 
سیاســت های دولت در حوزه سیمان معتقدند که 
این ماده زیر بنای توســعه ظرف ۲۰ ســال اخیر از 
۵۰ دلار به حدود ۱۰ دلار رســیده و این در حالی 
اســت که قطعات و تجهیزات موردنیاز با توجه به 

نبــود تولید داخلــی، در طول ایــن مدت جهش 
سرسام آوری را تجربه کرده اند. محمد رضا احسان فر، 
رئیس هیات  مدیره ســیمان زابل گفت: در حالی 
که میزان سرمایه گذاری برای احداث یک کارخانه 
ســیمان با ظرفیت یک میلیــون تنی حدود ۱۵۰ 
میلیون دلار اســت، هر کیلوگرم سیمان پاکتی به 
نرخ یک ســنت در ایران فروخته می شود و همین 

امر گویای فاجعه این صنعت است.
وی افزود: متاســفانه مســئولان بیــرون گود 
نشســته اند و منتظرند تا متلاشــی شدن صنعت 
ســیمان را ببینند و تا زمانی که همچنان سیمان 
در بازار وجود داشته باشد، معضلات این صنعت را 
نمی بینند؛ شاید زمانی به فکر چاره بیفتند که این 

صنعت به طور کامل تعطیل شود.
 احســان فر ادامه داد: چنانچــه گیربکس یکی 
از کارخانه های ســیمان دچار مشــکل شود، برای 
تعویض باید ۲۰۰ میلیارد تومان هزینه شــود که 
با توجه به درآمد اندک ســیمانی ها که صرفا برای 
گذران امورات روزانه آنها کفایت می کند، تامین این 
ارقام امکان پذیر نیســت. این فعال صنعت سیمان 
عنوان کرد: تا ۷ ســال پیش هزینه حمل سیمان 
حــدود ۱۰ درصد ارزش محموله بــود اما امروز در 
حالی هر تن سیمان به نرخ ۶۰۰ هزار تومان فروخته 
می شود که هزینه حمل آن ۸۰۰ هزار تومان است. 

بر این اساس کارخانه ای به ارزش ۱۵۰ میلیون 
دلار از هر تن سیمان به مراتب سود کمتری نسبت 
به مالک یک کامیون به ارزش ۱۰۰ هزار دلار دریافت 
می کند. رئیس هیات  مدیره ســیمان زابل تصریح 
کرد: متاســفانه تمام سیاســت های وزارت صمت 
معطوف به کاهش نرخ ســیمان است در حالی که 
کارخانه های بتن آماده به مراتب سود های بالاتری 
دریافت می کنند؛ به این معنی که تولیدکنندگانی 
که برای هر مترمکعب بتن بــا عیار ۳۵۰ حداکثر 
۳۰۰ هــزار تومــان می پردازند و با ترکیب شــن و 
ماسه و آب با آن، چند برابر تولیدکننده ماده اصلی 
)سیمان( سود می برند؛ این سود آوری برای دلالان و 
واسطه های قانونی هم به راحتی و با کمترین هزینه 
وجود دارد اما تولیدکننده با هزینه های سرسام آور از 

این سودها بی بهره است.
وی با انتقاد از سیاســت های بــورس کالا اظهار 
کــرد: در حالی که دولــت تمامی خدمات خودش 
را اعــم از بــرق، گاز، مواد ناریــه و... افزایش داده 
که با اعمال سیاســت های نادرســت در بورس کالا 
مانند عرضه بیشــتر از تقاضا و تعیین قیمت پایه، 
مانع از رشــد قیمت این صنعت می شود؛ بنابراین 
در حالی که پیش تر قیمت ســیمان با هم اندیشی 
چند کارشناس در سازمان حمایت با در نظر گرفتن 
حداقل های قیمت برای جلوگیری از ورشکستگی 
صنعت سیمان انجام می شــد، امروز در بورس کالا 
این ملاحظات وجود ندارد و می توان گفت صنعت 
ســیمان از چاله به چاه افتاده اســت. احسان فر در 
مورد عملکرد فاطمی امین در وزارت صنعت، معدن 
و تجارت تصریــح کرد: متاســفانه وزیر صمت به 

منافع صنعت توجه نکرد و صرفا منویات نمایندگان 
مجلس و سازمان های حاکمیتی را که بهای مسکن 
را متاثر از قیمت سیمان می دانستند، دنبال می کرد 
در حالی که در ۲۰ ســال اخیر بهای سیمان از ۵۰ 
دلار به ۱۰ دلار رســیده اما بهای مسکن چند برابر 

افزایش یافته است.
همچنیــن پیونــد زین العابدینــی، مدیرعامل 
شــرکت سیمان آباده نیز به »دنیای اقتصاد« گفت: 
با توجه بــه افزایش هزینه های تولید، بهای هر تن 
ســیمان باید از متوســط ۶۵۰ هزار تومان به یک 
میلیون تومان برســد اما متاســفانه دولت در برابر 
این واقعیــت اقتصادی مقاومت می کند و از طرفی 
انجمن سیمان هم طبق قانون از قدرت اجرایی برای 
اعمال تغییرات برخوردار نیست. وی افزود: دولت در 
حالی مانع افزایش منطقی قیمت ها می شود که به  
رغم کاربرد بســیار بالای سیمان در پروژه ها، کمتر 
از ۲ درصد روی هزینه های ساخت تاثیر گذار است 
و ســایر کالاها و مصالح ساختمانی به مراتب بیش 
از سیمان بر قیمت مســکن تاثیرگذار هستند اما 
دولت صرفا با جلوگیری از افزایش بهای ســیمان، 

می خواهد نقش خودش را ایفا کند.
زین العابدینی با اشــاره به اینکه سیمان کالایی 
مصرفی است، ادامه داد: زمانی که میزان تولید یک 
کالای مصرفی بیش از میزان تقاضای بازار اســت، 
هیچ گونه دلیلــی برای دخالــت در قیمت گذاری 
وجود ندارد اما دولت برای ورود به قیمت ســیمان 
مصمم است و به قیمت بسیاری از کالاهای مهم تر 
و حیاتی تر کــه با صنایع ارتباط مســتقیم دارند، 
ورود نمی کند. وی با اشــاره به اشتغال بیش از نیاز 
کارخانه های سیمان گفت: متاسفانه این مساله در 
صنعت ســیمان و البته برخی صنایع بزرگ وجود 
دارد و بــا توجه به میزان درآمد این صنعت، تامین 
هزینه نیروی انسانی یکی از دغدغه های مدیران به 
شمار می رود. سیمان آباده هم با این چالش مواجه 
بوده و در گذشــته تعداد نیروها را از ۲۲۰ به ۱۵۰ 

نفر کاهش داده است.
زین العابدینــی بــا اشــاره به اهمیــت تامین 
مازوت قبل از آغاز فصل ســرما اظهار کرد: وزارت 
نیرو چنانچــه بتواند در شــرایط حاضر که تامین 
ماشــین آلات حمل ونقل راحت تر انجام می شــود، 
مازوت را به صورت اعتباری در اختیار شــرکت ها 
قرار دهد، بسیاری از دغدغه شرکت ها در زمستان 
رفع خواهد شد اما متاسفانه شرکت ملی پالایش و 
پخش حاضر به این کار نیست و علاوه بر هزینه های 
روز مازوت، ضمانت نامه های ســنگین از شرکت ها 
دریافت می کند.  این در حالی است که درب مخازن 
مازوت تا ماه های سرد سال و قطع گاز پلمب خواهد 
بود. وی در مورد تامین برق شرکت های سیمانی از 
طریق احداث نیروگاه های خود تامین نیز گفت: به 
نظر می رســد با توجه به وضعیت مالی شرکت های 
ســیمانی، احداث نیروگاه توســط شــرکت های 
خصوصی امکان پذیر نباشــد اما امکان احداث این 

نیروگاه ها توسط هلدینگ ها بیشتر است.

کارشناسان عنوان کردند
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اینجملهکه»ســرمایههوشمندعمل
میکند«بارهاازســویکارشناســانو
ایننکته به صنعتگرانعنوانشــدهو
میرود بهسمتی کهسرمایه دارد اشاره
باشد؛ فراهم ســودآوری شــرایط که
دردهــه۸۰طرحهایعمرانیورشــد
سرمایهگذاران تا شد باعث ساختوساز
احداثکارخانههایسیمانرادردستور
کارقراردهند؛بنابراینبهسرعتشاهد
احــداثکارخانههایســیماندرنقاط
مختلفکشــوربودیمتاجاییکهمیزان
میلیون بهحدود۹۰ اینصنعت ظرفیت
تنرســیدامادرادامهقیمتگذاریهای
دستوریدولتهاحتیباورودسیمانبه
بورسکالاهممتوقفنشدتاشاهدکاهش
سودآوریاینصنعتباشیم؛تاجاییکه
امروزحتیســرپانگهداشــتنبرخی
کارخانههاوپرداختحقوقپرســنلبا
اماواگرهمراهاستوایندرحالیاست
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شانهبهشانهسودآورترینصنایعکشور

میزند.
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»هیثم بن طارق آل سعید« سلطان عمان و هیات همراه 
صبح دیروز )دوشــنبه( با حضرت آیــت الله خامنه ای رهبر 

انقلاب اسلامی دیدار و گفت وگو کردند. 
رهبرمعظم انقلاب اسلامی روابط ایران و عمان را روابطی 
دیرینه و ریشــه دار و خــوب خواندند و گفتند: ما معتقدیم 

گســترش روابط دوکشــور در همه زمینه ها، به نفع هر دو 
طرف است. حضرت آیت الله خامنه ای در دیدار آقای »هیثم 
بن طارق آل سعید« سلطان عمان و هیات همراه، با اشاره به 
مذاکرات طرف های ایرانی و عمانی، خاطر نشان کردند: نکته 
مهم آن است که این مذاکرات تا رسیدن به نتایج محسوس، 

به صورت جدی پیگیری شود و در نهایت ارتباطات گسترش 
یابد. رهبر انقلاب اســلامی به موضــوع خطر حضور رژیم 
صهیونیستی در منطقه نیز اشاره کردند و افزودند: سیاست 
رژیم صهیونیستی و پشــتیبانان آن، ایجاد اختلاف و نبود 
آرامش در منطقه است، بنابراین همه کشورهای منطقه باید 

به این موضوع توجه داشته باشند. 
حضرت آیت الله خامنه ای خاطر نشــان کردند: افزایش 
همکاری عمان و ایران حائز اهمیت اســت زیرا دوکشور در 
آبراه بســیار مهم تنگه هرمز دارای اشتراک هستند. رهبر 
انقلاب اســلامی با اشاره به اظهارات سلطان عمان مبنی بر 
تمایل مصر برای از ســرگیری روابط با جمهوری اســلامی 
ایــران، تاکید کردند: ما از این موضع اســتقبال می کنیم و 

مشکلی در این زمینه نداریم. 
حضرت آیت الله خامنه ای درخصوص اظهار خرســندی 
ســلطان عمــان از آغاز روابــط مجدد ایران و عربســتان 

گفتند: این موضوعات نتیجه سیاســت خوب دولت جناب 
آقای رئیسی برای گســترش و تقویت روابط با همسایگان 
و کشــورهای منطقه است. ایشان در پایان اظهار امیدواری 
کردند با گســترش ارتباطات دولت ها، امت اسلامی شوکت 
و عظمت خود را بازیابد و درکنار هم قرارگرفتن ظرفیت ها 
و امکانات کشورهای اسلامی، به نفع همه ملت ها، کشورها 
و دولت های اسلامی باشد.  در این دیدار که حجت الاسلام 
والمســلمین رئیسی رئیس جمهور نیز حضور داشت، آقای 
»هیثم بن طارق آل سعید« سلطان عمان با ابراز خرسندی 
فراوان از دیدار با رهبر انقلاب اســلامی، سیاســت عمان را 
گســترش روابط با همســایگان به ویژه جمهوری اسلامی 
ایران خواند و گفت: در مذاکرات تهران، درمورد عرصه های 
مختلف همکاری، گفت وگو و تبادل نظر شد و امیدواریم با 
استمرار این گفتگوها، روابط دوکشور بیش از پیش گسترش 

یابد و نتایج عملی آن برای هر دو طرف مشهود شود.

رهبر انقلاب اسلامی در دیدار سلطان عمان:

ازروابطبامصراستقبالمیکنیم

ســران ایران و عمان بــرای تنظیم ســند همکاری های 
راهبردی در زمینه های مختلف در بیانیه پایانی سفر سلطان 

عمان به ایران توافق کردند.
سید ابراهیم رئیسی و آقای »هیثم بن طارق آل سعید« در 
بیانیه پایانی سفر رسمی و دو روزه سلطان عمان به کشورمان 
ضمن تأکید بر نقش ســازنده بخش خصوصی دو کشــور در 
توسعه افق های همکاری اقتصادی، نسبت به افزایش مستمر 
مبادلات تجاری و افزایش ســرمایه گذاری های مشترک، ابراز 
خرســندی، از امضای موافقتنامه ها و یادداشت های تفاهم در 
زمینه های اقتصادی، تجاری، ترانزیت، سرمایه گذاری، انرژی 
و فرهنگی اســتقبال و بر ضرورت فعال شدن توافقات موجود 
میان دو کشور و همکاری برای رسیدن به توافقات جدید که 

در راستای خدمت به مصالح مشترک باشد، تأکید کردند.
متن کامل این بیانیه به شرح زیر است:

»بسم الله الرحمن الرحیم 
بیانیه مشــترک به مناسبت ســفر عالیجناب »هیثم بن 
طارق آل سعید« سلطان کشور عمان )تهران-خرداد ۱۴۰۲(

در راســتای روابط تاریخی مســتحکم میان دو کشــور 
جمهوری اسلامی ایران و ســلطنت عمان و دو ملت دوست 
و با تاکید بر احترام متقابل میان روســای دو کشور و روابط 
مستحکم دوجانبه که براساس اصل حسن همجواری، برادری 
و مبانی دینی و فرهنگی شــکل گرفته؛ عالیجناب ســلطان 
»هیثم بن طارق آل سعید« سلطان کشور عمان بنابر دعوت 
آیت الله دکتر ســید ابراهیم رئیسی، ریاست محترم جمهوری 
اســلامی ایران، در تاریخ ۷-۸ خرداد ۱۴۰۲ دیدار رسمی از 
جمهوری اسلامی ایران به عمل آوردند. روسای دو کشور در 
این ســفر درباره روابط دوجانبه و راه هــای تقویت آن برپایه 
برادری و منافع مشترک به ویژه در زمینه های تجاری، انرژی، 
ســرمایه گذاری و فرهنگی که تامین کننده مصالح مشترک و 
تقویت کننده روابط و منافع دو ملت دوست باشد، گفت وگو 

کردند. دو طرف ضمن ابراز خرســندی از سطح عالی روابط 
دوجانبه، بر رشد مستمر این روابط به ویژه بعد از دیدار سال 
گذشــته رئیس جمهوری اســلامی ایران از عمان به دعوت 

سلطان هیثم بن طارق آل سعید اشاره کردند.
طرفین با ابراز علاقه نســبت به رشــد روزافزون روابط در 
آینده، از تشــکیل کمیته های مشترک و تبادل کارگروه ها و 
دیدارهای مختلف با هدف پیگیری توسعه روابط تاکید کردند.

ریاست محترم جمهوری اسلامی ایران و عالیجناب سلطان 
کشــور عمان ضمن تاکید بر نقش ســازنده بخش خصوصی 
دو کشــور در توســعه افق های همکاری اقتصادی، نسبت به 
افزایش مستمر مبادلات تجاری و افزایش سرمایه گذاری های 
مشترک، ابراز خرســندی کردند. همچنین طرفین از امضای 
موافقتنامه ها و یادداشت های تفاهم در زمینه های اقتصادی، 
تجاری، ترانزیت، ســرمایه گذاری، انرژی و فرهنگی استقبال 
و بــر ضرورت فعال شــدن توافقات موجود میان دو کشــور 
و همکاری برای رســیدن به توافقات جدید که در راســتای 

خدمت به مصالح مشترک باشد، تاکید کردند.
روسای دو کشور در چهارچوب تقویت روابط بین دو کشور 
برادر و پایه گذاری اصول و چارچوبی جهت حفظ و اســتمرار 
این روابط از مســئولان دولتی خواســتند اقدام لازم را برای 
تنظیم ســند همکاری های راهبردی در زمینه های مختلف و 
امضای آن به نحوی که همــکاری و منافع متقابل را تحکیم 

نماید، انجام دهند.
ریاست جمهوری اسلامی ایران و سلطان کشور عمان ضمن 
تبادل نظر درباره برخی موضوعات منطقه ای و بین المللی، بر 
اهمیت تلاش های ســازنده در زمینه هــای مختلف امنیتی، 
سیاسی، اقتصادی و فرهنگی در راستای تقویت صلح و ثبات 
تاکید کردند و از ادامه رایزنی ها و مشورت های سیاسی میان 

دو کشور استقبال کردند.
طرفین در این ســفر از گســترش فرهنگ گفت وگو در 

منطقه به منظور حل و فصل مشــکلات و تحکیم روابط میان 
کشــورهای همســایه به نحوی که صلح، ثبات و شکوفایی و 

خواست ملت های منطقه را تامین نماید، استقبال می کنند.
آیت الله دکتر رئیســی ریاســت محترم جمهوری اسلامی 
ایران از تلاش های عالیجناب سلطان هیثم بن طارق سلطان 
کشــور عمان در اتخاذ سیاست های ســازنده و حکیمانه در 
عرصــه منطقــه ای و بین المللی جهت تعمیــق روابط مثبت 
دوجانبه و صلح و ثبات منطقه ای تقدیر کرد. ســلطان هیثم 
بن طارق آل ســعید نیز ضمن تقدیر از سیاســت همسایگی 

دولت سیزدهم نسبت به کشورهای منطقه، همکاری نزدیک 
کشورهای منطقه خلیج فارس را موجب تحکیم ثبات و صلح 

منطقه ای دانستند.
در پایان آیت الله دکتر ســید ابراهیم رئیسی از انجام این 
دیدار تاریخی ابراز خرســندی کردنــد و عالیجناب هیثم بن 
طارق ســلطان عمان هم از آیت الله دکتر رئیســی ریاســت 
محترم جمهوری اســلامی ایران بابت حســن اســتقبال و 
پذیرایــی صورت گرفته از هیئت عمانی در این ســفر تقدیر 

به عمل آورد«.

رئیس قوه  قضائیــه با بیان اینکه مــردم متدینّ از طریق 
تریبون هــای مختلف، نظرات و دغدغه هــای خود را در قبال 
مقوله ناهنجاری هــای اجتماعی طرح می کننــد، گفت: این 
موضوع خیلی امر مبارکی اســت البتــه در این اثناء همانطور 
که مردم متدینّ ما عنایت دارند، نباید در وحدت جامعه خلل 

ایجاد شود و فضای دوقطبی شکل گیرد.
به گــزارش مرکز رســانه قــوه قضائیه، حجت الاســلام 
والمسلمین محســنی اژه ای طی سخنانی در نشست شورای 
عالی قوه قضائیه، به موضــوع برخی ناهنجاری های اجتماعی 

و دغدغــه بحق مردم متدینّ و دلســوز در این زمینه اشــاره 
کــرد و گفت: امروز بســیاری از مردم متدینّ و شــهید داده 
برای انقلاب و نظام، بحق نســبت به برخی از ناهنجاری های 
اجتماعی از جمله مقوله عفاف و حجاب، دغدغه و توقع دارند؛ 
این قبیل موارد از خیرخواهی مردم متدینّ ما نشئت می گیرد؛ 
ما به شــدت از این موضوع اســتقبال می کنیــم و ما از همه 
مطالــب انتقادیِ این مردم خیرخــواه حتی آنهایی که گاهی 
نقدهای شان سنگین می شود، استقبال می کنیم و این مقوله 

را گام اول در مسیر اصلاح می دانیم.

رئیس قوه قضائیــه افزود: این خیرخواهی و دلســوزی و 
دغدغه مندی مردم متدینّ ما بیانگر عدم بی تفاوتی آنها نسبت 
به جامعه شان است و این امر، خیلی نکته مهم و قابل توجهی 
است؛ مردم متدینّ ما با تمام وجود وارد میدان شده اند و حتی 
جلســه برگزار می کنند و از طریــق تریبون های مختلف و از 
طریق فضای مجازی و غیرمجازی، نظرات و دغدغه های خود 
را در قبال مقوله ناهنجاری های اجتماعی طرح می کنند؛ این 
موضوع خیلی امر مبارکی اســت؛ البته در این اثناء همانطور 
که مردم متدینّ ما عنایت دارند، نباید در وحدت جامعه خلل 
ایجاد شــود و فضای دوقطبی شــکل گیرد؛ چرا که دشمنان 

مترصد سوءاستفاده هستند. 
محســنی اژه ای اضافــه کرد: در اصل ایــن مقوله که باید 
ناهنجاری هــای اجتماعــی را با منطق، گفتگو، اســتدلال و 
بهره گیــری از ادبیات و راهکارهای فرهنگی و آنجایی که لازم 
است با قوه قهریه، علاج کرد، تردیدی وجود ندارد.  رئیس قوه 
قضائیه در ادامه با تبیین و تشریح گام هایی که باید برای علاج 
ناهنجاری های اجتماعی با کمک مردم برداشــته شود، گفت: 
باید برای علاج ناهنجاری های اجتماعی، با تدبیر و همفکری، 
راه ها و روش هایی  را اتخاذ کنیم که مســتمر و در عین حال 

بدون هزینه یا حداقل کم هزینه باشند.
محســنی اژه ای در ادامه با تبییــن مقولات ناظر بر لایحه 
عفــاف و حجاب، گفت: لایحه مرتبط با مقوله عفاف و حجاب 
در تاریخ دوم اردیبهشت پس از تدوین و تنظیم در قوه قضائیه 
به دولت ارسال شد و قوه مجریه در تاریخ ۳۱ اردیبهشت این 
لایحه را با امضای رئیس جمهور و وزیر دادگستری به مجلس 

فرســتاد؛ آنطور که معاونت حقوقی قوه قضائیه گزارش داده 
لایحــه قوه قضائیه در این زمینه، متضمّن ۹ ماده بود و لایحه 
دولــت دربرگیرنده ۱۵ ماده. طبیعی اســت که اصلاحاتی در 
دولت بر این لایحه در قالب اصلاحات عبارتی و در بخش هایی 
اصلاحات ناظر بر جرائم اعمال شد. اعمال نظر در دولت بر این 
لایحه، اقدام مطلوبی بود؛ مجلس نیز اختیار دارد که اصلاحات 
مدنظــر خود را در این لایحه اعمال کند و ما ملتزم به اجرای 

هر آنچه تبدیل به قانون شد، هستیم.
رئیس قوه قضائیه افزود: حتی صحبت پیرامون آن بود که 
ممکن اســت دولت در این زمینه لایحه دیگری بدهد چرا که 
روزهای نخست، بحث بر سر این بود که بخشی از این موارد، 
جرم تلقی نشوند و نیروهای انتظامی بتوانند رأساً خاطیان را 
جریمه کنند؛ با این حال اگر احساس می کنند لایحه قضایی 
لازم نیســت، می توانند لایحه جداگانه دهنــد؛ اگر این مورد 
نیز اتفاق بیفتد، بایــد تاکید کنیم که قوه قضائیه از هر آنچه 
که سبب شــود ناهنجاری های اجتماعی و برخی ناامنی ها و 
مشــکلات مردم در حوزه های مختلف بویژه مسائل اقتصادی 
و تورم، هرچه ســریعتر رفع گردد، استقبال می کند و در این 

مسیر تلاش های مجدانه خود را به کار خواهد بست.
محســنی اژه ای در پایان این بخش از سخنانش خطاب به 
مسئولان ذی ربط قضایی گفت: نسبت به رفع ابهامات پیرامون 
تدابیــر در نظر گرفته شــده برای مواجهه بــا ناهنجاری های 
اجتماعی کوشــا باشید و در این اثناء چانچه ضعف هایی را به 
شما گوشرد می کنند، از این امر استقبال کنید و درصدد رفع 

آن نقاط ضعف اهتمام داشته باشید.

بیانیه پایانی سفر سلطان عمان به ایران

توافق سران ایران و عمان برای تنظیم سند همکاری های راهبردی

رئیس قوه  قضائیه:
از دغدغه مردم درباره حجاب استقبال می کنیم

برگزاری مراسم یادبود 
حجت الاسلام محمود دعایی 

مراســم گرامیداشت نخستین سالگرد درگذشــت زنده یاد حجت الاسلام 
والمســلمین ســید محمود دعایی، نماینده ولی فقیه و سرپرســت پیشین 
مؤسسه اطلاعات، امروز سه شــنبه ۹ خرداد ۱۴۰۲، از ساعت ۱۴:۳۰ تا ۱۷ 
روز در محل سالن زنده یاد ســید محمود دعایی )سالن همایش ها( مؤسسه 

اطلاعات برگزار می شود.
در این آیین که با حضور شــخصیت های فرهنگی و اهالی رســانه برگزار 
می شــود، ضمــن پخش پیام تصویــری آیت الله جوادی آملی، سیدحســن 
خمینی، غلامعلی حداد عادل، هادی خانیکی، محمدجواد ظریف، حســین 
مرعشــی، یکی از فرزندان زنده یاد دعایی و ســید عباس صالحی سخنرانی 

خواهند کرد.
پخــش کلیپ های کوتاه و رونمایی از کتاب »یاد یار گره گشــا«، از دیگر 

برنامه های این آیین است.

وزیر کشور:
نقطه مرزی برای تردد باز بوده

و در آرامش قرار دارد
به گفته وزیر کشــور تنش مرزی ایران و افغانستان و ارزیابی های صورت 
گرفته نشان داده که درگیری مختصری بود و در ادامه برطرف شد و مذاکرات 
هم با طرف طالبانی صورت گرفت. در حال حاضر ما مشــکلی نداریم و نقطه 

مرزی برای تردد باز بوده و در آرامش قرار دارد.
به گزارش خانه ملت، احمد وحیدی گفت: یک تیراندازی مرزی در مرز از 
طرف مرزداران افغانســتانی صورت گرفت و طبیعتا پاسخ آن ها هم به شکل 

مقتضی داده شد. 
او با اشــاره به آخرین اقدامات در زمینه حقابه هیرمند،بیان کرد: پیش تر 
مســئولان مختلفی در زمینه حقابه هیرمند صحبــت کرده اند. از این رو ما 
منتظر آن تیم مشــترکی هســتیم که  به اتفاق طالبان و نیروهای ایرانی و 
متخصص تشــکیل شود تا این تیم وضعیت آب را در سدهای منطقه بررسی 
کنند و ببیند در حال حاضر بــا توجه به حقابه ایران، وضعیت فعلی چگونه 

است .
وزیر کشــور ادامه داد: اگر آب در ســدها موجود بود، طرف طالبانی  باید 
ســهم ایران را بدهد و اگر نبود این مســئله باید برای ما روشن شود؛ چراکه 
متخصصین ما معتقدند در این ســدها آب موجود اســت اما طرف طالبانی 
می گوید که آب موجود نیست. با این حال تشکیل کمیته مشترک از سمت 
ما پیش بینی شــده و این کمیته باید تشکیل و از محل مذکور بازدید کنند. 

به هر حال طالبان باید این موضوع را سامان دهد.

سردار حاجی زاده:
 موشک هایپرسونیک به زودی رونمایی می شود

فرمانده نیروی هوافضای ســپاه پاســداران از رونمایی موشک بالستیک 
هایپرسونیک ایران در آینده نزدیک خبر داد.

به گزارش فارس، ســردار امیرعلی در جمع دانشــجویان دانشگاه علم و 
صنعت افزود: موشــک هایپرسونیک آزمایش های خود را پشت سرگذاشته و 
به زودی رونمایی می شود. این موشک جدید از همه سامانه های سپر موشکی 

عبور می کند.
به گفته او موشــک سامانه های ضد موشکی دشمن را هدف قرار می دهد 
و یک جهش بزرگ در حوزه موشــکی اســت. موشک هایپرسونیک سرعت 
بالایی)حدود ۱۲ تا ۱۳ ماخ( دارد و در جو و خارج از جو می تواند مانور دهد.

وزیر دفاع مالی در دیدار با امیر آشتیانی:
 جمهوری اسلامی ایران الگوی مناسبی

برای ملت ما است
وزیر دفاع مالی در دیدار با امیر آشــتیانی گفت: ملت و دولت مالی تلاش 
دارند که خود حاکمیت و امنیت کشورشــان را بر عهده بگیرند و جمهوری 

اسلامی ایران الگوی مناسب برای ملت ما است.
بــه گزارش خبرگــزاری فارس، امیــر محمدرضا آشــتیانی وزیر دفاع و 
پشتیبانی نیروهای مسلح در این دیدار با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران 
پس از پیروزی انقلاب اســلامی، همواره توسعه روابط با کشورهای آفریقایی 
را دنبال کرده است گفت: همکاری با کشورهای مسلمان و مستقل همچون 
کشور مالی که از نقش قابل توجهی در تحولات منطقه  غرب آفریقا برخوردار 
است از اولویت های سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران به  شمار می  رود.

او افــزود: وزارت دفاع جمهوری اســلامی ایران نیز در راســتای همین 
سیاســت اصولی، در برقراری تعامل با کشورهای مســتقلی همچون مالی، 

تلاش و اهتمام جدی دارد.
امیر آشتیانی با تقدیر از مواضع دولت مالی در حمایت از فلسطین و مردم 
مظلوم آن، پایداری این کشور در حفاظت از آرمان قدس شریف را به عنوان 

الگویی درخشان از حق طلبی و دفاع از مظلوم برشمرد.
او با بیان اینکه راهبرد حضور برخی کشــورهای غربی در آفریقا؛ تعقیب 
اهداف استعماری، کسب منفعت و ایجاد تنش و بی ثباتی است، افزود: گرچه 
به ظاهر سیاســت  اعلامی و ریاکارانه  این کشورها، گسترش امنیت است؛ اما 
تاریخ نشان داده که  آن ها به  منظور توجیه و مشروعیت بخشی به حضور خود 
در منطقه و مداخله در امور داخلی کشورهای مستقلی مانند مالی، به توسعه 

و گسترش تروریسمِ تحت مدیریت خود دامن می  زنند.
امیر آشــتیانی با اشــاره به مداخلات نیروهای فرامنطقه ای و گسترش 
فزایند ه گروه های تروریســتی در منطقه ساحل و غرب آفریقا گفت: اقدامات 
جریانِ انقلابی در غرب آفریقا به منظور دســت یابی به اســتقلال و خروج از 
سلطه، تصمیمی مهم  است و جمهوری اسلامی ایران به تصمیم دولت و ملت 
مالی مبنی بر تنوع بخشیدن به شرکای بین المللی خود احترام می  گذارد و 

آن  را نشانه  درکِ صحیح از تحولات بین  المللی می داند.
در ادامه این دیدار، ســادیو کامارا وزیر دفاع مالی در این دیدار ضمن ابراز 
خرســندی از سفر به جمهوری اســلامی ایران هدف سفرخود را گسترش و 
تحکیم روابط میان دوکشــور عنوان کــرد و افزود: ملت و دولت مالی تلاش 
دارند که خود حاکمیت و امنیت کشورشــان را بر عهده بگیرند و جمهوری 

اسلامی ایران الگوی مناسب برای ملت ما است.
او با اشــاره به تجربیات جمهوری اســلامی ایــران در خصوص مبارزه با 
تروریسم و هم چنین بسیج مردمی و مشارکت دادن مردم در تامین امنیت 

خودشان، خواستار بهره مندی از تجربیات شد.
ســادیو کامارا در این دیدار با انتقاد از استعمار غرب و همچنین مدیریت 
امنیت توسط برخی کشورهای غربی در آفریقا، آن را نه تنها نا امن کننده و 
ویران کننده بلکه ناکارآمد دانست و افزود: ملت و دولت مالی تصمیم گرفته 
اند حاکمیت و مسئولیت امنیت خود را بر عهده گرفته و خودشان سرنوشت 
شان را تعیین نمایند در این مسیر تجربیات و حمایت های جمهوری اسلامی 

بسیار ارزشمند است.

رئیس مرکز حفاظت و اطلاعات قوه  قضائیه اعلام کرد
دستگیری یک تیم تروریستی در آذربایجان غربی

رئیــس مرکــز حفاظت و اطلاعات قــوه  قضائیه از دســتگیری یک تیم 
تروریستی توسط مجموعه اداره اطلاعات استان آذربایجان غربی با هماهنگی 
دستگاه قضایی خبر داد. به گزارش ایلنا، حجت الاسلام والمسلمین عبداللهی 
در نشســت شــورای عالی قوه  قضائیه در این باره گفت: در جریان این اقدام 
۱۴ عنصر مرتبط با جریانات صهیونیســتی که درصدد شناسایی افراد و ترور 

آنها بودند، دستگیر شدند.

اولین جلسه دادگاه الهه محمدی برگزار شد
وکیل الهه محمدی در پایان جلســه دیروز دادگاه دفاعیات موکل خود را 

مثبت توصیف کرد.
شــهاب میرلوحی در گفت وگو ایلنا، با اشــاره به جلسه دیروز دادگاه الهه 
محمــدی خبرنگار روزنامه هم میهن اعلام کرد: تاریخ جلســه بعدی متعاقبا 
اعلام خواهد شــد. مسعود ستایشی سخنگوی قوه  قضائیه در نشست خبری 
هفته گذشــته گفت: وقت رسیدگی به پرونده الهه محمدی و نیلوفرحامدی 
خبرنگاران بازداشتی ناآرامی های مربوط به مرگ مهسا امینی در پاییز ۱۴۰۱ 

برای ۸ و ۹ خردادماه تعیین شده است.

اخبار کوتاه

یادداشت

 پرســش های فراوانی در مــورد ماهیتِ 
قدرت ســایبری ایران و اینکه چرا در برخی 
مواقع از مهارت ها و عملیات های ســایبری 
اســتفاده می کند، مطرح اســت. به احتمال 
فــراوان با یک واقعیت نگران کننده برای غرب در مورد ایران که همان اوج گیری توان 
سایبری اســت رو به رو خواهیم شــد. روندهای جاری به وضوح نشان می دهند که 
بخش زیادی از تحریم ها و اقداماتِ به ظاهر تنبیهی که غرب علیه ایران تحمیل کرده، 
بر خلاف هدف اصلی خود )یعنی ایجاد بازدارندگی علیه ایران و تضعیف این کشور(، 
عملا موجب قدرت گیری این کشور شــده است. جامعه اطلاعاتی آمریکا در گزارش 
سالانه ای که با محوریت ارزیابی تهدیدات علیه این کشور نوشته شده، تاکید می کند 
»هکرها و نیروهای ســایبری ایران، به نحو قبال توجهــی، دانش و تخصص خود را 
افزایش داده اند.« این گزارش نتیجه گیری می کند که ایران رویکردی فرصت طلبانه را 
در چهارچوب عملیات ها و اقدامات ســایبری خود لحاظ می کند. این رویکرد به طور 
خاص در نوعِ عملیات های سایبری تهران در هدف قرار دادن زیرساخت های آمریکا و 
متحدان آن قابل مشاهده است. برای مثال، کارشناسان در نظام های کنترل صنعتی 
)که همان سیستم های کامپیوتری هستند که تاسیسات حیاتی را کنترل می کنند(، 
اظهار می دارند که نیروهای ســایبری ایران در اقدامات و عملیات های سایبری خود 
علیه دشمنانشان، از ابزارهای متنوع و پیچیده ای استفاده می کنند. مسئله ای که خطرِ 
اقدامات آنها در وارد کردن آسیب های جدی به تاسیسات و زیرساخت های حیاتی را 

تا حد زیادی افزایش داده است.
آنچه در شــرایط کنونی بازیگران منطقه ای، مخصوصا اسرائیل و آمریکا را نگران 
کرده این است که ایران به نحو فزاینده ای در محیط سایبری قدرت می گیرد و عملا 
قادر است آنها را با چالش هایی اساسی رو به رو سازد. در این راستا، بسیاری از نهادهای 
تحقیقاتی اسرائیلی به مقام های اسرائیل هشدار داده اند که اگر ایران بخواهد دست به 
تشدید نزاع های سایبری با اسرائیل بزند، بدون تردید این اسرائیل خواهد بود که بازنده 
بازی است. دلیل اصلی این مساله نیز کاملا روشن است زیرا ایران به صورت هدفمند 
می تواند بانک ها، مراکز تجاری و اقتصادی و بسیاری از زیرساخت های حیاتی اسرائیل 
را هدفِ حملات ســایبری قرار دهد که این مســاله در نوع خود خسارت های جبران 
ناپذیری را برای تل آویو به همراه خواهد داشــت. موضوعی که حتی می تواند اقتصاد 

اسرائیل را نیز تا حد زیادی فلج سازد.
ایجاد »دفاع سایبری« در فضای سایبر مشکل پیچیده ای است و مشکلات مربوط 

به شناسایی ریشه و اهداف حمله موجب تشدید آن می شوند. ویروس »کانفیکر« نمونه 
مناسبی در این زمینه است: این ویروس در سال های ۲۰۰۸ و ۲۰۰۹ میلادی بسیار 
گســترش یافت و میلیون ها رایانه را آلوده کرد، اما نویسنده آن هرگز شناسایی نشد. 
گاه بازیگران برای اثبات »دفاع سایبری« به نمایش توانمندی های دفاع سایبری خود 
مبادرت می ورزند. اما ساختار کنونی اینترنت و سیستم های اطلاعاتی مانع از هر نوع 
نمایش توانمندی دفاعی در ابعاد واقعی می شود. اجرای یک حمله علیه یک سیستم 
اطلاعاتی ویژه برای مثال یک سیستم مالکیتی به منظور نمایش قدرت، این امکان را 
می دهد که دلایل متقاعد کننده ای را به نمایش گذارد که تاثیرگذاری توانمندی های 
تهاجمی و تدافعی بازیگر مذکور را اثبات می کنند، اما از طرفی نیز می تواند خسارات 
جانبی مهمی را به همراه داشته باشد که می بایست مسئولیت آنها را بر عهده گرفت. 
به علاوه نمایش قدرت در یک شبکه بسته ماهیتا همان تاثیرگذاری را در یک شبکه 

باز نخواهد داشت.
 به علاوه، ادعای در اختیار داشتن توانمندی حمله بدون رو کردن سند و مدرک، 
به اعتبار یک سیســتم بازدارنده لطمه می زند، اما در مقابل نشان دادن مدارک دقیق 
و جزء به جزء یک توانمندی، دانش به کار گرفته شــده در آن را بر ملا ساخته، برای 
بازیگران رقیب امکان آمادگی برای پشتیبانی از خود را فراهم می کند و احتمال اینکه 

بازیگران رقیب حملاتی مشابه را صورت دهند را افزایش می دهد.
 برای مثال، تحلیل جزء به جزء رمز و ردپای به جا مانده از کرم اینترنتی »استاکس 
نت« از فنون آن پرده برداری کرده و احتمال آنکه نویسندگان بالقوه دیگری به توسعه 
مشابه آن مبادرت ورزند را افزایش می دهد. اما مدارک قطعی ای دال بر نقش داشتن 
یک بازیگر مشــخص را در اختیار کارشناســان قرار نمی دهند. در این مورد حتی به 
ادعاهایی که در این رابطه شــده است نیز نمی توان اکتفا کرد.)گابی اشکنازی، ژنرال 
یهودی، هنگام بازنشسته شدن ادعا کرد که او پدر کرم اینترنتی استاکس نت است.(  
البته مورد »استاکس نت« مسائل و پرسش های دیگری را نیز مطرح می کند از جمله: 
چرا همان فنون سطح بالا برای پنهان کردن آثار به جا مانده به کارگرفته نشده است 
و یا اینکه چرا راهکاری در نظر گرفته نشــده تا کرم »استاکس نت« بلافاصله پس از 
انجام حمله، خود را نابود کند تا از گسترش دانش به کار گرفته شده در آن جلوگیری 
شــود. اما با حذف رد پاها، نویسنده امکان نســبت دادن توانمندی تهاجمی به خود 
را کاهش می دهد. شــاید بتوان گفت که کرم اینترنتی »استاکس نت« راهکاری دو 
ســویه داشت: نشــان دادن توان آن به بهای انتشار فنون )البته می تواند حاکی از آن 
باشــد که نویسنده آن توانمندی های بیشتری در اختیار دارد( و ارائه نشانه ها و اسناد 

کافی برای اثبات توان دفاعی خود. مسئله دیگر در »دفاع سایبری« به قابل اطمینان 
بودن گفته ها و ادعاها بستگی دارد: باید کوشید تا در فضایی که ویژگی آن شفافیت 
و سرعت جریان داده ها است، با ادعاهای نادرست موجب نشویم که از سوی سایرین 
مردود و بی اعتبار شــناخته شویم، چرا که نه تنها دفاع عمل نکرده بلکه اعتبار نقش 
آفرین به طور حتم زیر ســوال خواهد رفت و از بین رفتن شهرت در فضای سایبر از 
توانمندی های بالقوه برای دفاع می کاهد.  برای مثال شــرکت آمریکایی»اچ بی گری 
فدرال« )شرکت توسعه دهنده نرم افزارهای امنیتی( در سال ۲۰۱۱ میلادی ادعا کرد 
که تجهیزاتی را توســعه داده که با تحلیل داده های انتقال یافته از طریق شبکه های 
اجتماعی، قادر اســت هکرها را شناسایی کند. اوایل سال ۲۰۱۱ میلادی این شرکت 
ادعا کرد که به گروه »آنانیموس« نفوذ کرده، به هویت برخی از اعضای این گروه دست 
یافتــه و برای فروش هویت این اعضا به »اف بی آی« اعلام آمادگی کرده اســت. در 
مقابل گروه »آنانیموس« نیز به سایت این شرکت حمله کرده و ضمن منتشر ساختن 
ده ها هزار ایمیل محرمانه آن بر روی اینترنت، مقاصد این شــرکت علیه گروه »ویکی 
لیکس« را افشــا کرد. به علاوه اعلام کرد که افرادی را که شــرکت »اچ بی گری« به 
عنوان اعضای گروه »آنانیموس« معرفی کرده است در حقیقت عضو این گروه نبوده و 
اینکه روش های شناسایی به کار گرفته شده از سوی »اچ بی گری« از نظر فنی قابل 
اطمینان نیســتند. به دنبال این افشاگری ها مشتریان »اچ بی گری« به تدریج از این 
شرکت فاصله گرفته و دولت آمریکا تحقیقاتی را در رابطه با مجموعه قراردادهای امضاء 

شده میان سرویس های دفاعی خود و این شرکت آغاز نمود.
 وضعیت مشــابهی نیز میان ناتو و گروه »آنانیموس« صورت گرفت. در بهار سال 
۲۰۱۱ میلادی ناتو گزارشی را منتشر ساخت که در آن به چالش های تحولات اخیر در 
زمینه کنشگری سایبری، به ویژه عملیات های دو گروه »ویکی لیکس« و »آنانیموس« 
پرداخته بود و ادعا کرده بود که فعالیت های این گروه )آنانیموس( دیری نخواهد پایید 
و به زودی اعضای آن شناسایی شده و مورد پیگرد قانونی قرار خواهند گرفت. در پاسخ 
به این عمل ناتو، گروه »آنانیموس« حملات خود را به سایت های رسمی، به ویژه »اف 
بی آی«، افزایش داد و در اواخر ژوئیه سال ۲۰۱۱ میلادی اعلام کرد که به سایت های 
ناتو حمله کرده و چندین گیگاآکتت سند را به سرقت برده است؛ و برای اثبات مدعای 

خود چند سند را در اینترنت منتشر کرد.
 باید خاطرنشــان کرد که این اقدام )پیگرد بازیگران غیر دولتی(، هر چند که در 
حیطه دفاع قرار نمی گیرد؛ اما بی شــک می تواند در چارچوب یک مناقشه بلند مدت 
میان دولت ها و یک گروه غیر قانونی به سوی تصاعد پیش برود. در حقیقت این نوع 
مقابله)و روش های به کارگرفته شده آن( یادآور مبارزه علیه سازمان های جنایی فراملی 
و یا ملی است. آنچه در این میان کاملا آشکار است این نکته است که اساسا ایران در 

برابر حملات سایبری دشمن، موضع سکوت اتخاذ نخواهد کرد.

دژ سایبری جمهوری اسلامی ایران

سجاد عابدی



 سیاسی     3سه شنبه 9 خرداد   1402- 10 ذی القعده 1444 - 30  می 2023 - سال بیست  و دوم - شماره  5999

موازنه مثبت، الگوی جدید سیاست خارجی عربستان
با شکســت نئوکان ها در انتخابات 2020 و قدرت گیــری کابینه جو بایدن، 
ولیعهد عربستان تصمیم گرفت با اتخاذ سیاست »موازنه مثبت« به سمت انجماد 
تنش با »دشــمنان دیروز« و مدیریت روابــط با متحدان راهبردی حرکت کند. 
برای حکام ریاض حفظ حداکثری منافع ملی دارای اصالت است و بی شک یکی 
از اهداف ریاض برای نزدیک شــدن به ایران، ایجاد فضاهای جدید برای افزایش 

نقش آفرینی در غرب آسیاست.
»محمد بیات« در راهبرد معاصر می نویســد که شــاهزاده محمد بن سلمان، 
بزرگ ترین پسر سلمان بن عبدالعزیز در حالی سکان قدرت در پادشاهی سعودی 
را در اختیــار دارد که به گفته بســیاری از تحلیلگران، معمار توســعه داخلی و 
سیاســت خارجی جدید ریاض پس از کنار زدن برادران الشمری از اریکه قدرت 

است.
با به قدرت رســیدن ولیعهد جوان ســعودی در ژوئن 2017 میلادی و کنار 
رفتن محمد بن نایف، گمانه زنی ها در زمینه کودتای سیاســی در عربســتان با 
هدف افزایش نفوذ آمریکایی ها در ریاض و آغاز پروژه عادی ســازی  روابط میان 
عربستان و رژیم صهیونیستی قوت گرفت. در این دوران محمد بن سلمان پس از 
گسترش اتحاد راهبردی با دولت ترامپ، سیاست رئالیسم تهاجمی را در منطقه 

غرب آسیا دنبال کرد.
جنگ یمن، تداوم اشــغال نظامی بحرین، حمایــت از جریان ضد انقلاب در 
منطقه غرب آســیا- شــمال آفریقا، همکاری با ســنتکام برای هدف قرار دادن 
مقاومــت، بحران دیپلماتیک با ترکیه و چراغ ســبز به امــارات و بحرین برای 
عادی سازی روابط با تل آویو تنها گوشه ای از سیاست تهاجمی شخص ولیعهد بود.
با شکست نئوکان ها در انتخابات نوامبر 2020 و قدرت گیری کابینه جو بایدن، 
نه تنها بسیاری از قراردادهای اقتصادی- نظامی میان ریاض و واشنگتن به حالت 
تعلیق درآمد؛ بلکه بن ســلمان تصمیم گرفت با اتخاذ سیاست »موازنه مثبت« 
مبتنی بر نظم شــبکه ای، به سمت انجماد تنش با »دشمنان دیروز« و مدیریت 

روابط با متحدان راهبردی حرکت کند.

استراتژیک

تلاش وزارت خارجه
برای تسهیل عزیمت حجاج ایرانی

وزیر امور خارجه بر تلاش این وزارتخانه جهت تسهیل عزیمت حجاج ایرانی 
برای حج سال  جاری به عنوان نماد همبستگی و وحدت اسلامی تاکید کرد.

به گزارش ایرنا، در نشســت مشترک مســئولان حج و زیارت و وزارت امور 
خارجه مسائل مربوط به حجاج بیت الله الحرام سال 1۴02 مورد بررسی و تبادل 

نظر قرار گرفت.
در این جلســه که با حضور حجت الاسلام والمسلمین سید عبدالفتاح نواب 
نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت و حســینی رییس سازمان حج و زیارت 
و مدیران ارشد سازمان برگزار شد، شرکت کنندگان از وضعیت ثبت نام و اعزام 

حجاج بیت الله الحرام و هماهنگی های بعمل آمده ابراز رضایت کردند.
وزیر امور خارجه در این دیدار بر تلاش این وزارتخانه جهت تســهیل عزیمت 
حجاج ایرانی برای حج ســال جاری به عنوان نماد همبستگی و وحدت اسلامی 

تاکید کرد.
حســین امیرعبداللهیان افزود: معاونت کنســولی و امور ایرانیان وزارت امور 
خارجه تمام امکانات خود را جهت تسهیل امور حج و زائران حرمین شریفین قرار 
داده اســت. وی گفت: بخش کنسولی وزارت خارجه به همین منظور در جده ، 

مکه مکرمه و مدینه منوره حضور دارد و فعال است.
امیرعبداللهیان همچنین ابراز امیدواری کرد با مساعدت مسئولان عربستان 
ســعودی، حج سال جاری با شــکوه و در آرامش برگزار شــود. حجت الاسلام 
والمســلمین سید عبدالفتاح نواب نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت نیز در 
این جلسه با اشاره به مناسبات موجود بین تهران و ریاض و ضرورت توجه ویژه به 
امور حجاج در ایام تشرف به حج، انتظارات خود را از وزارت امورخارجه بیان کرد.
ســید عباس حســینی رییس ســازمان حج و زیارت نیز گزارشی از آخرین 

هماهنگی ها و انتظارت از وزارت خارجه ارائه داد.

ارزیابی روسیه از تنش مرزی ایران و طالبان
نماینده ویژه رئیس جمهور روسیه در امور افغانستان در گفت وگویی به وقوع 
درگیری های اخیر میان نیروهای مرزی ایران و نیروهای طالبان واکنش نشان داد 

و گفت که روسیه خطر تشدید این درگیری ها را مشاهده نمی کند.
به گزارش ایســنا،  خبرگزاری اسپوتنیک نوشت، ضمیر کابلوف، نماینده ویژه 
رئیس جمهور روســیه در امور افغانســتان و مدیر اداره دوم آسیا در وزارت امور 
خارجه روسیه، اظهار داشــت که روسیه خطر تبدیل درگیری ها در مرز ایران و 

افغانستان به یک تشدید جدی را مشاهده نمی کند.
کابلوف در پاسخ به سوالی در این باره گفت: فکر نمی کنم که چنین خطری 
وجود داشــته باشد. چنین حوادثی بدون عواقب طولانی مدت نیز قبلا رخ داده 
است. اظهارات کابلوف در پی این مطرح می شود که از حدود ساعت 11 صبح روز 
شنبه بین نیروهای مرزبانی جمهوری اسلامی ایران با نیروهای طالبان در محل 

پاسگاه ساسولی شهرستان هیرمند درگیری رخ داد.

کتاب دیپلماسی هوش مصنوعی 
کتاب »دیپلماسی هوش مصنوعی چالش ها و راهبردهای جمهوری اسلامی 
ایران« نوشــته دکتر اعظم ملایی و دکتر مجید کافی در اردیبهشــت 1۴02، از 
سوی مرکز مطالعات سیاســی و بین المللی وزارت امور خارجه منتشر شد . این 
اثر که حاصل چندین سال مطالعه و پژوهش نویسندگان در حوزه بین رشته ای 
سیاســت خارجی و هوش مصنوعی است، رویکردی نوین، خلاقانه و منحصر به 
فرد به نســل نوظهور دیپلماســی هوش مصنوعی دارد و می کوشد راهبردها و 
راهکنش های عملیاتی جهت مواجهه ج .ا . ایران با این نســل نوین معرفی و ارائه 
کند . نویسندگان این کتاب در تشریح دلایل و اهمیت پرداختن به مبحث نوین 
دیپلماســی هوش مصنوعی، بر این نکته تأکید دارند که در ســال های اخیر با 
نســل های جدیدی از دیپلماسی مانند دیپلماسی سایبری، دیجیتال و شبکه ای 
مواجه بوده ایم که هر یک ایجاد تحولاتی خاص در عرصه دیپلماســی و سیاست 
خارجی را می طلبیدند . در حالیکه نخبگان علمی و اجرایی عرصه دیپلماســی و 
سیاســت خارجی کشورمان همچنان در حال آمادگی و انطباق با این نسل های 
جدید هستند، فناوری نوین دیگری تحت عنوان »هوش مصنوعی« پا به عرصه 
ظهور گذاشته که کاربردها و اثرات آن بسیار فراتر از نسل های قبلی است و همین 
مسأله معمای جدیدی را پیش روی دستگاه سیاست خارجی کشورها در سراسر 
جهان گذاشته است . در این راستا، یکی از رایج ترین مباحثی که در قرن بیست 
و یکم مطرح می شود، این است که »در آینده ای نزدیک، »داده  ها« جای »نفت« 
را  می  گیرند و هر کشوری که  می  خواهد در عرصه بین المللی پیشتاز باشد، باید 
بر داده  ها، الگوریتم  ها و به طور کلی فناوری هوش مصنوعی تسلط داشته باشد .« 
بدین ترتیب هوش مصنوعی در حال تبدیل شدن به یکی از ابعاد جدید قدرت 
در نظام بین المللی است و این امر  می  تواند به ساختار مرکز- پیرامونی که ناشی از 
شکاف تکنولوژیکی است، عمق بیشتری ببخشد . هر چند این تکنولوژی نو ظهور  
در مقطع کنونی بیشتر در زمینه های آموزشی، کشاورزی، بهداشت و پزشکی و 
همچنین تجهیزات نظامی مورد استفاده قرار گرفته، اما بی شک صحنه عملیاتی 
آن به زودی گســترش می یابد و عرصه دیپلماسی و سیاست خارجی کشورها را 
نیز تحت تأثیر قرار می دهد .  از این رو، تغییر توازن قدرت بواسطه پیشتاز شدن 
برخی کشورها در حوزه نســل های جدید دیپلماسی را باید امری بسیار مهم و 
شــاید هشــدار و تهدیدی جدی تلقی کرد که زمینه      های جدید سلطه را فراهم 
می کند و طبعاً مواجهه با آن نیازمند برنامه ریزی و تدوین راهبرد  های دقیق است . 
بنابراین اتخاذ رویکرد علمی در عرصه دیپلماســی و تلاش برای همسو نمودن 
دستگاه وزارت امور خارجه و دیپلمات ها با تحولات علمی و فناورانه روز از جمله 
اولویت      های مهم برای همه کشــورهایی است که می کوشند در رقابت های بین 
المللی پیشتاز باشند و موفقیت در این امر می تواند جایگاه و موقعیت کشور  ها را 
در دهه        های پیش رو به نحو بارزی تغییر دهد . چنین چشم اندازی از آینده عرصه 
دیپلماســی و سلســله مراتب قدرت در عرصه بین المللی، این ضرورت را ایجاد 
می کند که نخبگان علمی و دانشگاهی و همچنین تصمیم سازان و مجریان حوزه 
دیپلماسی و سیاســت خارجی جمهوری اسلامی ایران نیز به عنوان یک کشور 
قدرتمند منطقه ای و داعیه دار تمدن ایرانی - اسلامی، آگاهی و درک درستی از 
این قضیه داشته باشند که کاربردهای هوش مصنوعی در عرصه سیاست خارجی 
چیســت؟ چه تأثیراتی بر ســاختار و مناســبات بین المللی دارد و تا چه اندازه  
می  تواند انقلابی در حوزه سیاســت خارجی و نحوه تصمیم گیری سیاست گزاران 

ایجاد کند؟ 

کنسولی

رویداد

دیپلماتیک

گروه سیاسی- مهدی یزدی: »ایگور سوبوتین« در 
روزنامه  »نزاویســیمایا گازتا« می نویسد که سفر دو روزه 
ســلطان عمان هیثم بن طارق آل سعید، پادشاه عمان به 
تهران انجام شد. در جریان این سفر، پادشاه عمان نه فقط 
در مورد روابط دوجانبه، بلکه در مورد دستور کار منطقه ای 
نیز گفت وگو کند. این سفر با توجه به مسیر روشن تهران 
به ســمت انعطاف پذیری در ارتباط با پایتخت های عربی، 
مهم خوانده می شــود. پس از آشــتی ایران با عربســتان 
سعودی، نزدیک شــدن به مصر پیش بینی می شود. عمان 
به عنوان یک کانال واسطه مهم در نظر گرفته می شود. به 
گفته مقامات ایرانی، این گفت وگوها همچنین ممکن است، 
روشن کند که اوضاع در گفت و گوی ایران و امریکا چگونه 

بیشتر خواهد شد.
این ســفر به دعوت ابراهیم رئیســی، رئیس جمهوری 
ایران انجام می شــود. انتظار مــی رود، هیثم بن طارق نیز 
مورد اســتقبال آیت الله علی خامنه ای، رهبر عالی انقلاب 
ایران قرار گیرد. همانطور که دفتر ســلطان عمان تصریح 
کرد، سفر به تهران در چارچوب رایزنی ها و هماهنگی های 
مستمر میان رهبران دو کشور برای بررسی تحولات مختلف 

در عرصه های منطقه ای و بین المللی انجام می شود.
از سفر هیثم بن طارق تغییرات مثبتی در ساختار روابط 
منطقــه ای انتظار می رود. در ماه های اخیر، قاهره و تهران 
گام های فعالی برای بازگرداندن روابط رســمی برداشــته 
اند. قرار اســت در ماه ژوئیه، دور دیگری از رایزنی ها برای 
گسترش ارتباطات ایران و جهان عرب برگزار شود. پس از 
دور جدید مذاکرات، عبدالفتاح السیسی و ابراهیم رئیسی 
ممکن اســت، در حاشیه یک رویداد بین المللی با یکدیگر 

دیدار کنند.
ســفر ســلطان عمان به تهران باید وضعیــت پیرامون 
مذاکرات چند جانبه بر سر احیای »توافق هسته ای« را نیز 

روشن کند. وزن دیپلماتیک عمان در سال گذشته، به طور 
قابل توجهی افزایش یافته اســت، زیرا این کشور به عنوان 
یک پلت فرم میانجی برای گفت وگو میان اوکراین و ایران 

در نظر گرفته می شود.
در این میان، مسقط شــریک مهم انرژی تهران است: 
ایران به ســاخت خــط لوله گاز برای تامیــن گاز طبیعی 
از مناطق جنوب شــرقی به مناطق ســاحلی عمان ادامه 
می دهد. این پروژه که در سال 2021 میلادی، دوباره فعال 
شــد، فرصت هایی را برای صادرات مجــدد ایجاد می کند.
کریل ســمینوف، کارشناس شورای امور بین الملل روسیه، 
گفت که ســفر هیثم بن طارق بــه تهران در درجه اول، از 
نقطه نظر دســتور کار دوجانبه مهم اســت. این تحلیلگر 
خاطرنشــان کرد: »تماس های غیرمستقیم به روشی آرام 

و بدون تبلیغات آشکار برقرار می شوند.«
مذاکرات رفــع تحریم ها و پیگیری پرونــده مذاکرات 
برجام ازجمله اهداف ســلطان عمــان در تهران بود. پیش 
تر خبرهایی درباره اینکه ایران و آمریکا در عمان مذاکرات 
داشتند به گوش می رسید؛ هرچند در حد گمانی زنی بود 

و خبر مستندی منتشر نشده است.
همان گونه که از شــواهد و قرائــن برمی آید، پیام هایی 
آمریکایی ها ارسال می کنند مانند آزادی زندانیان دوتابعیتی 
یا جاسوس های کشورهای غربی در ایران با میانجی گری 

عمان که همه نشان از پیشرفت مذاکرات دارد.
ترس اسرائیلی ها از تبادل پیام تهران و واشنگتن

به موازات سفر پادشاه عمان به تهران، »آمیتای استین« 
خبرنگار حوزه بین الملل شــبکه کان اســرائیل در حساب 

کاربــری توئیتر خود مدعی شــد: »توافــق جدید ایران؟ 
گزارش هایی مبنی بر این که ممکن است تحولی در موضوع 
توافق هســته ای بین ایران و آمریکا »در روزها و هفته های 
آینده« رخ دهد، موجب نگرانی در اســرائیل شده است«. 
او در ادامــه افزود: »نگرانی اصلــی ]در تل آویو از این بابت 
است که[ توافق موقت در موضوع هسته ای -به این معنی 
که ایران بخشــی از فعالیت های هســته ای خود را متوقف 
می کند، اما توانایی های هســته ای خود را در دستان خود 
نگه می دارد و در ازای آن لغو تحریم ها را از آمریکا دریافت 

خواهد کرد«.
اســتین ادعا کرده: »دولت آمریــکا در هفته های اخیر 
درباره امکان چنیــن توافق موقتی بحث کرده و پیام هایی 
بین ایران و آمریکا در مورد موضوع هســته ای منتقل شده 
است. یکی از مقامات آمریکایی به من می گوید: دیپلماسی 
بهترین راه برای جلوگیری از دســتیابی ]ادعایی[ ایران به 

سلاح هسته ای است«.
در همین شــرایط، رهبر ائتلاف مخالفــان در پارلمان 
اســرائیل درباره تبعات فاصله گرفتن ائتلاف حاکم بر این 
رژیــم از آمریــکا و تاثیر آن بر توافق احتمالی هســته ای 
واشنگتن با تهران هشدار داد.  یائیر لاپید در مصاحبه ای با 
اسرائیل نشنال نیوز، توافق برای برداشتن تحریم های ایران 
از سوی آمریکا را خطرناک ارزیابی کرد و گفت: »هرکاری 
لازم باشد باید انجام دهیم تا جلوی این اتفاق را بگیریم«.

او با اشــاره بــه اختلاف بین کابینه حاکــم به رهبری 
بنیامیــن نتانیاهو و دولت جو بایدن رییس جمهور آمریکا، 
افزود: »فاصله گرفتن از دولت آمریکا ممکن است برای ما 

هزینه گزافی داشته باشد«. 
نخســت وزیــر ســابق اســرائیل در ادامــه گفــت: 
 »توافــق هســته ای بــا تهــران ممکــن اســت میدان 

عمل ما را محدود کند«.

اسرائیلی ها نگران نتایج سفر پادشاه عمان به تهران شده اند

احتمال توافق موقت هسته ای بین ایران و آمریکا

در دیدار دبیر شورای امنیت ملی ایران و مشاور امنیت ملی عراق مطرح شد

نارضایتی تهران از حضور عناصر ضد انقلاب در مرزهای ایران

»قاســم الاعرجی« مشاور امنیت ملی عراق 
که به تهران ســفر کرده اســت، صبح دیروز با 
علی اکبر احمدیان، نماینده مقام معظم رهبری 
و دبیر شورای عالی امنیت ملی کشورمان دیدار 
و با او پیرامون مســائل دوجانبه به ویژه نحوه 
اجرای توافق نامه اخیر امنیتی میان دو کشور و 
همچنین مهم ترین تحولات منطقه ای و بین 

المللی گفت وگو و تبادل نظر کرد.
به گزارش ایســنا، در ایــن دیدار احمدیان 
با اشــاره به ریشه های مشترک دینی، مذهبی 
و تمدنــی طولانی میان ایران و عــراق، آن را 

تضمین کننــده روابط عمیق و گســترده دو 
کشور دانست.

دبیر شــورای عالی امنیت ملی کشورمان، 
با بیان اینکه سیاست جمهوری اسلامی ایران 
همواره حمایت از حکومت برخواســته از اراده 
مردم در عراق بوده اســت؛ تصریح کرد: خون 
شهدای دو کشور در مبارزه بی امان با تروریسم 
و ناامنی در هم آمیخته و بارزترین آن شهادت 
سرداران بزرگ مقاومت شــهیدان حاج قاسم 

سلیمانی و ابومهدی المهندس است.
احمدیان، توافق نامه امنیتی اخیر که حاصل 

ماه ها گفتگو و تلاش مشترک نهادهای ذیربط 
دو کشــور اســت را اقدامی بســیار مناسب و 
راهبردی توصیف کرد و بر اجرای دقیق مفاد آن 
تاکید نمود. وی تصریح کرد: انتظار داریم دولت 
عراق در چارچوب این توافق نامه، هرچه سریع 
تر ضمن پایان دادن به حضور عناصر ضدانقلاب 
در این کشور، امنیت مرزهای این کشور با ایران 

را تضمین کند.
دبیر شــورای عالی امنیت ملی کشــورمان 
پیگیری و اجرای ســایر توافقات میان ایران و 
عراق به ویژه توافقات اقتصادی میان دو کشور 
را مــورد تأکید قرار داد و گفت: اراده جمهوری 
اســلامی ایران، گسترش و تعمیق همه جانبه 
روابط با کشــورهای همســایه به ویژه کشور 
دوست و برادر عراق می باشد و برای اجرای این 
سیاســت در همه ابعاد آماده همکاری و تعامل 

دوجانبه و چند جانبه هستیم.
تاکید طرف عراقی بر حفظ امنیت ایران 
»قاسم الاعرجی« ، دبیر شورای امنیت ملی 
عــراق در این دیدار با تبریــک انتصاب دکتر 

احمدیان به عنوان دبیر شورای عالی امنیت ملی 
جمهوری اسلامی ایران و آرزوی موفقیت برای 
وی، تصریح کرد: دولت و نهاد امنیت ملی عراق 
مصمم و آماده اســت که چون گذشته با تداوم 
ارتباطات نزدیک و مســتمر در همه حوزه ها با 
جمهوری اســلامی ایران، همــکاری و تعامل 
داشــته باشد. دبیر شــورای امنیت ملی عراق، 
با اشــاره به روابط ممتاز دو کشور که همواره 
تدوام داشته گفت: امنیت عراق را امنیت ایران 

و امنیت ایران را امنیت عراق می دانیم.
وی رایزنی مســتمر میان مقامات عالی دو 
کشــور به منظور تســریع در اجرای توافقات 
فی مابین به ویــژه در ابعاداقتصادی و امنیتی 
را زمینه ساز ثبات و پیشرفت دو کشور دانست 
و گفــت: من به همراه یک هیات عالی رتبه به 
دیدار  شــما آمده ام و بر پــای بندی عراق به 
توافقی که اخیراً بین دو کشور امضا شد تاکید 
می کنم. وی افزود: این توافق برخواسته از ایمان 
و اعتقاد ما اســت؛ زیرا ثبات و توسعه ایران و 
عراق را تضمین کننــده ارتقاء ضریب امنیت 

ملی دو کشــور و بستر ساز آرامش و پیشرفت 
در منطقه می دانیم.

در ابتــدای این دیدار قاســم الاعرجی پیام 
تبریک ســودانی، نخست وزیر عراق را به دکتر 
احمدیان تقدیم و گفت من حامل ســلام های 

گرم ایشان به شما هستم.
قاســم الاعرجی، مشــاور امنیت ملی عراق 
صبــح روز شــنبه نیــز در راس هیاتی راهی 
سلیمانیه شــده بود. دستگاه امنیت ملی عراق 
اعلام کرد که الاعرجی به دستور محمد شیاع 
الســودانی، نخســت وزیر این کشور به منظور 
بررسی اقدامات انجام شده برای کنترل مرزهای 

ایران و عراق راهی سلیمانیه شده است.
اخیرا یــک منبع در دســتگاه امنیت ملی 
عــراق در گفت وگــو با پایگاه خبــری العربی 
الجدید با اعلام ســفر قریب الوقوع الاعرجی به 
تهران گفت که وی درخصوص کنترل مرزهای 
مشــترک و مقابله با فعالیت گروه های مخالف 
ایران)تروریست ها( با مسئولان ایرانی تبادل نظر 

خواهد کرد.

حشمت الله فلاحت  پیشه، عضو کمیسیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس دهم 
شورای اسلامی، در گفت وگو با خبرنگار سیاسی 
مُنیبان در واکنش به تحرکات اخیر طالبان در 
مرز ایران گفت: آنچه که در افغانســتان اتفاق 
افتاد نشــان دهنده شکست دیپلماسی مرعوب 
در سیاست ایران در برابر افغانستان بود. در روز 
ســقوط کابل و چند روز قبل از آن بنده طی 
توییتی اعلام کردم دعوت ایران از طالبان بعد 
از ســقوط کابل به نوعی به معنای به رسمیت 
شناختن گروه ضد دولتی در افغانستان بود که 
ســابقه جنگ و جنایت علیه ایران داشت. در 
توییت دیگری بعد از سقوط کابل نوشتم از این 
به بعد مرزهای شرقی ایران به ویژه در مناطق 
هم مرز با افغانســتان، تبدیــل به مکانی برای 
انجام اقدامات تروریستی به صورت پیمانکاری و 

نیابتی خواهد شد.
او افزود: عملًا اســلحه ای که دســت شبه 
نظامیان افغانستان مشــاهده کردند منجر به 
رعب آنها شــد اما این رعب را پشت سیاست 
مقابله با آمریکا پنهــان کردند. به این ترتیب 
کــه اعلام کردند بــا روی کار آمــدن طالبان 
طرف آمریکایی شکســت خورده اما بعد از آن 
این دیپلماســی مرعوب در جاهای دیگر خود 
را نشــان داد. در حقیقت اوج حقارت سیاست 
خارجی ایــران زمانی بود که ســفارت دولت 
قانونی افغانستان را به دولت طالبان تحویل داد. 
این اقدام خلاف شأن ایرانی  بود که جزو اولین 
کشورهای عضو منشــور ملل متحد محسوب 
می شــود و حاکمیت زور را نمی پذیرد. بعد از 

اینکه ایران ســفارت دولت قانونی افغانستان را 
به طالبان داد متأســفانه برخی از کشــورهای 
منطقه هم چنین کاری را انجام دادند، بنابراین 
گشایشــی که ایــران برای طالبــان انجام داد 
مهم ترین گشایشــی بود که تاکنــون طالبان 
به خودش دیده اســت. فلاحت پیشه با اشاره 
به ســایر آثار تحویل ســفارت دولــت قانونی 
افغانســتان به طالبان تصریح کرد: نکته قابل 
توجه این است که زمان تحویل سفارت دولت 
قانونی افغانستان به طالبان، این گروه یکسال از 
حقآبه ایران را پرداخت نکرده بود و در دومین 
سالی بودیم که باید به ایران ۸۵0 میلیون متر 
مکعب حقآبه تحویــل می دادند، مجموعاً یک 
میلیارد و هفتصد میلیون متر مکعب باید حقآبه 
ایران از هیرمند، توسط طالبان پرداخت می شد 
اما این اقدام صورت نگرفته بود و حتی عده ای 
در ایران از چنین سیاســت هایی تحت عنوان 
عمل گرایی دفــاع می کردند، در صورتی که در 
قالب عمل گرایی ادعایی نیز باید قبل از تحویل 
سفارت حقآبه یکسال ایران را دریافت می کردند 
و یا طالبان را متعهد به توافقات مرزی می کردند.  
او در واکنش به اظهارات رئیســی علیه طالبان 
اظهار کرد: رئیســی در یک سفر به سیستان و 
بلوچستان بدون هر گونه برنامه ریزی سیاسی، 
ســخنرانی احساسی مبنی بر اخطار به طالبان 
انجام داد، بعد از آن وزیر امور خارجه اعلام کرد 

که حکومت طالبان را به رسمیت نمی شناسیم 
که در نهایت درگیری های مرزی اتفاق افتاد. لذا 
سیاست اول از نوع سیاست تفریطی ایران بود 
اما بعد از سخنرانی رئیس جمهور علیه طالبان 
ایران به صورت افراطــی اقدام کرد، که هر دو 
مورد محکوم به شکست هستند چراکه سیاست 
افراطی به معنای کشاندن ایران به دامی است 
که قبل از این در دهه هفتاد شمسی دیپلمات ها 
و خبرنگاران ایرانی در افغانســتان به شهادت 
رسیدند. فلاحت پیشه در مورد اینکه در نهایت 
رئیسی چگونه باید با طالبان برخورد کند، متذکر 
شد: جمهوری اسلامی ایران بدون بازی کردن 
در زمین کسانی که سعی می کنند طالبان را به 
نظام ایضایی یا اذیت کننده برای ایران تبدیل 
کنند، به تدریج بایــد ابزارهای متعدد خودش 
را به کار بگیرد، از جمله این ابزارها این اســت 
که ایران می تواند بدون اینکه آسیبی به مردم 
افغان وارد شــود، از برتری مناسبات اقتصادی 
خود با طالبان استفاده کند. طالبان گروه شبه 
نظامی اســت و تنها هــدف آن حفظ قدرت 
اســت و حتی اگر مردم افغانستان از گرسنگی 
بمیرند، آنها هیچ خللی در رسالت خود مشاهده 
نمی کنند. ابزار دیگر ایران در برخورد با طالبان 
مربوط به شاهراه های اساسی درآمد این گروه 
شبه نظامی است. نظام پولی طالبان بر پایه پول 
کثیف مواد مخدر استوار است لذا در این زمینه 

باید اقدام جدی صــورت بگیرد و بخش اعظم 
پول کثیفی که وارد خزانه طالبان و همدستان 
آنها می شود، پول ایرانی ها است. علاوه بر اینکه 
مواد مخدر افغانستان سرنوشت جوانان ایران را 
تغییر داده، نوعی وابســتگی را به وجود آورده 
که ایران باید در زمینه قطع وابســتگی به مواد 
مخدر افغانســتان تابوشــکنی کند، منظور از 
تابوشکنی این اســت که  منبع عظیم طالبان 
و راه های ارتباطی قاچاقچیان مرتبط با آنها در 
افغانســتان را قطع کند، در این شرایط طالبان 
بســیار زود پای هر میز مذاکره ای خواهد آمد. 
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس دهم شورای اســلامی ضمن تأکید بر 
جلوگیری از قاچاق مواد مخدر از مرز افغانستان  
اظهار کرد: بخش بزرگی از موارد مخدر تولیدی 
افغانستان وارد ایران می شود که قسمت عمده 
این مواد سنتی هســتند و بخش دیگر شامل 
مواد مخدر صنعتی است که برخی شرکت های 
انگلیســی و غربی در آن نقش دارند. بنابراین 
ایــران می تواند به روال سیاســت های قبل از 
انقلاب مدیریت کشــت خشخاش را در اختیار 
بگیرد، به این معنــی که حجم مورد نیاز مواد 
مخدر که برای مصرف پزشکی و دارویی مصرف 
می شــود را خود ایران تولید کند و حتی نظام 
توزیع مواد مخدر را در قالب نظام تودیع کنترل 
شده در اختیار بگیرد نه اینکه این کار را برعهده 

طالبان بگــذارد و عملا ارزش افــزوده قاچاق 
مواد مخدر طالبــان به ایران را نزدیک به صفر 
برساند. لذا با چنین اقدامی نه تنها طالبان بلکه 
قاچاقچیان بین المللی که در شرق ایران حضور 
دارند، حساب کار دستشان می آید و قسمتی از 
آسیب پذیری سیاست کشور از بین می رود. او  
افزود: دولت ایران راهبرد مشــخصی در مقابل 
افغانســتان نداشــته کما اینکه در حال حاضر 
نیز در بســیاری از بخش های سیاست خارجی 
راهبرد احساســی و ســخنرانی محور مدنظر 
اســت. کما اینکه ســخنرانی های اخیر داخل 
کشــور درباره طالبان در زمره ســخنرانی های 
انفعالــی بودند لذا راهبردی وجود ندارد. همان 
که طالبان شویی، جرم شویی طالبان در ایران 
صورت گرفت و سیاست تطهیر در پیش گرفته 
شــد و چه در حال حاضر که عده ای سیاست 
افراطی علیه طالبان نشــان می دهند، همگی 
بیانگر این نکته است که سیاست راهبردی در 
کشور وجود ندارد. کشور باید راهبرد بلندمدتی 
در نظر بگیرد و شــاهراه های پولشویی طالبان 
را ببند. برای نمونه بخشــی از درآمد طالبان از 
ناحیه پول هایی است که 7 میلیون تبعه افغانی 
حاضر در ایران، برای افغانستان پول می فرستند. 
بخش اعظم این افراد کســانی هستند که کار 
پاک دارند اما پول آنها به افغانستان برمی گردد. 
البته تعدادی از قاچاقچیان بزرگ افغان در ایران 
فعالیت می کنند، اتفاقا پول هایی که قاچاقچیان 
افغــان به افغانســتان ارســال می کنند کم از 
پول های 7 میلیون پناهنده افغان که در ایران 

فعالیت می کنند نیست.

فلاحت پیشه:

تحویل سفارت افغانستان به طالبان اوج حقارت وزارت امور خارجه ایران بود 

نخست وزیر بلژیک در اظهاراتی از اقدام دولت خود برای 
تبادل زندانی با ایران دفاع کرد.

به گزارش ایســنا به نقل از یورو نیوز، الکساندر دو کرو، 
نخست وزیر بلژیک پس از آنکه انتقاداتی از دولت او به  دلیل 
تبادل زندانی با ایران مطرح شــد از این اقدام کابینه خود 
دفاع کرد. با این حال، وی با دفاع از تبادل اخیر زندانیان با 
ایران از شهروندان بلژیکی خواست در ایران نمانند. نخست 
وزیــر بلژیک با طــرح این ادعا که اولیویه ونده کاســتیل، 
امدادگر بلژیکی در ایران بی گناه به زندان افتاده بود، گفت: 
این یک مساله بسیار بسیار دشوار بود اما سرانجام تصمیم 
گرفتــم که یک بلژیکی و در واقع یــک بی گناه را به حال 

خود رها نکنم.
دو کرو همچنین مدعی شد: ما می دانستیم که او واقعا 
در وضعیت دشــواری به لحاظ سلامتی قرار دارد و از طرف 

دیگر هم صبر زیادی باقی نمانده بود.
نخســت وزیر بلژیک افزود: ما قصد داشتیم این کار را 
از طریــق یک روند پارلمانی، در چارچوب قانون و به روش 
دموکراتیک انجام دهیم اما این روند انتقال، دردسر ساز بود 

چرا که برایش به هفته ها بحث نیاز داشتیم.
به گزارش ایسنا، بر اساس توافق انجام شده میان ایران و 
بلژیک با وساطت عمان روز جمعه اسدالله اسدی، دیپلمات 
کشــورمان پس از تحمل پنج ســال حبس در ازای آزادی 
اولیویه ونده کاستیل، شهروند بلژیکی که به دلایل امنیتی 

در ایران زندانی بود به کشور بازگشت.
دیپلمات ایران در کشور اتریش در یک ژوئیه 201۸ در 
آلمان با ادعای دست داشتن در عملیات بمب گذاری علیه 
گردهمایی گروهک تروریستی منافقین در پاریس بازداشت 
شد. سپس بلژیک اعلام کرد که یک دیپلمات ایرانی به نام 
»اسدالله اســدی«  که با این زوج در ارتباط بوده است، در 
ایالت »بایرن« آلمان بازداشت شده و قرار است برای سپری 
کردن روند اســترداد به بلژیک، در دادگاهی در »بامبرگ« 
حاضر شــود. همزمان دادســتانی آلمان هم مدعی شد که 
این دیپلمات ایرانی به زوج بلژیکی - ایرانی وسیله انفجاری 
حاوی ۵00 گرم ماده انفجاری »اســتون پروکســید« داده 

است.
در 1۶ مهر ماه 1۳۹7 حکم اســترداد اسدی از آلمان به 
بلژیک اجرا و اسدی در بلژیک به مدت پنج سال زندانی شد. 

رئیس جمهور اوکراین در ادامه هم نوایی با متحدان غربی  
این کشــور در مطرح کردن ادعای حمایت نظامی ایران از 
روسیه در جنگ اوکراین، طرحی را برای تحریم چندجانبه 
ایران به پارلمان اوکرایــن ارائه کرد. به گزارش خبرگزاری 
رویتــرز، آندری یرماک، رئیس ســتاد ریاســت جمهوری 
اوکراین اعلام کرد که ولودیمیر زلنســکی، رئیس جمهور 
این کشــور در ادامه ادعاهایش علیه ایران مبنی بر حمایت 
نظامی از روســیه در جنگ اوکراین، طرحی را برای تحریم 
۵0 ساله ایران به پارلمان این کشور ارائه کرده است. کی یف 
و متحدان آن مدعی هســتند که ایران با ارائه تســلیحات 
نظامــی از جمله پهپادهای جنگی به روســیه از جنگ آن 
علیه اوکراین حمایت می کند. کی یف همچنین دیروز مدعی 
شد که مســکو بزرگ ترین حمله پهپادی را علیه اوکراین 
انجــام داده کــه در آن از ۵۴ پهپاد ایرانی به کار رفته و ۵2 
دو فروند از آن ها سرنگون شــده است. در صورت تصویب 
ایــن طرح، حمل ونقل کالاهای ایرانــی از طریق اوکراین و 
اســتفاده از حریم هوایی آن ممنوع شده و تحریم هایی در 
زمینه تجاری، مالی و فناوری علیه ایران و شــهروندان آن 
اعمال خواهد شــد. به گزارش ایسنا، این ادعای کی یف از 
سوی مقامات ایران و روســیه رد شده است. روسیه تاکید 
کرده است، برخلاف اوکراین که از تسلیحات متحدان خود 
در این جنگ استفاده می کند، مسکو متکی به صنایع نظامی 
و دفاعی ساخت داخل است. مقامات ایران که خواستار ارائه 

مســتندات برای اثبات این ادعا در چارچوب بررســی های 
تیم های فنی و کارشناسی شده بودند، تاکید کرده اند که از 
هیچ یک از طرفین این جنگ حمایت نمی کنند. وزارت امور 
خارجه ایران در تازه ترین موضع گیری نســبت به ادعاهای 
زلنسکی علیه ایران یادآور شد که »جمهوری اسلامی ایران 
همواره اعلام کرده که مخالف جنگ اوکراین و استمرار آن 
است و از درد و رنج مردم اوکراین بسیار متأسف است و بر 
ضرورت یافتن راهکاری سیاسی برای پایان بخشیدن به آن 
در ســریعترین زمان ممکن تاکید دارد و آماده است برای 
تحقق آن مســاعدت نماید.« تکرار ادعاهای رئیس جمهور 
اوکراین علیه  ایران از ســوی سخنگوی وزارت امور خارجه 
»هم نوازی با جنگ تبلیغی و رسانه ای محور ضدایرانی علیه 
دولت و ملت ایران اســت« تلقی شد که »با هدف جلب هر 
چه بیشتر کمک های تســلیحاتی و مالی کشورهای غربی 

صورت می گیرد.«

طرح 50 ساله زلنسکی علیه ایراندفاع نخست وزیر بلژیک از تبادل زندانی با ایران
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انسان، زندگی، آگاهی
نازی عابدی

مادرِ فرزانه همیشــه نگران بود، نگران همه چیز و از جمله نگران عروس شــدن 
دخترش؛ این که دیر شده است و سخت می گیرد.

بالاخــره فرزانه به خانه بخت رفت، اما مادرش نبود که رفتن او را ببیند؛ به وقت 
مراســم عروسی، مادر در آی ســی یو بود. برنامه تالار را لغو کردند و ناگزیر یک 
محفل کوچک خانوادگی در منزل برپا شــد، جشنی بدون شادی؛ با لبخندهایی 

ساختگی و با اشک های فرزانه که بر گونه هایش می غلتید....
مادر دیگر به خانه بازنگشت و دو روز بعد بر مزار او  گریستند....

آری، مرگ اغلب بی خبر از راه می رسد و بیماری خیلی  وقت ها پیش بینی ناپذیر 
است، آن هم در این عصر دود و ماشین و آهن؛ سالمندی نیز مسائل خود را دارد 
و باید که با آن کنار آمد، هم خود سالمند و هم اطرافیان؛ اما با همه دشواری ها و 

پیچیدگی های زندگی، به راستی می توان بهتر زیست و بهتر رفت.
فرزانه دوست و همکار قدیمی و مادر او  نمونه ای از هزاران هزار زن دیروز و امروز 
است؛ زنانی هر کدام با ویژگی های ارزشمند، اما با ضعف های عملکردی کمابیش 
مشــابه که شاید بارزترین وجه اشتراک بسیاری از آنان نگرانی و دلشوره و افراط 
در برخی جنبه های زندگی باشد. آن قسمت از این خصلت ها که به طور طبیعی 
در نهاد انســان ها، به ویژه خانم ها وجود دارد، مد نظر نیست، مشکل زمانی است 
ـ خانواده  ـ پنهان و پیدا ـ که این  گونه رفتارها از حد می گذرند، آسیب می زنند و ـ

و جامعه را به بیراهه می برند.
***

بیایید یکی از مباحث کلیدی زندگی را واکاوی و بازنگری کنیم و ببینیم تعریف 
اغلب ما از »زن«، »مادر« یا »بانوی خانه« چیست. کسی که ریز و درشت کارها 
با اوست؟ برای کارهای شخصی و غیرشخصی به اعضای خانواده سرویس  می دهد 
و هر روز صبح می پرســد ناهار یا شــام چه  بپزم؟ به وقت میهمانی های خرد و 
کلان هم هربار از نفس می افتد تا خوب بدرخشد و نهایت میهمان نوازی خانواده 
و کدبانوگری خود را به نمایش بگذارد؟ این گونه است که از چهل پنجاه سالگی، 
دست وپادرد و کمردرد، ضعف اعصاب و دیگر بیماری ها به سراغ بسیاری خانم ها 
می آید و همه از راه دور و نزدیک نگران و درگیر مطب و بیمارســتان می شوند؛ 
درســت وقتی زن و مرد می خواهند بعد از ســال ها تلاش کمی نفس بکشند و 

درست وقتی که شاید زندگی بچه ها هم دارد شکل می گیرد....
به راستی، زن بودن همین اســت یا چیزی فراتر از این؟ متأسفانه ما هنر زنانگی 
و سرشــت مادری را اغلب اشــتباه معنا کرده ایم. تأکید می شود، هدف در این 
نوشتار، بررسی و نقد ساختاری و فرهنگی خانواده ها و به طور کلی جامعه است 
و نه ســرزنش بانوان یا دفاع و حمایت از آنان؛ این که زنان مستقیم خطاب قرار 
گرفته اند به اقتضای متن بوده است و نیز منظور این نیست که همه ضعف ها یکجا 
در یک زن یا یک خانواده دیده می شود. همچنین، تفاوت های بسیار هست مثلا 

بین مادر روستایی با مادر شهری که در این نوشتار نمی گنجد.
بله، مادری با این تعاریف در سی ســالگی فرزندش، لقمه  در دســت، او را راهی 
محل کار یا دانشــگاه می کند، کفش های او را دستمال می کشد، جوراب هایش 
را می شــوید و همچنان نگران است که اگر خودش نباشد، نکند بچه اش گرسنه 
بماند. شــغلش چه می شــود؟ ازدواج و خانه اش چه؟ او به جای فرزند خود فکر 
می کند، درس می خواند، کاردســتی می سازد، شــاگرد اول می شود و...؛ غافل از 
این که با این روش، انســانی به جامعه تحویل می دهد که نه فقط به اندازه کافی 
جســور و توانمند در رویارویی با مسائل و مشکلات زندگی نیست، چه بسا برای 
کارهای معمول و ســاده زندگی هم با مشــکل روبه رو باشد. با تأسف، این شیوه 
همیــن جا پایان نمی یابد و این مادر پس از ازدواج فرزندان نیز همچنان خود را 
مسئول شــام و ناهار و دیگر امور، حتی میهمانی آنان می داند. در یک کلام، به 
جــای راهنمایی و همراهی و همفکری، او تا آخرین نفس می خواهد که به جای 
بچه هایــش »زندگی« کند؛ و همه این ها جســم و روان او را چندبرابر وضعیت 

طبیعی فرسوده می کند.
این زن فرصت ندارد به سلامت جسم و روان خود بیندیشد و برای خودش وقت 
کافی بگذارد. عمده کار او جلب رضایت شوهر و فرزندان و نیز دیگر عزیزان است 
و بسیاری وقت ها بر این اشتباه نام ایثار و زنانگی و مادرانگی هم گذاشته می شود. 
در حالی که همسر و فرزندان ترجیح می دهند با زنی شاداب و سالم روبه رو باشند، 

نه زنی مادام نگران و درهم شکسته و خسته....
آری، او در بســیاری هزینه ها صرفه جویی می کند؛ برای مثال، ساعت ها وقت و 
انرژی می گذارد و ســبزی و باقلا و نخودفرنگــی آماده می کند؛ غافل از این که، 
بیش تر این به ظاهر صرفه جویی ها در زمانی نه چندان دور، همراه با دنیایی از درد 
و رنج و نگرانی، صرف دارو و درمان های پرهزینه و پایان ناپذیر و اغلب کم نتیجه 

یا بی نتیجه می شود. 
بله، او فقط در »وجود خودش« صرفه جویی نمی کند. این که برخی خانواده ها به 
علت های دیگری، جز صرفه جویی، چنین شیوه هایی دارند موضوع بحث ما نیست 
و از این مثال برای توضیح و تأکید اســتفاده شده است، ضمن این که از اهمیت 
مقوله صرفه جویی به طور کلی در جامعه و خانواده و نیز به طور خاص در برخی 

خانواده ها کاسته نمی شود.
در این یادداشــت، برای تمرکز بیش تر بر موضــوع اصلی، از پرداختن به عوامل 
دیگری که به بانوان و خانواده ها آســیب می رساند صرف نظر شده و البته این به 
معنای نادیده گرفتن آن ها نیســت. همچنین این نوشتار مفهوم قدرناشناسی از 

زحمات و تلاش های بجا و معقول خانم ها را دربرندارد.
خلاصه این که، هنر اصلی زن در تدبیر و درایت اوست؛ زنی که در عین بهره مندی 
از ســلیقه و دســتپخت و دیگر شایســتگی ها، به جای غرزدن و غصه خوردن و 
نگرانی های پایان ناپذیر، بتواند در فضایی آرام، اعضای خانواده )اعم از همســر و 
فرزند، عروس و داماد و نوه و نتیجه( را به  تناســب توانایی و سن و موقعیت، در 
کارها ســهیم کند و به این ترتیب، به مرور، هم مهارت و اعتماد به نفس آن ها را 
موجب شــود و هم خود را از تحمل فشــارهای نامعقول و کمرشکن جسمی و 

روحی برهاند.
زنِ بادرایت به »تغذیه سالم« خود و خانواده و نیز میهمانان می اندیشد و نه  جلب 
رضایت و بدتر از آن نمایش توانمندی  های خود؛ به مطالعه، ورزش و فعالیت های 
فرهنگی اجتماعی مفید می پردازد و نه غم خوردن مداوم برای هر مرحله از زندگی 
بچه ها؛ به جای شصت  هفتاد سال عمر پردردسر و نهایت بیماری و رنج برای خود 
و خانواده، عمر او با سلامتی و توانایی نسبی، به صدسال یا بیش از آن هم می رسد 
و می تواند در شــادی  عزیزان خود شــریک باشد، به جای افزودن بر دغدغه ها و 

مشکلات آنان.
او نمی خواهد که فقط خود مطرح باشــد و نیز نمی ترسد که کارها در حد عالی 
انجام نشــود؛ به همه فرصت تجربه کردن می دهد و با آرامش، مهربانی و فروتنی 
شیوه کار را به آنان می آموزد و می داند که دنیا به آخر نمی رسد، مثلا اگر کمی از 
خاک گلدان به هنگام آب دادن فرزند به گل ها روی زمین بریزد، لیوانی بشکند، 
یا غذایی کم نمک شــود؛ زیرا نمک حقیقی و دلنشین زندگی لبخند و آرامش و 
رضایتی است که نصیب تک تک اعضای خانه می شود، از سهیم بودن در کارها و 

تصمیم گیری ها، باهم بودن و برداشتن باری از دوش یکدیگر.
در این خانه، فرزندان توانا و متکی به نفس بار می آیند و هر کدام، در حد خود، با 
مهارت های زندگی آشنا می شوند. مادر دیرتر شکسته و ناتوان می شود و حوصله 
و وقت کافی برای خندیدن، گفت وگو و همراهی با همســر و بچه ها را دارد. این 
جا آرامش نسبی برقرار اســت و تنش  و کشمکش کم تر رخ می دهد. در چنین 
فضایی، اعضای خانواده ناچار نیســتند به شکل های مختلف خود را شاد و خوب 
و خوشــنود جلوه دهند، زمان هایی که چنین نیستند و زمانی که شاید حتی از 

درون فروپاشیده اند.
این جا زن می اندیشد، رشد می کند و ذهنش از قرمه سبزی پرسرخ و پرروغن و 
سیاهرنگ، به نشانه کدبانوگری، فراتر می رود و حصارها را می شکند. زندگی او به 
انواع کلاس فرزندان گره نمی خورد و به آب و آتش نمی زند که آنان چنین شوند 
و چنان؛ این جا زن پابه پای همســر و بچه ها قد می کشد و با همه دشواری ها و 

موانع، آن ها را نیز با خود همراه می کند، برای زیستنی شایسته تر.
در خانه ای که مادر و پدر اهل اندیشــه و منطق و نیز همراه و پشتیبان یکدیگر 
باشند، آداب بیهوده و دست وپاگیر و آسیب زننده جای خود را به رشد و بالندگی 
مادی و معنوی می دهند، زندگی  کلیشــه ای بی معنا می شــود و »شــیوه های 
سالم«، »میانه روی« و »خلاقیت« شالوده زندگی و ارتباط درون و برون  خانواده 
را می ســازند. همچنین، پدر و مادر بحران ها را مدیریت می کنند و مســتقیم و 

غیرمستقیم برخورد درست با مسائل گوناگون را به فرزندان می آموزند.
فراتر از این ها، در چنین خانواده هایی، به جای سال ها زندگی پررنج با اختلال های 
ریز و درشــت روان و رفتار، »درســت و به موقع« از مشــاوران، روانشناســان و 
روانپزشکان »شایسته« کمک گرفته می شود؛ و رفتن نزد روانکاو و روان درمانگر 

و مانند آن هیچ اشکالی ندارد. 
در نهایت، در جامعه ای متشــکل از این خانواده ها، این گونه علوم جایگاهی ویژه 
و تعیین کننده می یابند، به مرور از نقایص علمی و عملی شــان کاسته می شود و 

هرچه بیش تر در پرورش انسان های سالم مؤثر خواهند بود.

یادداشت
رئیس مرکز تحقیقات پیشگیری و کنترل دخانیات:

سن شروع مصرف دخانیات در کشور به ۱۳ سالگی رسیده است

پیش ثبت نام مدارس غیردولتی با قیمت های عجیب در تهران

مدیرکل درمان و حمایت های اجتماعی ستاد مبارزه با موادمخدر خبر داد
بازنگری دستورالعمل خدمات بیمه درمان معتادان

آخرین وضعیت کرونا در ایران و جهان

رئیس مرکز تحقیقات پیشگیری و کنترل دخانیات دانشگاه 
علوم پزشکی شــهید بهشتی، نسبت به کاهش سن شروع 
مصرف دخانیات در کشور هشدار داد.به گزارش خبرگزاری 
مهــر، غلامرضا حیدری گفت: طبق آمار بیش از ۲۰ درصد 
مردان و ۴ درصد زنان بالای ۱۵ ســال در کشــور مصرف 
روزانــه ســیگار دارنــد و از نظر آماری حــدود ۱۴ درصد 
کل افــراد جامعه به صورت روزانه به اســتعمال دخانیات 
می پردازند.وی افزود: در صورتی که مصرف تفننی ســیگار 
و قلیــان را نیز در نظر بگیریم حدود ۲۰ تا ۲۵ درصد افراد 
جامعه )زن و مرد( مصرف دخانیات دارند که در مقایسه با 
آمارهای جهانی از این نظر در جایگاه متوسطی قرار داریم 
و این در حالی است که در کشورهای همسایه ما در منطقه 
خاورمیانه این میزان کمی بالاتر است.حیدری خاطرنشان 
کرد: در کشورهای شــمال اروپا، کانادا، تایلند، نیوزیلند و 
اســترالیا میزان مصرف سیگار در سنین بالای ۱۵ سال در 
زنان و مردان به ۶ تا ۹ درصد افراد جامعه رســیده اســت.
وی، ســن اولین تجربه مصرف ســیگار را با سن متوسط 
شــروع مصرف دخانیات متفاوت دانست و افزود: سنی که 
فرد شروع به استعمال سیگار روزانه می کند به عنوان سن 
شــروع مصرف تلقی می شود که این سن در کشور ما بین 
۱۳ تا ۱۵ سالگی است.رئیس مرکز تحقیقات پیشگیری و 
کنترل دخانیات دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، ضمن 
ابراز تأســف از کاهش سن شــروع مصرف دخانیات در دو 
دهه اخیر در کشــور، گفت: در دهه ۴۰، سن شروع مصرف 
سیگار در کشور ۳۰ سالگی، در دهه ۵۰ حدود ۲۵ سالگی 
و در دهه ۷۰ زیر ۱۸ سال بود اما امروز به ۱۳ تا ۱۵ سالگی 

رسیده است.
به گفته وی، روند کاهشی سن شروع مصرف دخانیات یک 
الگوی جهانی است و در بسیاری از کشورهای جهان نیز به 
واســطه آزادی های رفتاری نوجوانان و جوانان سن تجربه 
مصرف دخانیات پایین آمده اســت.حیدری افزود: مصرف 
ســیگار در زنان ایرانی حدود یک هشــتم کمتر از مردان 
است؛ اما استعمال قلیان در هر دو جنس برابر است.به گفته 
وی، اســتعمال قلیان در زنان در دو دهــه اخیر به عنوان 

یک تفریح و سرگرمی تفننی و رفتار دسته جمعی افزایش 
یافته است.وی با تاکید بر اینکه قلیان یک روش بهداشتی 
استعمال دخانیات نیســت، گفت: افراد تصور می کنند در 
قلیان به دلیل عبور دود از محفظه آب، اثرات سمی و مضر 
آن کاهــش می یابد اما این یک باور غلط اســت. زیرا دود 
تنباکو مرطوب شــده و شرایط برای جذب عمقی تر آن در 

ریه فراهم می شود.
حیدری افزود: همچنیــن تعداد پک هایی که به قلیان زده 
می شــود چندین برابر یک وعده ســیگار است و استعمال 
یک ســر قلیان ممکن است ســاعت ها به طول بینجامد و 
اگر تمام یا خاموش شــود نیز قابل تعویض اســت.به گفته 
وی، در هنــگام اســتعمال قلیان فــرد در مجاورت دودی 
معادل چندین پاکت ســیگار قرار می گیــرد و این باور که 
قلیان کاغذ یا ماده کارخانه ای ندارد کاملًا تصوری اشــتباه 

اســت.وی تنباکوهای عطری را بی کیفیت برشمرد که در 
صنایع سیگارسازی استفاده نمی شوند و با یکسری ترکیبات 
رنگی و معطر آنها را آماده می کنند و اغلب به میکروب های 
مختلف آغشته هستند.رئیس مرکز تحقیقات پیشگیری و 
کنترل دخانیات دانشگاه علوم پزشکی، تاکید کرد: مصرف 
قلیان نه تنها یک روش بهداشــتی مصرف دخانیات نیست 
بلکه مضرات آن بیشــتر از استعمال سیگار است.حیدری، 
شــیوه های مختلفی را برای ترک سیگار عنوان کرد که دو 
روش شــخصی و مداخله ای از آن جمله هســتند.به گفته 
وی، در روش شخصی، فرد بدون استفاده از دارو و مشاوره 
تصمیم به ترک ســیگار گرفته و با تلاش و همت استعمال 
دخانیات را به صورت تدریجی یا به یکباره کنار می گذارد.

حیدری خاطرنشــان کرد: موفقیت در این روش بیشتر به 
انگیزه و دلایل شخصی فرد سیگاری بستگی دارد و روشی 

بسیار کارآمد است و به خوبی جواب می دهد.
به گفته وی، روش مداخله ای در افرادی اســتفاده می شود 
که به شیوه شخصی نمی توانند سیگار را ترک کنند. در این 
روش فرد به کمک تیمی متشکل از پزشک و رفتاردرمانگر 
و با استفاده از داروهای نیکوتینی و یا غیرنیکوتینی فرایند 
ترک سیگار را طی می کند.حیدری خاطرنشان کرد: مراکز 
ترک دخانیات دانشــگاه ها برای این افــراد می تواند مؤثر 
باشــد و احتمال موفقیت در ترک را دو یا سه برابر افزایش 
می دهد.رئیس مرکز تحقیقات پیشگیری و کنترل دخانیات 
دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، با اشاره به اینکه پس 
از خاموش کردن آخرین ســیگار، ریه شروع به پاکسازی و 
ترمیم می کند، گفت: یک تا دو روز پس از ترک سیگار بوی 
بد بدن فرد که ناشــی از استعمال دخانیات است به وسیله 
گردش خون تصفیه شده و از بین می رود.وی افزود: حدود 
۳۰ روز پس از ترک ســیگار اثرات مضر آن در بدن کاهش 
می یابد، حجم ریه افزایش یافته، فشار تنفس بهبود می یابد، 
ظرفیت های تنفسی ریه نیز سه ماه بعد و در برخی موارد ۶ 
ماه بعد به اندازه ریه طبیعی می رسد.به گفته وی، احتمال 
بروز عوارض قلبی عروقی یک ســال پس از ترک سیگار و 
احتمال بروز ســرطان ها سه تا پنج ســال پس از ترک به 
اندازه یک فرد غیر ســیگاری می رسد.حیدری با تاکید بر 
این که افراد سیگاری هر چه سریع تر استعمال دخانیات را 
ترک کنند، اظهار کرد: اگر فرد سیگاری در سال های جوانی 
ســیگار را ترک کند بدنش با قدرت بیشــتری می تواند به 
ترمیم عوارض ناشی از استعمال دخانیات بپردازد و عوارض 
آن بســیار زود برطرف می شــود.وی با بیان اینکه اگر فرد 
سیگاری در سنین بالا و پس از ابتلاء به بیماری های سخت 
ســیگار را ترک کند، بهبود کامل عوارض ناشــی از سیگار 
کمتر از ســنین جوانی است، توصیه کرد افراد در سال های 
جوانی سیگار را ترک کنند.حیدری افزود: روش های خوبی 
برای ترک اســتعمال دخانیات وجود دارد و افراد سیگاری 
می توانند با مراجعــه به مراکز درمان دولتی از پزشــکان 
آموزش دیده توصیه های لازم را دریافت کرده و با موفقیت 

این فرایند را طی کنند.

فصل ثبت نام مدارس از راه رســیده و مدارس 
غیردولتــی از چنــدی پیــش پیش ثبت نام 
دانش آمــوزان را شــروع کــرده و مبلغــی را 
علی الحســاب از خانواده ها دریافت می کنند تا 
زمانی که شــهریه مصوب به صورت رسمی از 
ســوی وزارت آموزش و پرورش اعلام شود.به 
گزارش ایسنا، آنگونه که رئیس سازمان مدارس 
و مراکز غیردولتی وزارت آموزش وپرورش اعلام 
کرده است؛ پیش ثبت نام دانش آموزان مجاز و 
در راستای کاهش دغدغه خانواده ها امکان پذیر 
اســت با این پیش شــرط ها کــه »پرداخت 
علی الحســاب باید به اندازه شهریه سال قبل 
باشــد و نباید با افزایش شــهریه همراه باشد. 
همچنین آزمون و مصاحبــه ای نباید در نظر 
گرفته شــود و اگر به هر دلیلی دانش آموزی 
انصراف داد، شــهریه اش باید بــدون کاهش 

مسترد شود.« 
محمودزاده همچنین دوم خردادماه اعلام کرده 
بود که »استان ها در حال بارگذاری مستندات 
مربوط به شــهریه هســتند و به محض اتمام 
بارگذاری، در اســتان تایید و مجوز افزایش یا 
کاهش شــهریه صادر خواهد شد؛ پیش بینی 
می شــود این روند تا پایان خــرداد ماه انجام 
شود. ضمن طی روند فوق، پیش ثبت نام ها در 
برخی مدارس زودتر آغاز شــده و شهریه آنها 
به صورت علی الحساب و به اندازه شهریه سال 

تحصیلی جاری محاسبه می شود.«
وی بــا تاکید بر اینکه مدارســی که شــهریه 
خــارج از عرف دریافت می کننــد قطعا مورد 
بازرســی قرار خواهند گرفت گفته اســت که 
اولیاء می توانند با ورود کد مدرســه به سامانه، 
شهریه دقیق را مشــاهده کنند. والدین حتما 
بــه همان میــزان شــهریه را پرداخت کنند. 
در صــورت تخلف، در عــرض یک هفته ناظر 
فرستاده می شود و با تخلفات برخورد می کند. 

لذا بهترین ناظران، خود اولیاء هستند. 
بنابراین شــهریه هایی کــه در فضای مجازی 
اعلام شده را نخواهیم داشت. شهریه براساس 
الگو و فرمول تعیین می شــود و همه موارد در 

آن دیده شــده اســت.« وی با اشاره به سقف 
شهریه ۳۸ میلیونی در سال گذشته اظهار کرد: 
فعلا مبنای شهریه همین مقدار است تا زمانی 
که براساس الگوها شهریه جدید تعیین شود. 
همچنین موسسان نیز باید همراهی کنند چرا 
که با دریافت شهریه های خارج از عرف، آبروی 

سایر مدارس را نیز خواهند برد. 
شــهریه مدارس غیردولتی بر اســاس الگوی 
تعیین شــهریه ابلاغ می شــود. هــم اکنون 
موسســان مدارس و مراکز غیردولتی مشغول 
تکمیل اطلاعات مورد نیاز برای تعیین شهریه 
هســتند و تا کنون شهریه هیچیک از مدارس 
غیردولتی برای سال تحصیلی ۱۴۰۲-۱۴۰۳ 
ابلاغ نشــده اســت.به گزارش ایسنا، اظهارات 
معاون وزیر آموزش و پرورش درحالی منتشر 
شده است که شــماری از مدارس غیردولتی 
مبالغــی را بــه عنــوان علی الحســاب برای 
پیش ثبت نام بــه خانواده ها اعلام می کنند که 
هیچ گونه همخوانی با نرخ شهریه مصوب سال 

تحصیلی جاری ندارد.
با چند تــن از اولیائی که نســبت به ثبت نام 
فرزندشان در مدارس غیردولتی اقدام کرده اند 
گفت وگو کردیــم که در ذیل مروری بر برخی 
نرخ های اعلام شــده به آنها برای پیش ثبت نام 

خواهیم داشت :
یکــی از اولیاء کــه خود تجربــه تدریس در 
مــدارس خــاص غیردولتــی تهــران را دارد 
می گویــد: » تصمیم گرفتم به علت شــرایط 
فرهنگی و آموزشــی حاکم بر مدارس دولتی، 
دختر و  پســرم در مــدارس غیردولتی درس 
بخوانند. پسرم امســال به پایه هشتم می رود، 
ســال گذشــته ۳۰ میلیون تومــان پرداخت 
کردیم و امســال برای پایه نهــم ۴۸ میلیون 
تومان از ما خواســتند. دخترم هم پایه ششم 
و به دبستانی در منطقه ۲ تهران می رود، سال 
گذشته ۲۰ میلیون تومان پرداخت کرده بودیم 
و برای امسال ۳۲ میلیون تومان اعلام کردند. 
خانواده هــا از بســیاری هزینه هــای زندگی 
می زنند تا شهریه مدرسه فرزندانشان را تامین 

کننــد و یک علت آن  آموزش ضعیف مدارس 
دولتی اســت.«  وی می افزاید: »پســر برادرم 
سال گذشته پایه یازدهم بود و در یک مدرسه 
شناخته شده غیردولتی دیگر درس می خواند 
و ۴۹ میلیون از او گرفته بودند. اما شهریه برای 
امسال هنوز اعلام نشده است. « این ولی دانش 
آموز البته از وضعیت پرداخت حقوق در مدارس 
خاص غیردولتی انتقــاد می کند و می گوید:» 
حدود ۱۰ ســال در یکی از این مدارس مطرح 
تدریس می کردم امــا از هزینه های بالایی که 
می گرفتــد تنها همان افزایش ســالانه ۲۰ تا 
۳۰ درصدی نصیب معلمان می شــد و اکنون 
معتقدم کیفیت خدماتی که ارائه می کنند در 
بسیاری از مدارس به اندازه پولی که می گیرد 
نیست.« یکی دیگر از اولیاء می گوید: »شهریه 
یک مدرسه غیردولتی واقع در امیرآباد )منطقه 
۶( برای پایه دوازدهم علی الحساب ۷۳ میلیون 

تومان اعلام شده است.« 
مــادر یک دانش آموز دختــر پایه دوازدهمی 
هم که امســال دخترش از مدرســه ای خاص 
شــهریه های  درباره  می شــود  فارغ التحصیل 
اعلامــی برای ســال تحصیلی آینــده عنوان 
می کند: » ســال گذشــته ۷۰ میلیون تومان 
پرداخت کرده بودیم که با احتساب هزینه های 
جانبی حدود ۸۰ میلیون تومان هزینه کردیم. 
اما مطلع شــدم همین مدرســه در منطقه ۳ 
شــهریه را برای امســال ۱۱۰ میلیون تومان 
اعلام کرده و مشغول پیش ثبت نام است. فرزند 
برادرم هم که وارد دبیرستان دوره دوم می شود 
در منطقه ده ونــک با ۶۰ میلیون تومان فعلا 

ثبت نام کرده است.« 
یک مادر دیگر هم با اشــاره به اینکه دخترش 
را برای سال دوازدهم در مدرسه ای در منطقه 
۲ )شهرک غرب(  ثبت نام کرده است می گوید: 
»شهریه را برای امسال بدون سرویس و اردوی 
مطالعاتی عید، ۹۴ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان 
اعلام کرده اند. دختــرم پایه دهم و یازدهم را 
هم در همین مدرســه درس خوانده، ســال 
گذشــته ۴۹ میلیون تومان در ابتدا پرداخت 

کردیم و بعد به ۵۷ میلیون تومان رســید. ۱۸ 
میلیون تومان هم هزینه سرویس داده بودیم 
و امســال هم با احتســاب هزینه رفت وآمد و 
اردو و ... بــالای ۱۰۰ میلیــون تومان هزینه 
مدرســه می شود که شــرایطی در طول سال 
می پردازیــم.«  یک ولــی دانش آموز دیگر که 
دخترش امســال به کلاس اول می رود درباره 
شهریه مدرســه غیردولتی که فرزندش را در 
آنجا ثبت نام کرده می گوید: »فرزندم به کلاس 
اول مــی رود و او را در مدرســه  غیردولتی در 
منطقه ۱۱ ثبت نام کردم. شهریه را ۳۲ میلیون 
تومان اعــلام کرده اند که ۵ میلیــون تومان 
پرداخت کرده ایم و مابقی باید طی ســه فقره 
چک تا دی ماه تسویه شود. هزینه خرید لباس 
فرم، کتاب و ... جدا اخذ می شود. البته علاوه بر 
این هزینه »افَتر اسِکول« هم جداگانه دریافت 
می شود و از ســاعت ۲.۵ ظهر به بعد ساعتی 
حــدود ۳۰۰ هــزار تومان دریافت می شــود. 
شهریه مدارس غیردولتی در این منطقه همین 

حدود است.« 
مادر یک دانش آموز دبســتانی نیز در این باره 
می گوید: »ســال گذشته که دخترم به کلاس 
اول می رفت ۱۸ میلیــون و ۸۰۰ هزار تومان 
شــهریه واریز کردم که ســرجمع هزینه ها با 
احتســاب هزینه لباس فرم مدرســه و سایر 
هزینه هــای جنبی به بالای ۲۰ میلیون تومان 
رســید، در محدوده ما که منطقه ۸ اســت، 

شــهریه ها در ســال گذشــته بین ۲۰ تا ۳۰ 
میلیون تومان متغیر بود اما امســال که برای 
ثبت نام در همان مدرســه اقدام کردم گفتند 
بایــد ۴۴ میلیون تومــان بپردازیــم. البته از 
مدارس اطراف هم ســوال کردم شهریه ها ۵۶ 
میلیون، ۶۰ میلیون و ... بود. این درصد افزایش 

برای امسال غیرمنطقی و بسیار بالاست.«
بــه گزارش ایســنا، این گلایه هــا و اظهارات 
در حالی از ســوی والدین عنوان می شود که 
شــهریه های نامتعــارف و نجومــی، مدارس 
غیردولتی را بیش از هرزمان دیگری به کالایی 
لوکس تبدیل می کند که دسترسی به آن تنها 
نیز برای طبقــات خاصی از جامعه امکان پذیر 
می شود و ضمن دامن  زدن به شکاف طبقاتی، 
موجب ناامیدی خانواده هایی شــده است که 
بــه هرعلتی قصد ثبت نام و یــا ادامه تحصیل 
فرزندشان را در این مدارس داشته اند.هرچند 
تا زمان اعلام رســمی شهریه  مصوب مدارس 
غیردولتی از ســوی وزارت آموزش و پرورش 
نمی توان پیرامون میزان رشــد شــهریه ها با 
توجــه به افزایش نرخ تورم، اجاره بها و ســایر 
مولفه های دخیل در الگوی شهریه، اظهارنظر 
قطعی داشــت، اما دریافت مبلغ علی الحساب 
شــهریه ها در برخــی مدارس )بعضا با رشــد 
دوبرابری نسبت به ســال تحصیلی گذشته(، 
نیازمند نظارت و برخورد جدی تری آموزش و 

پرورش و دستگاه های نظارتی است.

مدیــرکل درمان و حمایت های اجتماعی ســتاد مبارزه با 
موادمخدر از بازنگری دســتورالعمل خدمات بیمه معتادان 

متجاهر خبر داد.
مجید قربانی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه دستورالعمل 
خدمات بیمه معتادان پس از ســه سال در دست بازنگری 
اســت، اظهار کرد: در این بازنگــری اولویت بندی ها تغییر 
می یابد و آن قشــر از معتادان متجاهری که نیاز بیشتری 
به خدمات بیمه دارند، مورد بررســی قرار می گیرند تا این 
خدمت در ابتدا به آنها تخصیص پیدا کند.وی با اشــاره به 
اینکه دو تعرفه در مراکز درمان با داروهای آگونیست وجود 
دارد که یکی از آنها تعرفه دولتی و دیگری تعرفه خصوصی 

است، افزود: ستاد مبارزه با مواد مخدر برای درمان اعتیادِ 
معتادان بی بضاعت تکلیفی را از ســازمان بیمه ســلامت 
درخواســت کرده تا به موجب آن ســازمان طی برنامه ای 
مشــترک میان ســتاد مبارزه با مواد مخدر، سازمان بیمه 
سلامت و سازمان بهزیستی، ۷۰ تا ۹۰ درصد تعرفه دولتی 
این مراکــز را به معتادان متجاهری که بــه مراکز درمان 
اعتیــاد مراجعه می کنند پرداخــت کند.مدیرکل درمان و 

حمایت های اجتماعی ســتاد مبارزه با مواد مخدر با بیان 
اینکه این مراکز غالبا مراکز دولتی، مراکز کاهش آســیب 
و یا مراکز خصوصی هستند، خاطرنشان کرد: معتاد زمانی 
که در این مرکز درمان می شــود حــدود ۱۷۵ هزارتومان 
از هزینــه )بیــن ۷۰ تا ۹۰ درصد از هزینــه دولتی( به او 
پرداخت خواهد شــد و معــادل ۲۰ هزارتومان را خودش 

پرداخت می کند.

به گفته وی، تا پیش از این، این بیمه شامل حال معتادانی 
که بــه مراکز درمانی مراجعه می کردنــد بود و عمدتا هم 
افــرادی که تــوان مالی داشــتند به این مراکــز مراجعه 
می کردند اما اکنون درحال بررســی دستورالعمل خدمات 
بیمه معتادان هستیم. امید داریم طی این بازنگری بتوانیم 
اولویــت را به معتادان بی بضاعتی دهیم که به این خدمت 
نیــاز دارند.قربانی با اشــاره به اینکه امســال بیش از ۴۵ 
میلیارد تومان بــرای اجرای این دســتورالعمل اعتبار در 
نظر گرفته شده اســت، تاکید کرد: طی سال گذشته این 
دستورالعمل بسیار قوی اجرا شد و حدود ۵۲ هزار نفر در 

سال ۱۴۰۱ تحت پوشش قرار گرفتند.

بنابر اعلام وزارت بهداشــت، در یک شــبانه 
روز ۳۸ بیمار کووید -۱۹ در کشــور شناسایی 
شدند و متاسفانه یک بیمار نیز جان خود را از 
دست داد.به گزارش ایسنا، از روز ۷ خردادماه 
تا روز ۸ خردادماه ۱۴۰۲ و بر اساس معیارهای 
قطعی تشــخیصی، ۳۸ بیمار جدید مبتلا به 
کووید-۱۹ در کشــور شناســایی و ۱۹ نفر از 
آنها بستری شدند.مجموع بیماران کووید-۱۹ 

در کشــور به ۷ میلیــون و ۶۱۱ هزار و ۷۰۳ 
نفر رسید.متاســفانه در طول ۲۴ ساعت، یک 
نفر از بیماران کووید-۱۹ در کشور جان خود 
را از دست دادند و مجموع جان باختگان این 
بیماری، به ۱۴۶ هزار و ۲۵۶ رسید.خوشبختانه 
تــا روز ۸ خردادماه ۷ میلیــون و ۳۶۵ هزار و 
۸۸۷ نفــر از بیمــاران، بهبــود یافتــه و یا از 

بیمارستان ها ترخیص شده اند.

۱۴۴ نفــر از بیماران مبتلا بــه کووید-۱۹ در 
بخش هــای مراقبت های ویژه بیمارســتان ها 
تحت مراقبت قرار دارند.تا روز ۸ خردادماه ۵۶ 
میلیون و ۶۶۰ هزار و ۹۳۹ آزمایش تشخیص 
کووید-۱۹ در کشور انجام شده است.همچنین 
تــا روز ۸ خردادماه ۶۵ میلیون و ۲۱۸ هزار و 
۹۷۲ نفــر دوز اول، ۵۸ میلیون و ۶۱۴ هزار و 
۸۳۹ نفر دوز دوم و ۳۱ میلیون و ۶۹۹ هزار و 
۴۸۱ نفر نیز دوز سوم و بالاتر واکسن کرونا را 
در کشور تزریق کرده اند و مجموع واکسن های 
تزریق شــده در کشور به ۱۵۵ میلیون و ۵۳۳ 

هزار و ۲۹۲ دُز رسید.
براساس داده های به روز شده در جدول جهانی 
»ورلدامُتــر«، کروناویــروس )عامــل بیماری 
کوویــد-۱۹( طــی یک شــبانه روز جان ۵۳ 
بیمار را در کل کشــورهایی که آمار رســمی 
ارائه می دهند، گرفته و ۱۴ هزار و ۵۷۵ ابتلای 
جدید نیز در همین بازه زمانی ثبت شده است.
به گزارش ایســنا، بنابر آمار جهانی ورلدامُتر 

همچنین تا روز ۸ خردادماه مجموع مبتلایان 
به این بیماری در دنیا به ۶۸۹ میلیون و ۴۲۸ 
هزار و ۶۷۰ نفر رسیده و مرگ شش میلیون و 
۸۸۳ هزار و ۷۲۷ بیمار کووید نیز تایید شــده 
اســت.این گزارش همچنین حاکیست، هنگ 
کنگ و مالزی با ثبت ۱۷ فوتی، بیشترین تعداد 
مرگ های روزانه کرونایی و همچنین مالزی با 
ثبت بیش از ۵۰۰۰ ابتــلای جدید، بالاترین 
رقم مبتلایان روزانه را در ۲۴ ســاعت گزارش 
کرده اند.بنابر آمار وردامُتر، آمریکا همچنان با 
ثبت بیش از ۱۰۷ میلیون ابتلا و بیش از یک 
میلیون و ۱۶۰ هزار فوتی به ترتیب رکورد ابتلا 
و مرگ های کرونایــی را در کل دنیا دارد.پس 
از ایالات متحده، دو کشــور هند و فرانسه به 
لحاظ تعداد مبتلایان به ترتیب جایگاه دوم و 
ســوم را اشغال کرده اند؛ همچنین در فهرست 
آمار فوتی های این بیماری در حال حاضر بعد 
از آمریــکا، برزیل با بیــش از ۷۰۰ هزار فوتی 
و هند با بیش از ۵۰۰ هزار فوتی، بیشــترین 

مرگ  و میر کرونایی را به ثبت رســانده اند.در 
اروپا نیز روسیه با ثبت بیش از ۳۹۰ هزار فوتی، 
بالاترین آمار مرگ هــای کرونایی در این قاره 
را تاکنون گزارش کرده اســت.همچنین بنابر 
آمارهای رسمی، ایران با مجموع هفت میلیون 
و ۶۱۱ هزار و ۶۶۵ مــورد ابتلا و ۱۴۶ هزار و 
۲۵۵ مورد فوت ناشــی از بیماری کووید-۱۹ 
در حال حاضــر در رتبه نوزدهــم در جدول 
جهانی کرونــا قرار دارد.تازه تریــن آمار کرونا 
در نقاط مختلف دنیا به تفکیک کشــورها و با 
تقسیم بندی های قاره ای، منطقه ای و موضوعی 
در جــدول جهانی »ورلدامُتر« به روز رســانی 
ایسنا، ســازمان جهانی  می شــود.به گزارش 
بهداشــت )WHO( در تاریــخ جمعه ۵ مه 
۲۰۲۳ به طور رسمی پایان وضعیت اضطراری 
کووید- ۱۹ در جهان را اعلام کرد. این سازمان 
در ژانویه ۲۰۲۰، شــیوع ویروس کرونا را یک 
وضعیت اضطراری بهداشــت عمومی و نگرانی 

بین المللی اعلام کرده بود.
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گزارش

آخرین آمارهای رسمی  نشان می دهند ساکنان استان تهران تقریبا ۴۸ درصد 
درآمدشان را به پای مسکن گذاشتند و این هزینه در کهگیلویه وبویراحمد کمتر از 
۱۹ درصد بوده است.به گزارش اقتصاد ۲۴، سهم مسکن از هزینه های هر خانوار 
تهرانی توســط مدیرکل راه و شهرسازی این استان ۷۰ درصد اعلام شده است. 
خلیل محبت خواه در حالی از این هزینه سرسام آور برای پایتخت نشین ها صحبت 
کرده که از سال ۹۸ آمار رسمی جدیدی توسط وزارت راه وشهرسازی درباره سهم 
مسکن از هزینه های خانوارهای ایرانی منتشــر نشده و آخرین داده های مرکز 
آمار در این موضوع به ســال ۱۴۰۰ برمی گردد. به گزارش فرارو، ســهم مسکن 
از هزینه های خانوار ایرانی طبق آخرین آمارهای رســمی به طور متوسط چیزی 
حدود ۳۶ درصد برآورد شده است. گفتیم متوسط، چون ممکن است در یکسری 
استان ها این هزینه کمتر یا بیشتر باشد. مثلا گزارشی که برمبنای سال ۱۴۰۰ 
توسط مرکز آمار ایران منتشر شده، نشان می دهد ساکنان استان تهران تقریبا 
۴۸ درصد درآمدشان را پای مسکن گذاشتند و از این نظر نسبت به مردم سایر 

استان ها بیشتر فشار را تحمل می کنند.
رتبه دوم به اســتان کرج و رتبه سوم به استان همدان تعلق دارد. کرجی ها 
۳۹.۴ درصد و همدانی ها ۳۷.۹ درصد از درآمدشــان را برای مسکن گذاشتند و 
آن طرف ساکن های استان کهگیلویه وبویراحمد هزینه کمتری دربخش مسکن 
داشتند.آمارهای رسمی نشان می دهد هزینه های مردم استان کهگیلویه وبویراحمد 
در بخش مسکن ۱۸.۶ درصد بوده و بعد از آن هزینه های مسکن در استان های 
خراســان جنوبی و چهارمحال وبختیاری کمتر بوده که به ترتیب ۲۰.۷ و ۲۱.۷ 
درصد محاسبه شده است.فراموش نکنید که این ارقام یکجور میانگین هستند 
و خیلی از مســائل می توانند در پایین آوردن سهم مسکن از هزینه های خانوار 

ایرانی تاثیر داشته باشــند. چون اساسا منظور مرکز آمار از هزینه های مسکن، 
به جز پول مورد نیاز برای خرید خانه یا اجاره خانه، شــامل چیزهایی مثل شارژ 
ماهانه و ... است که باعث سرشکن شدن سهم مسکن می شود.هزینه مسکن در 
ســبد خانوارها به جز مرکز آمار، توســط وزارت راه و شهرسازی هم محاسبه و 
اعلام می شود. البته آخرین آماری که از سوی این وزارتخانه وجود دارد به سال 
۹۸ برمی گردد و داده جدیدی درباره ســال های ۹۸ تا الان در دسترس نیست. 
همان آمار سال ۹۸ وزارت راه و شهرسازی از سهم ۳۶ درصدی مسکن در سبد 

هزینه های خانوار ایرانی در آن سال حکایت دارد.
در بخشی از این گزارش بازه ۲۰ ساله ای )سال ۷۵ تا ۹۵( ملاک قرار شده و 
سهم مسکن در سبد خانوارهای شهری و روستایی به شکل جداگانه حساب شده 
اســت. براین اساس در بازه ۲۰ ساله ۷۵ تا ۹۵ متوسط هزینه ای که خانوارهای 
روستایی برای مسکن داشتند، ۲۶.۴ درصد است و این رقم در همین بازه زمانی 
برای خانوارهای شــهری ایران، ۳۴.۱ درصد بوده اســت. در سال های ۸۰ و ۸۵ 
متوسط هزینه مسکن در سبد خانوارهای روستایی به ترتیب ۱۷.۲ درصد و ۱۵.۲ 
درصد بوده است. در سال ۹۰ این هزینه به ۱۸.۳ درصد می رسد و در سال ۹۵ 
به طور متوســط ۱۸.۷ درصد برآورد شده است.برای خانوارهای شهری چطور؟ 
ســال ۸۰ خانوارهای شهری در ایران ۳۱.۹ درصد از درآمدشان را برای مسکن 
کنار گذاشتند. سال ۸۵ این هزینه به ۲۹.۵ درصد می رسد. سال ۹۰ خانوارهای 
شــهری در ایران ۳۳.۴ درصد از کل درآمدشــان بابت مسکن خرج شده و در 
ســال ۹۵ این هزینه ۳۴.۱ درصد بوده است. البته در این سال ها سهم مسکن 
از هزینه های خانوار ایرانی ثابت نبوده اســت و مثلا در سال ۸۱ باوجود افزایش 
قیمت مسکن، سهم مســکن از درآمد خانوارهای ایرانی که در شهرها سکونت 

داشتند، نسبت به سال ۸۰ کمتر کاهش یافته است.تورم نقطه به نقطه اجاره خانه 
در فروردین امســال به ۳۸.۹ درصد رسیده اســت. یعنی چی؟ یعنی فروردین 
امســال مستاجرها در کل کشور به طور متوسط ۳۸.۹ درصد بیشتر از فروردین 
پارســال اجاره خانه دادند. این را مرکز آمار ایران به شــکل رســمی در گزارش 
فروردین خودش منتشر کرده است و اگر صاحب خانه ای بخواهد منصف باشد و 
به آمارهای رسمی اتکا کند، می تواند همین ۳۸.۹ درصد را برای افزایش اجاره بها 
در ســال جاری اعمال کند.ناگفته نماند که نرخ اجاره خانه را نهایتا صاحبخانه 
تعیین می کند و به خاطر همین حرف ها ماجرای افزایش ۲۵ درصدی اجاره بها 
در تهران که از ســوی دولت به عنوان سقف قانونی اعلام شده، توسط برخی از 
صاحبخانه ها جدی گرفته نمی شود. البته ممکن است یکسری از صاحبخانه ها 
امســال روی خود نرخ تورم نقطه به نقطه دســت بگذارند و عدد ۵۵.۵ درصد را 
ملاک افزایش اجاره بها در ســال جاری بگذارند. حالت بدبینانه هم وجود دارد. 
ممکن است صاحبخانه، چیزهایی مثل دلار و سکه و طلا را ملاک قرار بدهد و 

روی رقم های بزرگتری نظر داشته باشد.

سهممسکنازهزینههایخانوارایرانیبهتفکیکاستانها

نقشاولدامنزدنبهتورم
باچاپپولبیحسابدردولت

خشایار نادی*

در ماه های اخیر رکودزنی های تورمی  شــدیدی بخصوص در کالا های اساسی 
ایجاد شــده اســت. تورم ســقفی ندارد و این یک خطاســت که دنبال سقف 
تورمی  باشــیم. مدیریت داخلــی حوزه اقتصاد در کنــار تحریم های بین المللی 
وضعیتــی را رقم زده اند که تورم بی حد و مرزی ایجاد شــود.افزایش نقدینگی 
در کنار تحریم ها باعث وضعیت بغرنج در حوزه تورم شــده است و هر ماه شاهد 
رکودزنی های تورمی جدیدی در این حوزه هســتیم تا جایی که آمار های جدید 
گویای تورم نزدیک به هشــتاد درصد در برخی کالا های غذایی هســتند. علت 
گرانی خوراکی ها چیســت؟ چون ۷۰ درصد نهاده های ما وارداتی اند و هرچقدر 
هم بگوییم با دلار حساب نمی شود، اما در نهایت محاسبات خارجی با دلار است؛ 
وقتی هم که بازار ارز آشفته می شود مسلما شاهد افزایش قیمت در خوراکی ها و 
کالا های اساسی خواهیم بود. این وضعیت باعث شده است که منابع اولیه غذایی 
تا بیش از ۷۰ درصد تورم را تجربه کند و بخش زیادی از جامعه درگیر فقر غذایی 
شــوند. دولت نیز ناچار اســت که یارانه دهد تا حداقل مقداری جلو این افزایش 
قیمت ها گرفته شود. الان در بخش کشاورزی نگاه کنید که تا چه حد کشاورزان 
مشــکل دارند و برای تهیه کود و ســموم که وارداتی هستند باید هزینه بالایی 
پرداخت کنند و اگر قرار باشــد یارانه ای برای هزینه های دلاری کشاورزی ارائه 
نکنیم مواد خوراکی بیشــتر هم گران می شود. در تمام کشور ها تجربه پرداخت 
یارانه برای کنترل قیمت ها وجود دارد و در کشور های توسعه یافته نیز یارانه به 
بخش های مختلف نیاز های اساســی مردم پرداخت می شود. البته یارانه باید با 
منطق پرداخت شود و صرفا به پول پاشی ختم نشود. تورم امروز در ایران صرفا به 
مواد غذایی نیز ختم نمی شود و مردم در حوزه مسکن هم دچار چالش های جدی 
هستند، در کشور های توسعه یافته به مســکن یارانه و کمک های مردمی  تعلق 
می گیرد تا مردم درگیر چالش مسکن نباشند. دولت باید راه علمی و تجربی را در 
حوزه اقتصاد طی کند و صرفا از یک دانشــگاه مدیران خود را برای حل مشکل 
تورم انتخاب نکند. شــما کشور های اروپایی را ببینید که چگونه مشکل مسکن 
را حــل کرده اند، باید به تجربه جهانی اعتماد کرد.نادی درباره زمینه های داخلی 
افزایش تورم گفت: مشــخص است که افزایش نقدینگی به تورم دامن می زند و 
انگیزه های تورمی مشخص است؛ وقتی پول بی حساب در یک دولت چاپ شود 
و افزایش نقدینگی داشته باشیم این پول داغ در دامن زدن به تورم نقش اول را 
دارد. در این بین فضا برای سوداگران باز می شود تا در کنار افزایش نقدینگی به 
ســوداگری در حوزه های مختلف از خودرو تا کالا های غذایی و مسکن بپردازند 
و هر روز شــاهد افزایش بیشتر باشیم. وقتی نقدینگی کشور به سمت تولیدات 
اساسی نرود تورم باقی خواهد ماند. هرچند تحریم ها در این زمینه نقش اساسی 

دارند و همواره باید نقش تحریم ها در تورم را پررنگ ببینیم.
*کارشناس اقتصادی
منبع: سایت انتخاب

۲/۲میلیوننفرمحرومازمزایایقانونکار
پارســال ۲.۲ نفر اشتغال ناقص داشتند؛ به این معنا که در هفته کمتر از ۴۴ 
ســاعت کار کرده اند که همین مساله موجب شــده این افراد تقریبا از مزایای 
قانون کار محروم بمانند.به گزارش خبرنگار مهر، طبق تعریف آماری، افراد دارای 
»اشتغال ناقص« شامل تمام شاغلانی اســت که به دلایل اقتصادی نظیر رکود 
کاری، پیدا نکردن کار با ســاعت کار بیشتر، قرار داشتن در فصل غیرکاری و به 
هر دلیل دیگری، کمتر از ۴۴ ســاعت در هفتــه کار می کنند و خواهان و آماده 
برای انجام کار اضافی در هفته هســتند؛ بــه عبارتی این افراد به دلایل مختلف 
مجبور هســتند کمتر از نرٌم استاندارد در هفته کار کنند. نوع فعالیت این افراد 
تحت عنوان اشتغال ناقص شناخته می شوند.طبق گزارش مرکز آمار ایران، ۹.۵ 
درصد از جمعیت شــاغل در کشور یعنی ۲ میلیون و ۲۴۲ هزار و ۴۷۵ نفر طی 
سال ۱۴۰۱ دارای اشتغال ناقص بودند که این سهم در سال ۱۴۰۰، ۱۰.۲ درصد 
معادل ۲ میلیون و ۳۸۰ هزار و ۱۳ نفر بوده است. بنابراین میزان اشتغال ناقص در 
سال ۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ معادل ۰.۷ درصد کاهش یافته است.از مجموع 
جمعیت دارای اشتغال ناقص، سهم مردان ۱۰.۴ درصد و سهم زنان ۱۱.۲ درصد 
است. به این ترتیب ۲ میلیون و ۷۶ هزار و ۹۸۲ نفر از جمعیت اشتغال ناقص را 

مردان و ۱۶۵ هزار و ۴۹۳ نفر را زنان به خود اختصاص دادند.

تولیدقراردادیگوشتقرمزعشایردردستورکار
سرپرست وزارت جهاد کشاورزی گفت: آمادگی داریم تولید قراردادی گوشت 
قرمز را با در نظر گرفتن قیمت تمام شــده به علاوه ســود برای عشایر اجرایی 
کنیم.به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، سید محمد آقامیری در گردهمایی هم 
اندیشــی مدیران امور عشایر اظهار داشت: جامعه عشایری بسیار زحمت کش و 
پرتلاش هستند و با بیشــترین خدمات کمترین توقع را دارند.سرپرست وزارت 
جهاد کشاورزی افزود: عشایر پاسداران مرزهای کشور هستند و در حوزه اقتصاد 
۲۵ درصد از گوشت قرمز کشور را تأمین می کنند.وی با بیان اینکه ما در مقابل 
عشــایر مسئول هستیم، گفت: ما باید حداکثر توان خود را برای بهبود معیشت 
عشــایر به کار گیریم و حامی این قشــر باشــیم.آقامیری ادامه داد: اولین اقدام 
برای حمایت از عشــایر، تنوع بخشــی به فعالیت های آنها است اما مهم تر از آن 
اقتصادی کردن تولیدات عشــایری است.سرپرست وزارت جهاد کشاورزی اعلام 
کرد: آمادگی داریم تولید قراردادی گوشت قرمز را با در نظر گرفتن قیمت تمام 
شده به علاوه سود برای عشایر اجرایی کنیم.وی افزود: توسعه گیاهان دارویی و 
افزایش بهره وری آن با کمک عشایر یکی دیگر از اقدامات مورد نظر وزارت جهاد 
کشــاورزی و معاونت باغبانی است.آقامیری در رابطه با خدمات به عشایر اظهار 
داشت: باید سرپناه عشایری در مناطق عشایری ایجاد شود، همچنین آب شرب 
بهداشتی برای این قشر تأمین شود چرا که سلامت جامعه عشایری برای وزارت 

جهاد کشاورزی در اولویت است.

فریز١٠درصداراضیشهریباکاربریمسکونی
معاون وزیر راه و شهرســازی اظهار داشت: تا کنون ۳۰ هزار هکتار زمین به 
محدوده ها برای ســاخت پروژه نهضت ملی مســکن اضافه شده که این عدد در 
مقابل ۸ هزار هکتار مســکن مهر قابل توجه است اما موضوع مهم این است که 
درباره تمام این اراضی در شــورای عالی شهرسازی بررسی و بحث شده اما یک 
متر از اراضی مســکن مهر هم برای بررسی به شورای عالی شهرسازی نیامد.به 
گزارش ایلنا، فرزانه صادق مالواجرد، معاون شهرسازی و معماری و دبیر شورای 
عالی شهرسازی و معماری وزارت راه و شهرسازی با تاکید بر اینکه از استانداران 
درخواست شده نسبت به تعیین و تکلیف زمین های موجود در بافت اقدام کنند، 
ادامه داد: با بررسی های دبیرخانه شورای عالی حداقل حداقل بیش از ۱۰ درصد 
با کاربری مسکونی در چرخه ساخت قرار نگرفته اند و فریز شده اند و در برخی از 
شــهرها این عدد به ۲۵ درصد می رسد. این در حالی است که در شهر تهران در 

خصوص جمعیت پذیری بیش از ظرفیت جمعیت پذیرفته ایم.

بورسسبزپوششد
بازار ســرمایه روز دوشنبه برخلاف روزهای گذشــته روند صعودی داشت و 
شاخص کل بورس توانست بیش از ۱۸ هزار واحد افزایش یابد.به گزارش ایسنا، 
شاخص کل بورس روزگذشته با ۱۸ هزار و ۳۸۱ واحد افزایش تا رقم دو میلیون 
و ۲۷۵ هزار واحد صعود کرد. شــاخص کل با معیار هم وزن هم با ۸۵۹۲ واحد 
صعود در رقم ۷۶۳ هزار و ۱۸ واحد ایستاد.در این بازار ۶۰۸ هزار معامله به ارزش 
۹۰ هزار و ۴۴۶ میلیارد ریال انجام شد.طی معاملات دیروز ۶۵ درصد نمادهای 
بورسی مثبت بودند که از میان آنها صنایع پتروشیمی خلیج فارس، توسعه معادن 
و صنایع معدنی خاورمیانه و بانک ملت نســبت به ســایر نمادها بیشترین تاثیر 
مثبت را روی بورس گذاشتند.شــاخص کل فرابورس دوشــنبه با صعودی ۲۶۴ 
واحدی تا رقم ۲۸ هزار و ۵۹۹ واحد افزایش یافت.در این بازار ۳۴۰ هزار معامله 
به ارزش ۱۹۸۲ میلیارد ریال انجام شد.در بازار فرابورس ۶۰ درصد نمادها مثبت 
بودند که در میان آنها سرمایه  گذاری مالی سپهر صادرات، فولاد هرمزگان جنوب 
و گروه انتخاب الکترونیک آرمان نســبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر مثبت را 
روی فرابورس گذاشتند.طی معاملات امروز بیشترین پول حقیقی به صندوق ها 

و گروه خودرویی وارد شد.

نگاه

اخبار کوتاه

بورس

گروه اقتصادی – محمدحســین روانبخش: شایعه 
تغییر در ســهمیه بندی بنزین، کــه به معنی تغییر قیمت 
بنزین مصرفی هم هســت، یکبار دیگر در روزهای اخیر در 
فضای رسانه ای منتشر شــده و مردم را نگران ساخت. این 
موضوع که بارها و بارها در طول دو ســال گذشته از سوی 
مقامات مختلف تکذیب شده؛ گویا هیچوقت باعث اطمینان 

خاطر مردم نشده است. 
این بار نیز با انتشار ســخنان اخیر مدیر شرکت پخش 
فرآورده های نفتی منطقه ارومیه ، دوباره این موضوع بر سر 
زبان ها افتاد و نشان داد که تا چه اندازه وعده های مسئولان 
برای مردم بی اعتبار است! از آخرین باری که چنین شایعه 
ای مــردم را نگران کرد تنهــا دو ماه می گذرد. در حالی که 
سال گذشته بارها شایعه گرانی بنزین در بین مردم پیچیده 
بود و هر بار تکذیب های ســفت و سخت شد، اما در آستانه 
نوروز اعلام این خبر که مردم باید در سفرهای نوروزی کارت 
بنزین خود را همراه داشته باشند و کارت های بنزین جایگاه 
داران جمع شده، این تصور را شکل داد که دولت می خواهد 
از سال جدید تغییراتی در سهمیه بندی بنزین شکل دهد و 

بنزین آزاد را ممنوع یا گران کند. 
با این همه بعد از چند روز اعلام شد که جمع آوری کارتها 
برای این کار نبوده و توصیه همراه داشــتن کارت شخصی 
فقط برای پیشــگیری از معطلی در جایگاه ها باشــد. با این 
حال در همان روزها بودند جایگاه هایی که اعلام می کردند 
دیگر کارت آزاد ندارند!یکشــنبه گذشــته هم »خبرگزاری 
دولتی ایرنا: به نقل از مدیر شرکت پخش فرآورده های نفتی 
منطقه ارومیه با اشاره به استقبال خوب مردم این منطقه در 
استفاده از کارت های سوخت شخصی، نوشت: این کارت ها 
در ابتدای هر ماه ۲۱۰  لیتر ۱۵۰ لیتر آزاد و ۶۰ لیتر سهمیه( 
شارژ می شوند. البته سهمیه آزاد آن در پایان ماه در صورت 
اســتفاده یا عدم استفاده، صفر می شــود. سهمیه یارانه ای 
۶۰ لیتری بنزین کارت های ســوخت شخصی تا ۹ ماه قابل 
ذخیره است اما سهمیه ۱۵۰ لیتری آزاد شارژ شده پایان هر 
ماه در صورت عدم استفاده باطل و مجددا در ابتدای ماه بعد 

شارژ می شود.
این خبر باعث شد که گمانه زنی درباره سه نرخی شدن 
بنزین در رسانه ها، فضای مجازی و افکار عمومی دوباره آغاز 

شــود و البته پس از یک روز، سخنگوی صنف جایگاه داران 
هرگونه سهمیه بندی جدید و تغییر قیمت بنزین را تکذیب 
کرد و گفت: بیش از یک سال است که سهمیه بنزین با نرخ 
آزاد در کارت های ســوخت شخصی، ۱۵۰ لیتر است و هیچ 
تغییری در سهمیه بندی و یا تغییر قیمت بنزین، نداشته ایم.

سخنگوی صنف جایگاه داران در خصوص اینکه  آیا در زمینه 
ســهمیه بندی بنزین اتفاق جدیــدی رخ داده، گفت: هیچ 
اتفاق جدیدی در خصوص شــارژ کارت های سوخت مردم 

اتفاق نیفتاده است.
وی افزود: در تمامی کارت های سوخت شخصی، ۶۰ لیتر 
بنزین سهمیه ای و ۱۵۰ لیتر بنزین با نرخ آزاد در ابتدای هر 
ماه شــارژ می شــود و مالک خودرو بعد از استفاده از بنزین 
ســهمیه ای، می تواند از کارت ســوخت شخصی خود برای 
دریافت بنزین با نرخ آزاد به میزان ۱۵۰ لیتر اســتفاده کند 
و اگر باز هم نیاز به خرید بنزین داشــت، می تواند از کارت 

سوخت جایگاه ها استفاده کند.سخنگوی صنف جایگاه داران 
تصریح کرد: بیش از یک ســال اســت که سهمیه بنزین با 
نرخ آزاد در کارت های ســوخت شــخصی، ۱۵۰ لیتر است 
و هیــچ تغییری در ســهمیه بندی و یا تغییر قیمت بنزین، 
نداشــته ایم.به این ترتیب اگرچه این موضوع تکذیب شده؛ 
اما این وضعیت چند نکته مهم را در خود بازگو می کند. اول 
اینکه میزان اعتماد مردم بــه وعده های دولت و مجلس را 
نشان می دهد. بازخوانی سخنان مقامات مختلف درباره عدم 
تغییر در قیمت و سهمیه بندی بنزین نشان می دهد که این 
موضوع ده ها بار مورد تاکید قرار گرفته است. بحشی از این 

سخنان را مرور کنید: 
۲۸ آذر ۱۴۰۱ / شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی طی اطلاعیه ای اعلام کرد: با وجود شایعات در فضای 
مجازی درباره افزایش قیمت بنزین، قیمت این فرآورده نفتی 

تغییر نخواهد کرد. 

۳۰ آذر ۱۴۰۱ / بهادری جهرمی ســخنگوی دولت : قرار 
نیست بنزین گران شــود و دولت  اهل تصمیمات یک شبه 

نیست. 
۴ دی ۱۴۰۱ / محســن زنگنه نایب رئیس کمیســیون 
برنامه، بودجه و محاســبات مجلس: بر اساس بودجه دیدم 

قیمت بنزین سال آتی افزایش نمی یابد. 
۱۰ دی ۱۴۰۱ / عبدالعلــی رحیمی مظفــری، دبیــر 
کمیســیون انرژی مجلس: من قاطعانــه و محکم به اطلاع 
مردم می رســانم که اصلًا خبری از افزایش قیمت بنزین نه 

امسال و نه سال آینده نیست. 
۲۷ بهمن ۱۴۰۱ / زارع ســخنگوی کمیســیون تلفیق 

لایحه بودجه ۱۴۰۲: بنزین در سال آینده گران نمی شود. 
۲۳ اسفند ۱۴۰۱ /  سخنگوی دولت در پاسخ به پرسشی 
درباره طرح شایعاتی در زمینه افزایش قیمت بنزین در سال 

آینده: شایعات را جدی نگیرید. 
۱۳ اسفند ۱۴۰۱ / وزیر نفت: دولت و مجلس در هیچ کجا 
از جملــه قانون بودجه ۱۴۰۲ برنامه ای برای افزایش قیمت 

بنزین ندارند. 
۷ فروردین ۱۴۰۲/ رمضانعلی سنگدوینی عضو کمیسیون 
انرژی مجلس: نه در دولت و نه در مجلس بحثی در خصوص 

افزایش قیمت بنزین در سال ۱۴۰۲ صورت نگرفته است. 
۱۰ فروردین ۱۴۰۲ / اسحاقی نماینده قائنات: به دولت 

تکلیف شده است که بنزین افزایش قیمت نداشته باشد. 
۱۶ فروردین ۱۴۰۲ / وزیر نفت: در ســال ۱۴۰۲ بنزین 
گران نمی شــود.با همه این حرف ها و وعده ها، سخنان یک 
مقام محلی باعث می شــود که مردم دوباره نگران شوند. آیا 
کسی متوجه افزایش بی اعتمادی مردم به مسئولان هست؟! 
نکتــه دوم هم این که رســانه های دولتی مثــل ایرنا، 
متاسفانه به اندازه ای غیرحرفه ای اداره می شوند که به جای 
ایجاد آرامش در جامعه با انتشار خبرهای این چنینی مردم 
را نگران می کنند. البته برخی افراد معتقدند انتشار این گونه 
اخبار آن هم به نقل از مقامات استانی برای سنجش واکنش 
مردم و تصمیم گیری درباره تغییر قیمت بنزین اســت. اما 
حتی اگر خوش بین باشیم و این تحلیل را نپذیریم، نمی توان 
از وضعیت نابسامان و مدیریت غیرحرفه ای رسانه های دولتی 

بگذریم که به چنین وضعیتی دامن می زنند.

عضو اتاق بازرگانی خاطر نشــان کــرد: برجام به کارت 
بازی و دعوای جناحی تبدیل شــده اســت که دود آن به 
چشــم مردم عادی خورد؛ افتخار برجام برای هر کســی 
هســت مهم خروجی آن است؛ کاســبان برجام و تحریم 
همان صاحبان کشــتی های کرایــه ای و بنادر اختصاصی 
هستند که از تحریم ها استفاده می کنند. بدون تردید منافع 
این افراد در این نیست که نفت را مستقیم بفروشیم، آنها 
تمایل دارند که پول را بچرخانند و دو تا سه درصد کارمزد 

بگیرند و نفت مملکت را قسطی بفروشند.
علــی شــریعتی در گفت وگو بــا ایلنا، با بیــان اینکه 
فعالان اقتصادی و مصرف کننــدگان ارز نمی توانند درباره 
گشــایش های ارزی صحبت کنند، گفت: دولتمردان باید 
اخبار در زمینه تعاملات و گشــایش های ارزی را رسانه ای 
کننــد و من به عنوان فعال اقتصــادی چندان نمی توانیم 
در این زمینه ســخن بگوییم؛ اما آنچه مســلم است روند 
تخصیص ارز بعد از نوروز امســال کند شــد و بسیاری از 
کشــتی های کالاهای اساســی از جمله نهاده هــا و دارو 
در بنادر معطــل ارز ماندند؛ اما از روز گذشــته رقم قابل 
توجهــی ارز حدود ۵۰۰ میلیــون دلار برای ترخیص این 
کالاها تخصیص داده شــد و به عبارت دیگر تخصیص ارز 

برای کالاهای اساسی سرعت بیشتری به خود گرفت.عضو 
اتاق بازرگانی ادامه داد: گشــایش هایی ارزی ایجاد شده از 
ســوی وزیر خارجه عراق تکذیب نشد و وی اعلام کرد که 
با نظر آمریکا یکســری تبادلات با ایران را آغاز کرده است 
و خروجی این تبادلات آزاد شــدن تعدادی از کشتی های 
حامل کالاهای اساسی است.وی با بیان اینکه هنوز مسائل 
ایران با دنیا حل نشــده اســت، گفت: نمی توان اظهار نظر 
قطعی کرد که برای حل بحران های ما با دنیا کار مستمری 
انجام و مسیری باز شده اســت؛ اما اگر نشانه هایی که در 
شــرایط اقتصادی امروز قابل مشــاهده است را به صورت 
پازل کنار هم بچینیم یک احســاس خوب و امید در دل 
ما زنده می شــود که گویی در پیچ های آخر مسیر هستیم؛ 
استنباط من از تغییر دبیر سابق امنیت ملی این است که 
وی هماهنگی های لازم را در برجام نداشت و تغییر او نشان 
داد که پیکره ای از حاکمیت که صاحب قدرت نیز اســت 
نتوانست با دبیر ســابق امنیت ملی کشور هماهنگی لازم 
را داشته باشــد این فعال اقتصادی با اشاره به زنده شدن 
امید تبادل گروگان ها و مذاکره برای امنیت ملی کشــور، 
تصریح کرد: ســخنان مقام معظم رهبری در دیدار با سفرا 
امید بخش و نشــان می دهد که تصمیم بر این است که از 

فرمایشات ایشان در عمل بیشتر استفاده شود؛ بدون تردید 
ســلطان عمان در سفر به ایران، حامل پیام است و آمریکا 
نیز این سفر را تکذیب نکرد. اما پیش قراول خبرهای خوب 
در مســیر توافق برجام آزادی و تبادل گروگان هاست که 
می تــوان از آنها به عنوان قدم های نخســت احیای برجام 
از آن یاد کرد.شــریعتی برجام را به عنوان حلال مشکلات 
اقتصادی مردم توصیف کرد و گفت: مردم شــرایط خاص 
دارنــد و برجام به عبور از آن کمــک می کند؛ من درباره 
قیمت دلار کف بازار سخن نمی گویم که این نرخ با شرایط 
تورمی همراه اســت مخاطب ما بازرگانان و کشتی هایی که 
روی دریا مانده اند اســت؛ برخی عــادت کردند که موج و 

پالس منفی بدهند و در این فضا کاسبی کنند. 
عده ای با نگران کردن مــردم بر تجملات زندگی خود 
اضافه می کند و این مردم دهک های پایین جامعه هستند 
که آوار ســر آنها خراب می شود.وی با بیان اینکه افت هزار 
تومانی نرخ دلار منافع بسیاری را به خطر می اندازد، افزود: 
منافع بسیاری از افراد با افت قیمت دلار به خطر می افتد؛ 
قرار نیست که با توافق هایی که در سطح بین المللی صورت 
می گیرد قیمت دلار ۲۰ هزار تومان شــود اما ســخن من 
این اســت که هیجان خرید دلار در بیــن مردم عادی را 

منفی می کند این احتمــال وجود دارد که بورس مثبت و 
ســرمایه  گذاری های عاقلانه تری از سوی مردم انجام شود 
و شــاهد کنترل واسطه گری و سفته بازی در بازار نباشیم.
شــریعتی ادامه داد: برجام به کارت بازی و دعوای جناحی 
تبدیل شــده است که دود آن به چشم مردم عادی خورد؛ 
افتخار برجام برای هر کسی هست مهم خروجی آن است؛ 
کاسبان برجام و تحریم همان صاحبان کشتی های کرایه ای 
و بنادر اختصاصی هستند که از تحریم ها استفاده می کنند. 
بدون تردید منافع این افراد در این نیســت که نفت را 
مستقیم بفروشــیم، آنها تمایل دارند که پول را بچرخانند 
و دو تا سه درصد کارمزد بگیرند و نفت مملکت را قسطی 
بفروشند.عضو اتاق بازرگانی در پایان تاکید کرد: اگر اراده  
بر حل مشــکل در سطح بین المللی ایجاد شود ما گامی به 
سوی حقانیت خود برداشته ایم و در آن شرایط برنده ملت 
اســت. من باور دارم باتوجه به نشانه های که قابل مشاهده 
است تا اوایل تابســتان داستان ایران با دنیا شفاف خواهد 
شد. متاسفانه اسم این توافق باعث دعوای جناحی گروه ها 
شده است اما اسم آن را هر چه می خواهند بگذارند توافق 
وین، کیش، عمان یا ژنو اســم مهم نیست اصل این است 

که مسئله حل شود.

سهمیهبندیوسهنرخیشدنبنزیندوبارهتکذیبشد

شایعات بنزینی، نشانه ای از بی اعتمادی مردم به مسئولان

عضواتاقبازرگانیایرانمطرحکرد

کاسبانتحریمهمانصاحبانکشتیهایکرایهایهستند

هیات عامل بانک پاســارگاد در پی انتشــار خبری از 
ســوی روابط عمومی دادسرای عمومی  و انقلاب تهران به 
نقل از یکی از مسئولان ارجمند قضایی بیانیه ای را برای 
تنویر افکار عمومی و شــفاف سازی بیشتر جامعه منتشر 
کرده است در این بیانیه بانک پاسارگاد آمده است: قریب 
هجده ســال از ظهور و طلوع نشانه هایی بارز و جلوه هایی 
ملموس از عــزم و اراده مجموعه ای عالم و عاقل و متکی 
بر نیت خیــر و عمل صالح، تحت نام و لوای شــورانگیز 
و غرورآفرین بانک و گروه پاســارگاد می گذرد. سال هایی 
سرشــار از توفیق و دست آوردهای بی نظیر و شگرفی که 
در بخش های مالی، بانکی، صنعت  و  معدن، انرژی، بیمه، 
فن آوری اطلاعات، سلامت و... سهم بسیار مهم و موثری 
از اقتصاد ایران را برعهده گرفته و بدون کمترین اتکایی به 
منابع دولتی، بسیاری از نیازهای کشور را تأمین و تمهید 
نموده ایم. کما اینکه در تمامی این ســال ها به خوبی درک 
و حس کرده ایم که در کشــور ما توسعه گنجی است که 
جز با رنج حاصل نشــود. در بعد از ظهر پنج شنبه مورخ 
۰۴/۰۳/۱۴۰۲ خبری به نقل از روابط عمومی دادســرای 
عمومی و انقلاب تهران به سرعت و با گستردگی کم سابقه 

توســط اغلب رســانه های داخلی منتشــر و بلافاصله به 
خوراک خبری رسانه های خارجی تبدیل شد. در حالیکه 
انتظار به حق و منطقی این بوده اســت که براساس حق 
و عــدل و انصاف این همه خدمات صادقانه پاس داشــته 
شود و به تلاش و مساعی بانک و گروه پاسارگاد حداکثر 
عنایت مبذول گردد.ظاهر موضوع! چنین است که از قول 
یکی از مسئولان ارجمند قضایی به پیگیری و صدور کیفر 
خواست برای مدیران وقت بانک های صادرات و پاسارگاد 
به اتهام اخلال در نظام اقتصادی کشور خبر داده و اشاره 
نموده اند که مبلغ ۱۲ هزار میلیارد ریال در سال ۱۳۹۸ از 
سوی مدیران وقت بانک صادرات به منظور تسویه بدهی 
هلدینگ وابسته به بانک پاسارگاد!!! تسهیلات کلان بانکی 
پرداخــت شــده و طریق تحصیل آن مغایــر با ضوابط و 

مقررات بوده است!!! 
بانک پاســارگاد در ادامه بیانیه توضیحاتی را به شرح 
زیر آورده است:شــرکت ســرمایه گذاری پــارس آریان 
)گیرنده تســهیلات( به عنوان یک شــرکت سهامی عام 
بســیار معتبر و در جایگاه پنجمین شــرکت برتر ایران و 
رتبه اول در بین شرکت های سرمایه گذاری در کل کشور 

و پایه گــذار و تأمین کننده منابــع مالی پروژه های عظیم 
تولیدی و صنعتی کشور، از ظرفیت، استحقاق و استعداد 
اخذ تسهیلات کلان بانکی برخوردار بوده است.با توجه به 
بررســی های جامع و توجیه جنبه های مختلف اعتباری، 
هیأت مدیره محترم بانک صادرات در اســفندماه۱۳۹۸ 
اعطای مبلغ ۱۲ هزار میلیارد ریال تســهیلات به شرکت 
پارس آریان را مصوب نموده اما فقط مبلغ ۶ هزار میلیارد 
ریال آن در چارچوب عقود اسلامی و با رعایت کلیه قوانین 
و مقررات موضوعه پرداخت شــده است! در این ارتباط، 
ذکر دوبرابری مبلغ تسهیلات پرداختی جای تعجب بسیار 
دارد!اصل و سود تســهیلات موصوف در دو مقطع زمانی 
شهریورماه و دی ماه ۱۳۹۹ )دو ماه قبل از سررسید قرارداد 
مشــارکت مدنی فی مابین( توسط شرکت سرمایه گذاری 
پارس آریان به حساب بانک صادرات واریز و تسویه حساب 
به عمل آمده است.شــرکت ســرمایه گذاری پارس آریان 
برخلاف ادعای مطرح شــده، هیچــگاه زیرمجموعه بانک 
پاســارگاد نبوده! و بانک پاســارگاد با ضمانت تسهیلات 
دریافتی شــرکت فوق، موجب اســتحکام بازپرداخت آن 
شده است.این پرونده در محاکم قضایی هیچ گونه شاکی 

خصوصی و یا شــخصی نداشته است!با وجود نص صریح 
ماده ۹۱ قانون آیین دادرســی کیفــری، دائر بر محرمانه 
بودن تحقیقات مقدماتی و نهی و تعیین تخلف افشــای 
اسرار شغلی و حرفه ای، اعلام و انتشار خبر مذکور دور از 
انتظار بوده است. انتشار و اعلان خبر صدور کیفرخواست، 
خلاف اصل برائت و مصــداق بارز قصاص قبل از جنایت 
است. کما اینکه حدیث مکرّم و قدسی نبوی، که حیثیت 
افــراد را همانند خــون آن ها محترم می داند، به شــدت 
موردبی توجهی قرار گرفته اســت.این پرونده از اســاس 
فاقد موضوعیت و اســتعداد رســیدگی قضایی و به ویژه 
عــاری از هرگونه جنبه کیفری و حتی حقوقی اســت! و 
طریق اعطای تســهیلات توســط بانک صادرات ایران به 
شــرکت پارس آریان مشــروع و منطبق با مقررات بوده 
و ماه ها قبل نیز به دقت توســط بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران موردبررسی حقوقی و اعتباری قرار گرفته و 
موضوع خاتمه یافته است.درج گزینشی اخبار پرونده در 
رسانه های خبری و اجتماعی و حواشی مختلف و گسترده 
ناشــی از آن، چگونه  می تواند با حکــم برائت بعدی آن 
جمع شــود؟ تکلیف مشوش شــدن اذهان عمومی و وارد 
شــدن خدشه به نام نیک و حیثیت مخلص ترین خادمان 
ملت شریف ایران، پیش از صدور حکم برائت قطعی، چه 

خواهد شد؟!

بانک و بیمه

بیانیهاعضایهیأتمدیرهوهیأتعاملبانکپاسارگاد
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رئیس پلیس فتای تهران بزرگ از بازداشــت فردی که 
اقدام به تهدید و توهین به یکی از همکارانش در شبکه های 
اجتماعــی کرده بود، خبــر داد. ســرهنگ داود معظمی 
گــودرزی در گفت وگو با ایســنا، در این باره گفت: یکی از 
شــهروندان با مرجوعه قضایی به پلیس فتای تهران بزرگ 
مراجعه و با طرح شکوائیه ای اعلام کرد که فردی ناشناس 
در یکی از شبکه های اجتماعی اقدام به درج مطالب توهین 
آمیز علیه وی کرده اســت. این فرد همچنین مدعی شــد 
که فرد ناشــناس بارها نسبت به تهدید و ترساندن وی نیز 
اقدام کرده اســت. وی با بیان اینکه رســیدگی به موضوع 
به صورت ویژه در دستورکار ماموران و کارشناسان پلیس 
فتای تهران بزرگ قرار گرفــت، گفت:  ماموران پلیس فتا 
با مطالعه اظهارات شاکی و مســتندات موجود در پرونده 
متوجه شدند مدتی است فردی در فضای مجازی شاکی را 
تهدید کرده و با ایجاد یک صفحه اینســتاگرامی و نوشتن 
مطالــب خصوصی مربوط به وی، اقدام به انتشــار تصاویر 
خصوصــی از وی نیــز کرده و از این طریق قصد آســیب 
رســاندن به شاکی و تخریب شخصیت وی را دارد.  رئیس 

پلیس فتای پایتخت با اشــاره به اقدامات ماموران پلیس 
فتا برای شناسایی این فرد گفت:  ماموران با انجام اقدامات 
تخصصی ردپای متهم را در فضای مجازی شناسایی کرده 
و مدتی بعد موفق به کســب اطلاعــات کامل هویت وی 
شــدند. با کســب این اطلاعات هماهنگی با مقام قضایی 
انجام شده و متهم در یک عملیات پلیسی در شمال تهران 

دستگیر و به مقر انتظامی منتقل شد.
معظمی گودرزی با بیان اینکــه با انتقال متهم به مقر 
پلیس مشخص شد که وی از همکاران شاکی است، گفت: 
متهم پس از حضور در پلیس فتا و در جریان بازجویی های 
اولیــه ارتکاب هرگونه جرمی را انــکار کرد اما پس از روبه 
رو شدن با شــاکی بزه انتسابی را پذیرفت و علت این کار 
را انتقــام جویی و رقابت کاری با او اعلام کرد.به گفته وی 
برای متهم دســتگیر شده پرونده ای تشــکیل شد و این 
فرد برای ادامه روند رســیدگی به جــرم به همراه پرونده 
متشــکله روانه زندان شد.رئیس پلیس فتای تهران بزرگ 
تاکیــد کرد:  رعایت اخلاق در فضــای مجازی به خصوص 
شــبکه های اجتماعی یکی از ضروریات است که کاربران 

باید به آن پایبند باشند، چرا که عدم رعایت اخلاق در این 
فضا باعث هرج و مرج و ناهنجاری های فراوان می شود که 

ایــن ناهنجاری ها حتی می تواند در روابط حقیقی افراد در 
فضای واقعی تاثیر گذار باشد.

بازداشت فردی که همکارش را در اینستاگرام تهدید کرده بود

فرمانده یگان امداد پایتخت از دســتگیری 2 نفر از 
ســارقان حرفه ای خودرو هنگام پرســه زنی در سطح 

شهر خبر داد.
به گزارش پایگاه خبری پلیس ، ســردار »ســلمان 
آدینه ونــد« فرمانده یگان امداد تهــران بزرگ اظهار 
کرد: خرداد ماه امسال، در راستای اجرای طرح ارتقای 
امنیت اجتماعی، واحدهای گشت انتظامی یگان امداد 
در محدوده خیابان »فرجام« تهران در حال گشت زنی 
بودند که به دو نفر پیاده که یک عدد کوله پشتی همراه 
داشتند مشــکوک شــدند و تحقیقات ابتدایی را آغاز 

کردند. فرمانده یگان امداد پایتخت ادامه داد: نفرات پس 
از مشاهده واحد گشت بلافاصله اقدام به فرار کردند که 
با هوشــیاری ماموران در محل دستگیر شدند. سردار 
آدینه وند خاطرنشان کرد: متهمان در تحقیقات ابتدایی 
به جرم خود مبنی بر سرقت خودرو و دیگر سرقت های 
خودرو در سطح معابر تهران اعتراف کردند همچنین در 
بازرسی های انجام شده تعدادی آچار و لوازم خودرو از 
وسایل آنها نیز کشف شد.این مقام ارشد انتظامی ادامه 
داد: هر 2 متهم برای کشــف جرائم احتمالی در اختیار  

کلانتری  136 فرجام قرار گرفت.

رئیس پلیس امنیت اقتصادی تهران بزرگ از کشف 
بیــش از  76 تــن برنج قاچاق بــه ارزش بیش از 30 
میلیارد ریال خبر داد. به گزارش پایگاه خبری پلیس، 
سرهنگ کارآگاه »هدایت بهرامی« رئیس پلیس امنیت 
اقتصادی تهران  توضیح داد: بــا انجام اقدامات فنی و 
پلیسی ماموران  این پلیس موفق به کشف محل دپوی 
برنج قاچاق در محدوده خیابان »مولوی«  تهران  شدند.
وی  عنوان داشــت: بررسی های اولیه حاکی از این بود،  
مالک یک انبــار کالا،  مقادیر فراوانی برنج »هندی« و 
»پاکستانی« خارجی با استفاده از خودروهای شوتی از 

شــهر های جنوبی کشــور تهیه و به  این  مکان تخلیه 
و دپو کرده است.ســرهنگ بهرامی به هماهنگی های 
قضائــی و بازدید از انبار کالا اشــاره کــرد و  افزود: در 
بازدیــد از این مکان 76 هزار و 840 کیلو  برنج هندی 
و پاکســتانی فاقد مجوزهای گمرکی کشف شد.رئیس 
پلیس امنیت اقتصادی تهران  با بیان اینکه کارشناسان 
ارزش ریالی اموال کشف شــده را بیش از 30 میلیارد 
ریال اعلام کرده اند، اضافه کرد: در این رابطه یک متهم 
دستگیر و دستگیری سایر مرتبطین پرونده در دستور 

کار قرار دارد.

کشف 30 میلیاردی برنج قاچاق در بازار تهران دستگیری 2 سارق خودرو 

رئیس مرکز عملیات ســازمان اطلاعات پلیس تهران از 
نظم دهی به بساط دستفروشان در مرکز تهران خبر داد.

ســرهنگ »ســعید راســتی«، در گفت وگو با خبرنگار 
پایگاه خبری پلیس، به تشــریح این خبر پرداخت و گفت: 
با شــکایت های مکرر و نارضایتی شــهروندان درخصوص 
حضور و تردد دستفروشــان و ایجاد سد مهبر در محدوده  
مرکــز تهران به ویژه در محدده خیابان 15 خرداد، در این 
خصوص جلسه ای در پلیس اطلاعات پلیس تهران تشکیل 

و تیم های عملیاتی برای بررسی موضوع وارد عمل شدند.
این مقام انتظامی عنوان داشــت: پس از بررســی های 
صورت گرفته،  مشخص شد تعدادی از دستفروشان بدون 
توجه به حریم مغازه ها و معابر عمومی به بســاط و فروش 
کالا و تبلیــغ کالا می پردازند کــه  ضمن بر هم زدن نظم 

عمومی، موجب نارضایتی مردم شده اند.
ســرهنگ راســتی تصریح کرد: بر این اســاس طرح 
ساماندهی بساط دستفروشــان در مرکز تهران در دستور 
کار قرار گرفــت و در اجرای طرح یک روزه، نظم دهی به 

بساط دستفروشان انجام شد.
رئیس مرکز عملیات سازمان اطلاعات پلیس تهران در 
پایان با اشــاره به این که مرکز فوریت های پلیســی 110 
پل ارتباطی شــهروندان و پلیس است، خاطر نشان کرد: 
شــهروندان می توانند در صورت مشــاهده موارد تخلف از 
طریق ســامانه 110 مراتب را به پلیس گزارش دهند تا در 

کمترین زمان ممکن به موضوع رسیدگی شود.
دستگیری عامل 

تخریب خودرو شهروندان 
رئیس مرکزعملیات ســازمان اطلاعــات پلیس تهران 

همچنین از دســتگیری عامل رعب و وحشــت و تخریب 
خودروهــای شــهروندان در شــمال تهران خبــر داد. به 
گزارش پایگاه خبری پلیس، ســرهنگ »سعید راستی«در 
تشــریح جزئیات این خبر اظهار داشت: پس از اعلام مرکز 

فوریت های پلیســی 110 مبنی بر تخریــب و وارد آمدن 
خسارت به 10 دستگاه خودرو توسط عده ای اراذل و اوباش 
به وسیله ســنگ، چوب و شمشیر در خیابان »پاسداران« 
تهران، رسیدگی موضوع به صورت ویژه در دستور کار اداره 
عملیات پایگاه چهارم این پلیس قرار گرفت.وی ادامه داد: 
تیم هایــی از ماموران تحقیقات همــه جانبه خود را برای 
شناســایی و دستگیری عاملان تخریب خودروها و افرادی 
که باعث ایجاد رعب و وحشت شهروندان شده بودند، آغاز 

کردند.
سرهنگ راســتی تصریح کرد: ماموران پلیس با انجام 
کارهــای اطلاعاتی و تحقیقات گســترده خــود موفق به 
شناسایی  شروری که اقدام به تخریب خودروی شهروندان 
کرده بود،شدند و در یک عملیات  مقتدرانه آن را دستگیر 
کردند.این مقام پلیســی با اشاره به اینکه ماموران در یک 
عملیات منسجم، شرور را دستگیر و موفق به کشف آلات 
و ادوات جرم از وی شده، خاطرنشان کرد: در این عملیات 
پلیسی یک دستگاه موتورســیکلت آپاچی توقیف کردند.
رئیس مرکزعملیات ســازمان اطلاعــات پلیس تهران در 
پایان با اشــاره به معرفی شرور دســتگیر شده به دستگاه 
قضائی خاطر نشان کرد: خط قرمز پلیس امنیت و آرامش 
جامعه و مردم اســت و هرکس بخواهــد از آن عبور کند 
 در چارچــوب قانون با ســخت ترین واکنش های ماموران 

انتظامی مواجه خواهد شد.

رئیس پلیس پیشگیری تهران از دستگیری 1 مرد جوان 
که از شهروندان با تهدید سلاح سرد زورگیری می کرد، خبر 
داد و گفت: تا کنون 15 شــاکی متهم را شناسایی کردند.
ســرهنگ »محمد گودرزی« در گفت و گو با پایگاه خبری 
پلیس در تشــریح این خبر بیان داشت: ساعت 23 پنجم 
خرداد ماه ســال جاری عملیات کلانتری 150 تهرانسر در 
حال گشت زنی در محدوده خیابان »رجایی« تهران بودند 
که به یک موتورســیکلت هوندا دو ترک که افراد گذری از 
خیابان را زاغ زنی می کردند، مشکوک و تحت مراقبت های 
ویژه پلیســی قرار می دهند.وی گفــت: متهمان در همین 
حین به طرف پســری نوجوان حمله ور و با تهدید ســلاح 
ســرد از وی اقدام به زورگیری کرده که ماموران به سرعت 
برای دســتگیری زورگیران وارد عمل شدند و متهمان به 
محض رویت خودروی گشــت با موتورســیکلت از محل 
متواری شــدند.این مقام انتظامی به اقدامات پیش دستانه 

پلیــس و آمادگی هر چه تمام تر ماموران کلانتری اشــاره 
کرد و گفت: با اجرای طرح مهار و اعلام مشخصات متهمان 
به ســایر گشــت های انتظامی، و در یک عملیات تعقیب و 
گریز یکی از متهمان دســتگیر و در بررسی های بیشتر از 
وی 1 قبضه ســلاح سرد و 4 دســتگاه تلفن همراه کشف 
شد.رئیس پلیس پیشــگیری تهران بزرگ ادامه داد: متهم 
24 ساله در تحقیقات اولیه به جرم خود و 20 فقره سرقت 
مشــابه با همکاری همدستش معترف و اظهار داشت پس 
از ســرقت و زورگیری تلفن همراه اموال مسروقه را به فرد 
معینی فروخته اند.ســرهنگ گودرزی در پایان با اشاره به 
سوابق متهمان در امر سرقت خاطرنشان کرد: در این رابطه 
15 شاکی شناسایی و شناســایی مالخر اموال مسروقه در 

دستور کار پلیس قرار دارد.به گفته این مقام انتظامی کلیه 
مال باختگان به همراه متهمان پرونده راهی مراجع قضائی 

شدند.
موبایل قاپی با موتورسیکلت پلاک مخدوش

رئیس پلیس پیشــگیری پایتخت همچنین همچنین 
از دســتگیری 2 نوجــوان کــه با مخدوش کــردن پلاک 
موتورســیکلت شــان موبایل قاپی می کردنــد، خبر داد. 
ســرهنگ »محمد گودرزی« در گفت وگو با پایگاه خبری 
پلیس در تشریح این خبر بیان داشت: اردیبهشت ماه سال 
جاری عملیات کلانتری 107 فلسطین در حال گشت زنی 
در محدوده خیابان »نجــات الهی« تهران به راکب و ترک 
نشین یک دستگاه موتورسیکلت با پلاک مخدوش، مشکوک 

و موتورســواران را تحــت مراقبت های ویژه پلیســی قرار 
می دهند.وی گفت: متهمان در همین حین با موتورسیکلت 
به سرعت به سمت مردی که در خیابان در حال استفاده از 
تلفن همراه خود بود مراجعه و تلفن همراه وی را سرقت و 
به ســرعت از محل متواری شدند.این مقام انتظامی  گفت: 
با اجرای طرح مهار و  اعلام مشــخصات متهمان به ســایر 
گشــت های انتظامی، موتورســیکلت متهمان در محدوده 
محل سرقت پس از برخورد با یک دستگاه خودروی سواری 
عبوری متوقف شــد.رئیس پلیس پیشگیری پایتخت ادامه 
داد: متهمان 16 و 17 ساله در تحقیقات اولیه به جرم خود 
و 10 فقره ســرقت مشابه با همکاری هم معترف شدند که 
در این خصوص شناسایی مال باختگان در دستور کار این 
کلانتری قرار گرفت.به گفته این مقام انتظامی  متهمان به 
همراه پرونده تحویل دادســرای نوجوانان شدند و سپس با 

دستور قضائی به کانون اصلاح و تربیت معرفی شدند.

رئیس مرکز عملیات سازمان اطلاعات پلیس تهران خبر داد

نظم دهی به بساط دستفروشان در مرکز تهران

دستگیری زورگیر حرفه ای با 15 شاکی

یک راهکار ساده برای اینکه سرمان کلاه نرود
سرهنگ کبری خسروی*

انگلیســی ها یک ضرب المثل بسیار جالب دارند؛ مفهوم این ضرب المثل آن 
است که »هیچ چیز گراني بی حکمت نیست و هیچ ارزاني بی علت«. اما متاسفانه 
بی توجهی  ما به همین مفهوم ســاده برای بســیاری از افراد مشکلات جبران 

ناپذیری به بار آورده است.
به گزارش بانکی دات آی آر، یکی از ســاده ترین راه هایی که کلاهبرداران به 
ویژه کلاهبرداران اینترنتی از آن سود می برند، استفاده از طمع کسانی است که 

قصد کلاهبرداری از آنها را دارند.
در هر کلاهبرداری اینترنتی دو مقصر وجود دارد:

1- کلاهبرداران: کســانی هستند که کلاهبرداری می کنند. مجرمان همواره 
در پی دســتیابی به خواســته های خویش اند تا از کوچکترین غفلت ما نهایت 

سود را ببرند.
2- کسانی که سرشان کلاه می رود )فریب خوردگان(: افرادی هم که موقعیت 
ســودجویی و ســرقت اموالشــان را فراهم می کنند به اندازه هکرها مقصر اند. 
بیشــتر این افراد با مشاهده عرضه و فروش کالاهایی با قیمت بسیار پایین تر از 
قیمت های واقعی، طمع کرده و به راحتی اطلاعات و رموز بانکی شــان را تقدیم 

هکرها می کنند.
* معاونت اجتماعی کلانتری ۱۱۰ شهدا تهران

هشدار پلیسی

کشف بیش از ۹ تن مواد مخدر و دستگیری
 ۴۹00 خرده فروش و معتاد متجاهر طی یک هفته

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فراجا گفت: ماموران انتظامی کشور طی یک 
هفته موفق به کشف بیش از ۹ تن انواع مواد مخدر و دستگیری 4۹00 خرده 
فروش مواد مخدر و معتاد متجاهر در اجرای طرح تشــدید با خرده فروشــان 
مواد مخدر و معتادان متجاهر در سراســر کشور شدند.به گزارش ایسنا، سردار 
ایرج کاکاوند در تشریح جزییات این خبر اظهار کرد: به منظور رصد و کنترل 
فعالیت های مجرمانه باندهای قاچاق مواد مخدر، سرنخ هایی از فعالیت عناصر 
مسلح و قاچاقچی که قصد جابه جایی و انتقال مواد مخدر از مرزهای شرقی و 
جنوب شــرقی به عمق کشور را داشتند به دست آمد که با برنامه  ریزی دقیق 
اطلاعاتی و عملیاتی تشــدید اقدامات کنترلی در دستور کار قرار گرفت. وی 
افزود: با اشراف کامل اطلاعاتی و رصد دقیق و پیچیده قاچاقچیان مواد مخدر، 
ماموران انتظامی خســتگی ناپذیر و جان بر کف به ویژه در استان های شرقی 
و مرکز کشــور از جمله سیستان و بلوچستان، کرمان، خراسان جنوبی، تهران 
بزرگ، البرز، قزوین، غرب اســتان تهران و نیز دریابانی چابهار مطلع شــدند 
قاچاقچیان قصد دارند محموله های سنگینی از مواد مخدر را از مرزهای شرقی 
و جنوب شرقی به کشور منتقل کنند.رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فراجا 
تصریــح کرد: ماموران انتظامی به طور هماهنگ و همزمان در قالب چند تیم 
پوششی و عملیاتی با اجرای هدفمند کمین و طرح مهار، قاچاقچیان را تحت 
کنترل و رصد خود قرار دادند و طی عملیات های غافلگیرانه موفق به کشــف 
۹ تن و 450 کیلوگرم انواع مواد مخدر شدند.سردار کاکاوند همچنین به عزم 
و جدیت پلیس در برخورد با خرده فروشان مواد مخدر و نیز معتادان متجاهر 
اشاره کرد و افزود: در راستای پاک سازی نقاط آلوده و نیز افزایش رضایتمندی 
عمومی 2487 خرده فروش مواد مخدر شناسایی و دستگیر و بیش از 2450 
معتاد متجاهر نیز جمع آوری شدند.وی عنوان کرد: در این راستا ضمن تشکیل 
پرونده برای بیش از 7128 نفر تحت عناوین مختلف )قاچاقچی، حمل کننده، 
نگهدارنده، خرده فروش، توزیع کننده، معتاد و معتاد متجاهر(، 11 دســتگاه 
خودروی سبک و سنگین و 12 قبضه سلاح سبک از قاچاقچیان کشف و ضبط 
شد.براساس گزارش سایت پلیس، این مقام ارشد انتظامی در خاتمه با قدردانی 
از پیگیــری و تلاش های مجاهدت گونه همــکاران خود در مجموعه انتظامی 
کشور با اشاره به عزم جدی پلیس در مقابله با پدیده خانمان سوز مواد مخدر، 
ضمن تشکر از همکاری مردم عزیز با پلیس از آن ها خواست همچون گذشته 

یاریگر پلیس باشند.

آتش سوزی یک مغازه، خانه ای را در جنوب تهران
به آتش کشید

سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهر تهران از اطفای آتش سوزی 
در یک ساختمان در محله مرتضی گرد خبر داد.سید جلال ملکی در گفت وگو 
با ایســنا، درباره جزئیات آتش سوزی در محله مرتضی گرد، توضیح داد: وقوع 
حادثه آتش ســوزی در یک ساختمان مســکونی در ساعت ۹:20 صبح دیروز 
به ســامانه 125 اطلاع داده شد که درپی آن ستاد فرماندهی آتش نشانان سه 
ایستگاه را به همراه تجهیزات لازم و خودروهای پشتیبانی به محل حادثه واقع 
در بزرگــراه آزادگان محله مرتضی گرد، خیابــان ولی عصر یکم اعزام کرد.وی 
با بیان اینکه محل آتش ســوزی یک ساختمان چهار طبقه شامل یک طبقه 
همکف و سه طبقه مسکونی بود، ادامه داد: قسمت همکف یک مغازه حدودا 80 
متری و محل تولید، نگهداری و فروش ابر، اسفنج و تشک بود. حجم زیادی از 
این وسایل موجود در این محل کاملا شعله ور بود. آتش از در مغازه به بیرون 
زده بود و از طریق پنجره های بالایی به دو طبقه مسکونی بالا هم سرایت کرده 
بود. به طوری که  بیش از نیمی از طبقه اول مسکونی ساختمان یاد شده شعله 
ور شده بود و آتش به طبقه دوم هم ورود کرده و بخش هایی از منزل را شعله 
ور کرده بود.سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهر تهران با بیان 
اینکه قسمت پشتی این ساختمان محل پارک خودروها وجود داشت و همین 
امر باعث شده بود آتش به ساختمان های اطراف سرایت نکند، گفت: چند نفری 
که در ساختمان حضور داشتند پیش از رسیدن آتش نشانان خارج شده بودند. 
اگر آنها امکان خروج به موقع را پیدا نمی کردند، محبوس شدن آنها وضعیت را 
وخیم می کرد و احتمال خسارات جانی هم وجود داشت.به گفته وی، این آتش 

سوزی مورد مصدومیت و تلفات جانی نداشت.

تعیین مجازات راننده ای که یک روحانی را
در مرزداران زیر گرفت

رئیس کل دادگســتری استان تهران از صدور رأی پرونده عامل زیرگرفتن یک 
روحانی در خیابان مرزداران تهران خبر داد و گفت که شــاکی پرونده در جلسه 
دادگاه گذشــت کرد.به گزارش رکنا، علی القاصی مهر روز دوشــنبه در نشست 
شــورای عالی مســئولان قضایی به بیان چند مورد از اقدامات این دادگستری 
در برخورد با کسانی پرداخت که امنیت روانی و فیزیکی جامعه را دچار خدشه 
کرده اند و در همین ارتباط گفت: پس از رسیدگی به پرونده فردی که با خودروی 
خود به یک روحانی متعرض شــده بود و بعــد از اقاریر متهم به رفتار ارتکابی، 
کیفرخواست این پرونده صادر و وقت رسیدگی آن در زمان کوتاهی تعیین شد؛ 
شاکی پرونده در تاریخ 23 اردیبهشت و در جلسه دادگاه اعلام گذشت کرد.وی 
ادامه داد: با گذشت شاکی پرونده، قرار موقوفی تعقیب از سوی دادگاه صادر شد 
اما از نظر جنبه عموم جرم، این فرد مجرم به هشــت ماه حبس تعزیری و 40 
ضربه شلاق تعزیری و 2 سال محرومیت از رانندگی و تصدی هرگونه وسایل نقلیه 
محکوم شد.ششم اردیبهشت یک روحانی 35 ساله در بلوار مرزداران تهران پس 
از پارک خودرو شــخصی، توسط یک دستگاه خودرو سواری زیرگرفته شد.نهم 
اردیبهشت، مرکز اطلاع رســانی فرماندهی انتظامی تهران بزرگ در اطلاعیه ای 
از دســتگیری عامل زیرگرفتن روحانی در خیابان مــرزداران تهران خبر داد و 
13 اردیبهشــت دادستان تهران در پی دستور رئیس قوه قضاییه برای پیگیری 
فوری و قاطع با عوامل مجروح کردن چند طلبه در برخی نقاط کشور، از صدور 
کیفرخواست برای راننده پراید متهم به برخورد عمدی با یک روحانی خبر داد.

تیراندازی به رئیس شبکه بهداشت و درمان بشاگرد
پیرداد نجفی رئیس شــبکه بهداشــت و درمان بشاگرد ســاعت 22 دوشنبه 
مورد ســوء قصد افراد ناشــناس قرار گرفت.به گزارش رکنا، بر اساس گزارش 
در بشاگرد، این حادثه هنگام برگشت رئیس شبکه بهداشت و درمان بشاگرد 
از محل کارش رخ داد و افراد ناشــناس با ســلاح کلاشینکف 12 تیر به وی 
تیراندازی کردند.بر اساس این گزارش، رئیس شبکه بهداشت و درمان بشاگرد 
در این تیراندازی آسیبی ندید و کارکنان شبکه بهداشت و درمان بشاگرد دیروز 
برای اعتراض به این اقدام ســرکار حاضر نشــدند.یکی از کارکنان فرمانداری 
بشــاگرد گفت: دو نفر در این باره دستگیر شده اند و تحقیقات برای شناسایی 

عوامل حمله کننده دیگر و انگیزه این حمله آغاز شده است.

اخبارکوتاه

سرکلانتر دوم پلیس پیشگیری تهران از دستگیری مرد 
جوانی که اقدام به ســرقت از منزل کــرده بود، خبر داد و 
گفت از متهم اموال سرقتی اعم از طلا و ارز سرقتی کشف 
شد.سرهنگ » حسین مافی« در گفت و گو با پایگاه خبری 
پلیس، در تشریح این خبر بیان داشت: بامداد ششم خرداد 
ماه ســال جاری تیم عملیات کلانتــری 137 نصر در حال 
گشــت زنی در محدوده خیابان »جــلال آل احمد« تهران 
بودند که به دو نفر که منازل مسکونی را زاغ زنی می کردند، 
مشــکوک و تحت مراقبت های ویژه پلیسی قرار می دهند.
وی گفــت: متهمان در همین حین به طرف یکی از منازل 
رفته و اقدام به تخریب و ورود به منزل می کنند که ماموران 
به ســرعت برای دســتگیری متهمان وارد عمل شده و هر 
دو متهم به محض رویــت ماموران اقدام به فرار کردند.این 
مقام انتظامی به اقدامات پیش دستانه پلیس و آمادگی هر 

چــه تمام تر ماموران کلانتری اشــاره کرد و گفت: یکی از 
متهمان با ســلاح ســردی که در اختیار داشت به ماموران 
حمله و اقدام به گروگانگیری بــرای فرار کرد که با درایت 
ماموران جوان کلانتری 137 نصر متهم خلع ســلاح و در 
محل دســتگیر شــد و متهم دیگر از شــلوغی ایجاد شده 
اســتفاده و اقدام به فرار کرد. ایــن مقام انتظامی گفت: در 
بررسی های بیشــتر از متهم آلات و ادوت سرقت، سه عدد 
انگشتر، مقداری ارز خارجی و حدود 10 گرم طلا مجموعا 
به ارزش 1 میلیارد ریال و همچنین یک قبضه سلاح سرد و 
افشانه فلفل کشف و مشخص شد متهم دارای سابقه سرقت 
بوده است.سرهنگ مافی خاطرنشان کرد : متهم به 10 فقره 
سرقت مشــابه اعتراف کرد و به مراجع قضایی معرفی شد، 
همچنین شناسایی و دستگیری همدست متواری متهم در 

دستور کار قرار کرفت.

فرمانده انتظامی شهرســتان ری از دستگیری 4 تن از 
اعضای باند سرقت از کارگاه استحصال طلا و نقره به ارزش 
50 میلیارد ریال در این شهرستان خبر داد. به گزارش پایگاه 
خبری پلیس، سرهنگ »محمد قاسم طرهانی« در تشریح 
این خبر بیان داشت: ماه گذشته با  دریافت پرونده سرقت از 
کارگاه استحصال طلا و نقره در شهرک صنعتی »علائین« 
به ارزش 50 میلیارد ریال پیگیری موضوع سریعاً در دستور 
کار کارآگاهــان پلیس آگاهی ایــن فرماندهی قرار گرفت.
این مقام انتظامی تصریح کرد: کارآگاهان در نخســتین گام 
بــا بهره گیری از شــیوه های کشــف نوین جــرم، بازبینی 
دوربین های مدار بسته و استفاده از بانک اطلاعاتی مجرمان، 
هویت 4 متهم  را شناســایی کردند  و همچنین  به دست 
آوردند یکی از سارقان،  مدتی قبل در کارگاه محل سرقت 
مشغول به کار بوده و چندی پیش از آنجا اخراج شده است.

وی در ادامــه ابراز داشــت: عوامل ایــن پلیس در گام 
بعدی بــا روش های علمی و بررســی های تخصصی موفق 
شدند مخفیگاه متهمان را در نقاط مختلف شهرستان ری 
شناسایی و پس از هماهنگی های قضائی روز گذشته   3 تن 
از اعضای  این باند  در عملیات های جداگانه دســتگیر و به 
مقر پلیس منتقل شدند.فرمانده انتظامی شهرستان ری در 
ادامه با بیان اینکه دســتگیری نفر چهارم و آخر این باند در 
دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهی است، تصریح کرد: پس 
از انتقال متهمان 34 الی 3۹ ساله به مقر پلیس با مشاهده 
ادله و مســتندات لب به اعتراف گشــوده و به بزه ارتکابی 
معترف گردیدند.سرهنگ طرهانی در پایان خاطرنشان کرد: 
متهمان  با صدور قرار قانونی از ســوی مرجع قضائی برای 
کشــف جرائم احتمالی بیشتر تحت نظر پلیس آگاهی این 

فرماندهی قرار گرفتند.

انهدام باند سرقت طلاجات در ری دستگیری سارقان منازل محدوده خیابان »جلال آل احمد«

ســرکلانتر پلیس بزرگراههــای پلیس راهور تهران از توقیف 4 دســتگاه 
موتورســیکلت سنگین غیر مجاز به ارزش بیش از 10 میلیارد ریال در تهران 

خبر داد.
به گزارش پایگاه خبری پلیس، سرهنگ »حمید حمیدی« در تشریح این 
خبر بیان داشت: در پی کنترل تردد وسایل نقلیه در معابر عمومی و رصد های 
ترافیکی  توســط مرکز عملیات پلیس راهور تهران، تردد تعدادی موتورسوار 
در بزرگراه های تهران  با اســتفاده از موتورســیکلت های سنگین مشاهده  و  
رسیدگی به موضوع در دســتور کار ماموران پلیس بزرگراه های پلیس راهور 
تهران قرار گرفت.وی افزود:  با اشراف اطلاعاتی و در بررسي هاي انجام شده از 
سوي ماموران انتظامي مشخص شد که موتورسواران  از بزرگراه های »همت« 
و »صدر« برای تردد و حرکات مارپیچی اســتفاده می کند. سرکلانتر پلیس 
بزرگراه هــای پلیس راهور تهران با اشــاره به اینکه در یک عملیات پلیســی 
منجسم و منظم 4 دســتگاه موتورسیکلت ســنگین فاقد مجوزهای قانونی  
در بزرگراه های اشــاره شــده توقیف  شــد، گفت:  کارشناسان  ارزش موتور 
ســیکلت های توقیقــی را بیش از 10 ملیلیارد ریال اعــلام کردند.وی خاطر 
نشــان کرد : با انتقال موتورسیکلت ها به پارکینگ پلیس راهور تهران، هر 4 
موتورســوار پس از تشکیل پرونده براي سیر مراحل قانوني به مراجع قضائي 

معرفي شدند.

توقیف ۴ دستگاه موتورسیکلت سنگین غیرمجاز  
فرمانده انتظامی شهرستان قدس از کشــف بیش از 100 کیلوگرم تریاک 
در این شهرستان خبر داد.به گزارش ایسنا، سرهنگ شاهپور فلاحی دراین باره 
گفت:  مامــوران پلیس مبارزه با مواد مخدر شهرســتان قدس پس از دریافت 
خبری مبنی بر اینکه فردی اقدام به خرید و فروش مقدار زیادی مواد مخدر و 
نگهداری از آن در منزلی در شهرســتان قدس کرده است، رسیدگی به موضوع 
در دستورکار ماموران پلیس قرار گرفته و در جریان تحقیقات اولیه مشخص شد 
که این فرد موادمخدر را از طریق  واسطه های مختلف به سایر شهرهای کشور 
ارســال کرده و در واقع به صورت عمده به فروش می رســاند.فرمانده انتظامی 
شهرستان قدس افزود: ماموران که از صحت خبر اطمینان حاصل کرده بودند با 
مقام قضایی نیز هماهنگ کرده و پس از تعقیب و مراقبت چند روزه و در هنگام 
ورود متهم به مخفیگاهش او را در یک عملیات مشــترک و ضربتی دستگیر و 
به مقر انتظامی منتقل کردند. همچنین ماموران اقدام به بازدید از مخفیگاه این 
فرد نیز کردند که در جریان آن  104 کیلوگرم تریاک را که به صورت ماهرانه ای 
در نقاط مختلف خانه جاساز شده بود، کشف و ضبط کردند. وی با بیان اینکه دو 
دستگاه خودرو سواری متعلق به این سوداگر مرگ نیز توقیف شد، گفت:  متهم 
دستگیر شده که دارای ســوابق متعددی در زمینه خرید و فروش مواد مخدر 
بوده، در مقر انتظامی تحت بازجویی قرار گرفت و سرانجام در مواجهه با ادله و 

مستندات موجود و در بازجویی فنی پلیس به جرم خود اعتراف کرد.

دستگیری توزیع کننده مواد مخدر
فرمانده پلیس راه آهن کشور از کشف 11 کیلو و 200 گرم مواد مخدر از نوع 
تریاک توســط پلیس راه آهن یزد خبر داد.به گزارش ایسنا، سردار حشمت اله 
ملکی در این باره گفت: مأموران پلیس راه آهن یزد با بهره گیری از منابع خبری 
از ورود یک دســتگاه خودروی سواری مبنی بر حمل و جابه جایی مواد مخدر 
در سطح حوزه استحفاظی پلیس راه آهن یزد مطلع شدند.وی افزود: با تشکیل 
تیم عملیاتی و انجام اقدامات اطلاعاتی و همچنین هماهنگی با فرمانده انتظامی 
شهرســتان بافق و مرجع قضائی، خودروی مورد نظر که به سمت ایستگاه راه 
آهن اضطراری 26 در حال حرکت بود شناسایی و متوقف شد.براساس گزارش 
سایت پلیس، سردار ملکی تصریح کرد: مأموران پلیس راه آهن یزد در بازرسی 
از داخل خودرو مقدار 11 کیلو و 200گرم مواد مخدر از نوع تریاک کشــف و 
متهم به همراه مواد مکشــوفه و خودرو را پس از تشکیل پرونده قضائی، جهت 
ســیر مراحل قانونی در اختیار فرماندهی انتظامی شهرستان قرار دادند.سردار 
ملکی در پایان با توصیه به مســافرانی که راه آهن و قطار را به عنوان وســیله 
ســفر خود انتخاب می کنند، تصریح کرد: مبارزه جدی با ســوداگران مرگ در 
دستور کار پلیس راه آهن پلیس پیشگیری فراجا بوده و مسافران از جابه جایی 
بسته های افراد ناشناس خودداری کنند چراکه پلیس راه آهن در صورت کشف 
هرگونه اشــیا و وســایل ممنوعه و غیرمجاز برابر مقررات با فرد حمل کننده 

برخورد قانونی خواهد کرد.

ناکامی قاچاقچیان در قاچاق ریلی »تریاک«
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شــروع فصل گرم لــرزه بر انــدام بلوط های 
کهگیلویه و بویراحمــد انداخته و خطر آتش 
ســوزی در کمین جنگل های ســبز است.به 
گزارش مهر، کهگیلویه و بویراحمد، سرزمینی 
ســبز و مملو از درختــان و گونه های گیاهی 
است که بر اساس آمارها، ۹ درصد جنگل های 

کشور را به خود اختصاص داده است.
این اســتان با مســاحتی حــدود ۱۶ هزار و 
۲۴۹ کیلومتر مربع، در امتداد رشته کوه های 
کم نظیــر زاگرس قرار دارد که از شــمال به 
چهارمحال و بختیاری، از غرب به خوزستان، 
از جنوب به بوشــهر و از شــرق بــه فارس و 
اصفهــان محدود می شــود.بافت بــی نظیر 
جنگلی کهگیلویه و بویراحمد طی ســال ها، 
شــاهد تهدیدات مختلف انسان ســاز و گاهاً 
طبیعی بــوده و در چند محور دچار آســیب 
شده اســت.یکی از مهمترین مواردی که طی 
سال های اخیر پیکره جنگل های کهگیلویه و 
بویراحمد را دچار خسران و آسیب کرده، آتش 
سوزی اســت.۵۶ کهگیلویه و بویراحمد را در 
یک توپوگرافی خاص جنگل ها پوشــانده اند و 
همه ســاله و با شروع فصل گرم، این ظرفیت 
تهدیدی از جنس آتش را بر گرده خود حس 

می کند.
مدیــر کل منابــع طبیعــی و آبخیــزداری 
کهگیلویه و بویراحمد گفت: ۲۲ نقطه بحران 
ســاز به مســاحت ۶۶۰ هزار هکتار در استان 
شناسایی شده است.سعید جاوید بخت افزود: 
برای حفاظت از ایــن مناطق در مقابل آتش 
ســوزی و بوته کنی، ۸۰ نفر نیروی انســانی 
نیاز است.مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری 
استان گفت: استقرار یک بالگرد جهت کمک 
به اطفــا آتش ســوزی جنگل های اســتان 
کهگیلویه و بویراحمــد ضرورت دارد و انتظار 
داریم در این زمینه مساعدت و همکاری لازم 
انجام شــود.وی ابراز داشت: جنگل ها و مراتع 
کهگیلویه و بویراحمد گســتره یک میلیون و 
۵۵۰ هزار هکتــار را به خود اختصاص داده و 
استان در زمینه سرانه جنگل در سطح کشور 
رتبه نخست را دارد، بطوریکه به ازای هر نفر از 
جمعیت استان ۱.۲۵ هکتار جنگل وجود دارد.
وی خاطرنشان کرد: بیش از ۵۶ درصد استان 
را جنگل تشــکیل می دهد که در مجموع ۵۰ 
درصد این اســتان جنگل بلوط اســت.جاوید 
بخت گفت: بــه ازای هر ۶ هزار هکتار جنگل 

بطور استاندارد در کشور یک قرق بان فعالیت 
دارد و این در شرایطی است که در کهگیلویه 
و بویراحمد به ازای هر ۳۰ هزار هکتار جنگل 
یک نفر قرق بان مشــغول فعالیت است.جاوید 
بخت تصریح کرد: برای سال جاری، قریب به 
۸۸۰ کیلومتر آتش بر پیش بینی شــد که از 
این هدفگذاری، ۵۵۰ کیلومتر آن انجام شده 
اســت. وی ابراز داشــت: همچنین حدود ۱۵ 
نقطه بــا ظرفیت برکه ها، ســدها، رودخانه ها 
و آب های طبیعی که نزدیــک به کانون های 
بحران است، شناسایی شد.جاوید بخت افزود: 
نقاط نزدیک بــه کانون بحــران به مدیریت 
بحران استان اعلام شده و باید برای مهار آتش 
از ظرفیت این نقاط اســتفاده شود. مدیرکل 
منابع طبیعی اســتان با بیان اینکه با توجه به 
میزان پوشــش گیاهی، احتمال افزایش آتش 

ســوزی ها وجود دارد، گفت: در سال گذشته 
آتش سوزی ها ۹۰ درصد نسبت به سال قبل 

تر از آن کاهش داشت.
جاوید بخت افزود: بر اســاس آمارها، در سال 
گذشــته ۱۶۳ هکتار از مراتــع و جنگل های 
استان در آتش ســوخت.جاوید بخت با اشاره 
به توزیع دمنده در اســتان، خاطرنشان کرد: 
در شهرســتان ها تجهیــزات اطفــای حریق 
توزیع شــده و نیروهای عملیاتی در اســتان 
گروه بنــدی و ۱۰۰ دســتگاه دمنده جدید 
نیــز در شهرســتان ها توزیع شــده اســت.
استاندار کهگیلویه و بویراحمد نیز گفت: تمام 
دســتگاه ها پشــتیبانی لازم برای مهار آتش 
ســوزی جنگل ها را داشــته باشند. سید علی 
احمد زاده شــامگاه یکشنبه در نشست ستاد 
مدیریت بحران اســتان، افــزود: طی یک ماه 

گذشته در مناطق گرمســیری استان شاهد 
بروز آتش سوزی مراتع و جنگل ها بودیم.وی با 
بیان اینکه تمام دستگاه ها موظف به پشتیبانی 
لازم برای مهار آتش سوزی جنگل ها و مراتع 
هستند، تصریح کرد: تعلل در تأمین خدمات 
خسارت های سنگینی به مراتع و جنگل ها وارد 
می کند.احمد زاده بر آموزش نیروهای مردمی 
درگیر مناطق دارای آتش سوزی تاکید کرد و 
ابراز داشــت: باید آموزش های لازم و جلسات 
توجیهی برای نیروهای مردمی پیش از شرایط 

بحرانی ارائه شود.
اســتاندار با اشاره به توپوگرافی منطقه از نیاز 
به بالگرد برای مهار آتش ســوزی در مناطق 
مرتفع و ســخت گذر خبــر داد و گفت: باید 
پیش بینــی لازم در این بخش انجام شــود.
سرپرســت معاونت هماهنگی امــور عمرانی 

اســتانداری کهگیلویــه و بویراحمــد گفت: 
اعتبارات استانی به تنهایی پاسخگوی حراست 

و حفاظت از جنگل های استان نیست.
عیســی شــهامت در گفتگو با خبرنگار مهر، 
افزود: جنگل هــای زاگرس ملی و بین المللی 
است و اعتبارات اســتان به تنهایی نمی تواند 
باشد.شــهامت  آنها  از  پاســخگوی نگهداری 
با بیــان اینکه برخی از مناطق اســتان مانند 
منطقه خامی مســتعد آتش ســوزی است، 
تصریح کرد: این مناطق مســتعد داشتن کد 
ویژه ملی هستند که دستگاه های متولی جهت 
اختصاص اعتبــار به این مناطق رایزنی کنند.

وی افزود: استان ســال پربارشی را پشت سر 
گذاشــت و همین موضوع خطر آتش سوزی 
در جنگل هــا و مراتــع را افزایش می دهد که 
تدابیر لازم توسط دســتگاه های متولی اتخاذ 
شود.شهامت ابراز داشت: راهکارها و اقدامات 
پیشــگیرانه، کنترل و مهار آتش ســوزی در 
جنگل ها و مراتع اســتان مــورد تاکید بوده و 
در دستور کار اســتان قرار گرفته است.وی با 
اشــاره به گرم شــدن هوا و خطر آتش سوزی 
در جنگل ها و مراتع اظهار کرد: اســتان سال 
پربارشی را پشت سر گذاشت و همین موضوع 
خطر آتــش ســوزی در جنگل هــا و مراتع 
را افزایــش می دهــد که تدابیر لازم توســط 

دستگاه های متولی اتخاذ شود.
سرپرســت معاونت هماهنگی امــور عمرانی 
اســتانداری کهگیلویه و بویراحمد با اشــاره 
به اینکه ۸۷ درصد مســاحت اســتان دارای 
جنگل اســت و نگهداری آن به محیط زیست 
و منابع طبیعی واگذار شده است، خاطرنشان 
کرد: همه دستگاه های اجرایی در مواقع آتش 
ســوزی وظایفی بر عهده دارند و شاخص های 
هر دســتگاه در مواقع آتش سوزی مشخص و 

بازخوانی شود.
شــهامت تاکید کرد: برای پیشگیری از آتش 
سوزی جنگل ها و مراتع، نیازمند خرید دمنده 
هستیم که یک درصد اعتبارات تبصره ۱۹ در 
حوزه پدافنــد غیرعامل برای خرید تجهیزات 
اختصاص داده شــود.بر اساس شرایط بارشی 
ســال جاری و پوشش گســترده علف، آتش 
ســوزی این بار پــر زور تر از هر ســالی در 
کمین جنگل های خسته بلوط نشسته و عدم 
مدیریت شرایط می تواند به بحرانی آتشین بر 

قلب جنگل های زاگرس تبدیل شود.

طبیعت کهگیلویه و بویراحمد در معرض تهدید است

آتش در کمین جنگل های سبز بلوط
۶۵درصد مشترکین خانگی برق در استان مرکزی 

پاداش دریافت کردند
 گروه شهرســتانها: تداوم اجرای طــرح کاهش پیک بار برای مشــترکین 
کشــاورزی و صنعتی اســتان مرکزی از ۱۵ خرداد تا ۱۵ شــهریور ماه اجرایی 
خواهد شــد.مدیر عامل شــرکت توزیع برق اســتان مرکزی گفــت : بیش از 
۴۲۰هزار مشترک از ۶۴۵هزار مشترکین خانگی استان مرکزی در سال گذشته 
۲۷میلیارد تومان پاداش دریافت کردند.محمود محمودی با اشاره به نام گذاری 
اول خــرداد، به نام »روز بهره وری و بهینه ســازی مصرف« بابیان این مطلب 
افزود: بهره وری می تواند بیشــترین استفاده از کمترین امکانات و منابع در راه 
رسیدن به رشد و شکوفایی همه جانبه کشور باشد.وی با بیان اینکه حدود ۱۲ 
هزار مشترک صنعتی و کشاورری استان در طرح های کاهش پیک تابستان سال 
گذشــته مشارکت داشته اند، افزود: این مشــارکت و همکاری موجب پرداخت 
بالغ بر ۴۴ میلیارد تومان به عنوان پاداش در صورت حساب بهای برق مصرفی 
صاحبان صنایع و کشاورزان،مولدها و سایر بخش ها شده است. محمودی گفت: 
هم اکنون در آســتانه دوره گرم سال و افزایش چشمگیر مصرف برق قرار داریم، 
بنابراین برای گذر از این دوران با کمترین مشکل، از مهر سال ۱۴۰۱ برنامه ای 
با ۱۴۰ اقدام مصوب، ابلاغ و برای اجرای تک تک اقدامات پیگیری شــده است.
وی با بیان این که با مصوبه اشــاره شده توسعه صنعت برق و مدیریت مصرف 
برنامه ریزی شده است، گفت: مجموع ظرفیت نیروگاهی که تا پایان سال ۱۴۰۱ 
بــه مدار آمد، ۷۰۵۶ مــگاوات در بخش تجدیدپذیر و حرارتی بوده اســت که 
۶۸۶۴ مگاوات آن در بخش حرارتی اســت.مدیرعامل توزیع برق استان مرکزی 
تأکید کرد: مهم ترین طرحی که امسال در بخش مدیریت مصرف بخش خانگی 
اجرایی می شــود، طرح »پاداش صرفه جویی« اســت. این طرح با هدف تأمین 
بــرق پایدار برای تمامی بخش ها اجرا می شــود، بدین معنا که هر خانواری که 
مصرف برق خود را کاهش دهد، به میزان هر کیلووات ساعت کاهش مصرف، تا 
۲۰۰۰ تومان کاهش دریافت می کند.محمودی ادامه داد: الگوی مصرف برق در 
ماه های خرداد تا شهریور برای مناطق عادی ۳۰۰ کیلووات ساعت و در مناطق 
گرمســیر تا ۳۰۰۰ کیلووات ساعت اســت، بر این مبنا اگر خانواری در منطقه 
عــادی ۱۰۰ کیلووات صرفه جویی کند، می تواند ۲۰۰ هزار تومان در ماه پاداش 
دریافت کند و اگر فردی بتواند یک کولر گازی را در مناطق گرمســیر خاموش 
کند، تا یک میلیون تومان هم در ماه امکان دریافت پاداش خواهد داشــت.این 
مقام مسئول بابیان اینکه عبور از پیک مصرف برق در سال جاری از موضوعات 
بسیار مهم صنعت برق است، افزود: عبور موفقیت آمیز از پیک تابستان نیازمند 
همراهی مردم و مسوولان فهیم است.وی تاکید کرد: با وجود اهمیت برق در رفاه 
خانواده ها، رشــد و تولید و توسعه اقتصادی ،تامین و عرضه برق با چالش هایی 
مانند تامین مالی، ایجاد آلودگی های زیســت و محیطی و محدودیت های فنی 
مانند گســترش شبکه های انتقال و غیر قابل ذخیره بودن مواجه می باشد، لذا 

صرفه جویی در مصرف برق ضروری است.

رئیس اورژانس خراسان شمالی هشدار داد
افزایش خطر غرق شدگی در استخرهای کشاورزی 

و برخی رودخانه ها 

رئیس اورژانس پیش بیمارستانی دانشگاه علوم پزشکی خراسان شمالی با توجه 
به گرم شــدن هوا و در پیش رو داشتن فصل تابستان، در خصوص شنا کردن 
برخی افراد در استخرهای کشاورزی و رودخانه ها و خطر غرق شدگی این افراد 
هشدار داد.دکتر تقی دولت آبادی در گفت و گو با ایسنا اظهار کرد: شنا کردن 
علاوه بر فایده هایی که بر سلامت قلب و عروق و شادابی و ایجاد روحیه مناسب 
در فــرد دارد با خطراتی هم همراه اســت و باید برای آن هــم آمادگی لازم را 
کسب کرد چراکه سالانه موارد زیاد غرق شدگی در سطح کشور رخ می دهد که  
بســیاری از آن ها قابل پیشگیری هستند.وی افزود: بیشتر غرق شدگی در دریا، 
دریاچه ها روخانه ها، پشت سدها، نهرها، کانال های آبیاری و استخرها رخ می دهد 
که البته علاوه بر خطرات مربوط به غرق شدگی شنا کردن در محیط های آبی 
غیر بهداشــتی می تواند موجب انتقال میکروب ها و ایجاد بیماری های مختلف 
در فرد شــود.رییس اورژانس و حوادث پیش بیمارستانی دانشگاه علوم پزشکی 
خراســان شــمالی تصریح کرد: بیش تر افرادی که  غرق می شوند، کودکان و 
نوجوانان هستند، غرق شدگی یکی از اصلی ترین آسیب های غیر عمدی منجر 
به مرگ در کودکان یک تا ۴ سال است که  البته غرق شدگی ممکن است برای 
همه  افراد در همه  ســنین رخ دهد.وی با اشاره به احتمال خطر غرق شدگی در 
رودخانه ها و استخر های کم عمق گفت: فراموش نشود که احتمال غرق شدگی 
حتی در آب های بســیار کم عمق هم وجود دارد.وی در خصوص پیشگیری از 
خطر غرق شــدگی اظهار کرد: برای پیشگیری از غرق شدگی در جاده های آب 
گرفته در زمان سیل رانندگی نکنید، دور و لبه ی استخر ندوید، از مصرف الکل 
در هنگام شــنا کردن و یا قایق سواری خودداری کنید و در کلاس های نجات 
غریق شــرکت کرده و آموزش های لازم را کســب کنید.دکتر دولت آبادی در 
خصوص نجات کودکان از غرق شــدگی آن ها تصریــح کرد: برای جلوگیری از 
غرق شــدن کودکان مسیر دسترسی کودک به منطقه شــنا را مسدود کنید، 
اســباب بازی ها را درون اســتخر رها نکنید چراکه ایــن کار باعث جلب توجه 
کودکان می شود، کودک را روی بازوی خود نگه داشته و به این ترتیب او را شنا 
بدهید، هرگز کودک را به تنهایی درون وان حمام رها نکنید، کودک را از آبشار، 
کانال های آبی و رودخانه ها دور نگه دارید و اگر در خانه اســتخر دارید و یا در 
نزدیکی دریا یا رودخانه زندگی می کنید، در نزدیکی در ورودی و خروجی خانه 
زنگ هشــدار نصب کنید.رییس اورژانس پیش بیمارستانی و حوادث دانشگاه 
علوم پزشــکی خراسان شمالی بیان کرد: به شهروندان توصیه می شود همیشه 
توجه جدی به علائم هشدار، تابلوهای ورود ممنوع و فنس کشی ها داشته باشند.
دکتر تقی دولت آبادی در پاســخ به اینکه چگونه فرد در حال غرق شــدگی را 
نجــات دهیم گفت: بدون در نظر گرفتن اینکه در چه مکانی فرد در حال غرق 
شدن اســت، می توان اقداماتی همچون تماس با اورژانس ۱۱۵ برقرار کرد.وی 
افزود: به دقت به اطراف نگاه کنید و به دنبال وســایل شناوری باشید که برای 
کمک به فرد در حال غرق شــدن بسیار موثر هستند چراکه شناورهایی که به 
شکل حلقه ای هستند و یا حتی یک تیوپ در این موقعیت بسیار کمک کننده 

خواهد بود.

خبر

هشدار

عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی کرمان با بیان اینکه 
متاســفانه شــرایط مصرف قلیان در استان کرمان مناسب 
نیســت، گفت: در ایران یک چهارم آقایان و یک بیســتم 
خانم ها ســیگار مصرف می کننــد و در مجموع ۱۴ درصد 
مردم این مشــکل را دارند. نوذر نخعی اظهار کرد: احتمال 
اعتیاد در صورت مصرف سیگار نسبت به سایر مواد بیشتر 
اســت و ترک سیگار بسیار ســخت تر از سایر مواد مخدر 
است.او از تاثیر دوست بر بچه ها سخن گفت و افزود: هرچه 
آگاهی مردم بالاتر برود، کمتر به مواد مخدر روی می آورند.
استاد پزشکی اجتماعی دانشگاه علوم پزشکی کرمان بیان 

کرد: ایران جزء کشورهایی است که میزان مصرف دخانیات 
در آن در حد متوســط اســت و مصرف ســیگار در استان 
کرمان شــاید نسبت به شمال غرب کمتر باشد اما نباید به 
خواب برویم.وی با بیان اینکه متاسفانه شرایط مصرف قلیان 
در استان کرمان مناسب نیست، افزود: در ایران یک چهارم 
آقایان و یک بیســتم خانم ها سیگار مصرف می کنند و در 

مجموع ۱۴ درصد مردم این مشکل را دارند. 
نخعی تبلیغات دخانیات را یک بحث بسیار جدی دانست و 
عنوان کرد: قفسه های پشت سر فروشنده های سوپر مارکت 
یک خط قرمز برای کمپانی های ســیگار است زیرا فیلم و 

کارتن و قفسه های پشت فروشــنده سوپر مارکت بهترین 
روش تبلیغ کمپانی های ســیگار است و از این روش روی 
کودکان تاثیر می گذارند تــا در دوران نوجوانی به راحتی 
به مصرف سیگار روی آورند.او قلیان فروشی ها را نماد دیگر 
تبلیغ برشمرد و اظهار کرد: برخی معتقدند افزایش مالیات 
سیگار، افزایش قیمت آن را در پی دارد اما یک سئوال اینجا 
مطرح اســت اینکه چطور همه برندهای ســیگار در کشور 
به راحتی یافت می شود اما برخی داروها کمیاب است؟این 
استاد پزشکی اجتماعی بر لزوم آموزش به خانواده ها تاکید 
و اظهار کرد: ریشــه های مصرف دخانیات در بخش کلان 

کشور و بخشی دست خانواده هاست و می توان با آموزش و 
آگاهی بخشــی در بین خانواده ها از شیوع مصرف دخانیات 
جلوگیری کرد.همچنین احمدپور مدیرگروه سلامت محیط 
کار دانشــگاه علوم پزشــکی کرمان نیز در این جلسه سود 
بالای عرضه دخانیات را یکی از مشــکلات مقابله با مصرف 
دخانیات دانست و اظهار کرد: با مطالبه عمومی می توان در 
این عرصه موفق بود. او ادامه داد: با تغییر مدیران برنامه ها 
ناتمام می ماند و معاونت بهداشــتی دانشــگاه به تنهایی 
نمی تواند با پدیده دخانیات مقابله کند. وباید با سرشبکه ها 

برخورد شد.

گورستان قدیمی هفشــجان در ابتدای شهر 
واقع شــده و قبرهایی با قدمت ۷۰۰ سال نیز 
در آن دیده می شود، سنگ قبرهای موجود در 
آن علاوه بر بعُد تاریخی پیام های دیگری را نیز 
برای رهگذران دارد.به گزارش مهر، گورستان 
تاریخی بزُلرَ هفشجان مربوط به دوره صفوی به 
بعد بوده و بیشتر از ۲ هزار سنگ قبر تاریخی 
در آن وجود داشــته کــه از صفویه تا قاجاریه 
را شامل می شــوند، این قبرستان در تاریخ ۸ 
مرداد ۱۳۸۱ با شــماره ثبت ۵۹۹۹ به عنوان 
یکی از آثار ملی ایران به ثبت رســیده است.
این گورستان قدیمی در ابتدای شهر واقع شده 
اســت و قبرهایی با قدمت ۷۰۰ ســال نیز در 

آن دیده می شود، ســنگ قبرهای موجود در 
آن علاوه بر بعُد تاریخی پیام های دیگری را نیز 
برای رهگذران دارند.به واسطه وجود کوه بزلر 
در هفشجان شیر تراشی و ساخت مجسمه های 
شیری یکی از مشاغل مرسوم مردم این منطقه 
اســت و بنا بر اذعان تاریخ نویســان شیرهای 
ســنگی را معمولاً روی گور شــهدا، جوانان و 
پهلوانان قرار می دادند، نقش تفنگ، شمشیر، 
خنجــر، بتــه جقه و ســرو خمیــده ازجمله 
نمادهایی هســتند که بر روی این شــیرهای 
ســنگی حک شده اســت این در حالی است 
که این حکاکی ها بر روی ســنگ قبرها نیز به 
چشم می خورد و هر کدام از این کنده کاری ها 

نشان از یک ویژگی متوفی هستند.در قبرستان 
قدیمی هفشــجان نیز شیر سنگی هایی وجود 
داشــته که در گذشته به ســرقت رفته است. 
داوود رشــیدی شهردار هفشجان در گفت وگو 
با خبرنگار مهر، اظهار کرد: قبرســتان تاریخی 
هفشجان ثبت ملی شــده و به عنوان میراثی 
تاریخی هم در اســتان و هم در کشور مطرح 
است.وی بیان داشــت: در این قبرستان بیش 
از ۲ هزار سنگ تاریخی وجود دارد و برخی از 

آن ها چند صد سال قدمت دارند. 
شهردار هفشجان افزود: بسیاری از خودروهایی 
که وارد این قبرســتان می شــدند با ورود به 
محوطه گورهای قدیمــی باعث تخریب آن ها 
می شــدند اما شــهرداری برای پیشگیری از 
این موضوع اقدام به معبرســازی، جدول زنی و 
پارکینگ ســازی با اعتبار ۶۰۰ میلیارد تومان 
کرده است. مهراب شفیعی یک فعال فرهنگی 
در هفشجان در گفت وگو با خبرنگار مهر، اظهار 
کرد: روی سنگ های قبر در هفشجان سه خط 
نستعلیق، نسخ و ثلث به چشم می خورد و این 
خطوط به صورت اســتادانه بر روی ســنگ ها 
حک شــده است.وی با بیان اینکه اشعاری که 
بر روی سنگ قبرها وجود دارد گویای شرایط 
فرهنگی و ادبی آن زمان اســت، حتی آیات و 

احادیثی که بر روی این ســنگ ها نقش بسته 
و در کنار آن متونی که نوشــته شــده سنگ 
قبرهــا را به کتیبه تبدیل کرده اســت یادآور 
شــد: حجم کار بر روی سنگ قبرها، نشان از 
آن دارد که وضعیت مالی و اقتصادی مردم آن 
زمان بسیار غنی بوده است.شفیعی ادامه داد: 
نقوش و اشکال حک شده بر روی سنگ قبرها 
حاکی از رونق اقتصادی آن زمان است، فراوانی 
و جنس ســنگ های قبر نیز از رونق فراگیری 
در اقتصــاد خبر می دهد.ایــن فعال فرهنگی 
با اشــاره به اینکه یکی دیگــر از پیام هایی که 
سنگ قبرها دارد این است که هفشجان محل 
اســتقرار ســنگ تراش ها، خطاط ها و شعرای 
حرفه ای بوده اســت، افزود: در گذشته علمای 
بزرگی در هفشــجان سکونت داشته و در کنار 
مردم بودند، وجود آیات و شــعرهای مذهبی 
بر روی ســنگ های قبر نشان از سطح دینی و 
فرهنگی مردم هفشجان در آن زمان دارد.وی 
با اشاره به کاربرد نمادهایی بر روی سنگ های 
قبر در هفشجان خاطرنشان کرد: نماد شانه و 
آینه بیشتر برای خانم ها استفاده می شد، مهر 
و تسبیح برای مردان، سوارکار برای مردانی که 
روحیه سلحشــوری داشتند حک می شد، این 
حکاکی ها بر روی شــیرهای سنگی نیز وجود 

دارد و نقش تفنگ، شمشیر، خنجر، بته جقه و 
سرو خمیده ازجمله این نمادها هستند.

شــفیعی بیان داشــت: روی برخی از سنگ 
قبرهــا فرورفتگی هایی وجــود دارد که بنا بر 
اعتقاد برخی، شــمعدان هستند و برای روشن 
کردن شــمع بــر روی قبرها قرار داده شــده 
اســت، اما برخی معتقدند ایــن فرورفتگی ها 
برای این روی ســنگ ها قرار گرفته است که 
زمانی که اقوام متوفی آبی بر روی آن می ریزند 
و یا بارندگی صورت می گیــرد این آب درون 
حفره بماند و پرندگان بتوانند از آن اســتفاده 
کنند به این ترتیب رحمتی برای میت باشد و 
نشان از اهداف خیرخواهانه مردم در این شهر 
دارد.این فعال فرهنگی با اشــاره به اینکه این 
اشــکال و نقوش مربوط به دوران صفوی است 
و گویای شــرایط فرهنگی، هنری و اقتصادی 
آن زمان اســت ادامه داد: سنگ های قدیمی تر 
از قبرستان برده شــده است و حدود ۳۰۰ تا 
۴۰۰ سنگ برای نمایش در موزه ها در خارج از 
استان و خارج از کشور انتقال داده شده است.
قبرستان تاریخی این شهر به ثبت رسیده است 
و لازم اســت تمهیدات بیشتری برای حفظ و 
نگهداری آن اندیشــیده شــود تــا از نابودی 

سنگ های تاریخی جلوگیری شود.

روزانــه جرایم ریز و درشــت زیادی در فضای 
مجازی رخ می دهد و ســاماندهی این فضای 
ولنــگار و رها شــده مطالبــه و دغدغه مردم 
ولایتمــدار مازندران اســت.به گــزارش مهر، 
گسترش روزافزون فضای مجازی و شبکه های 
ارتباطی روح و روان فرد و خانواده را در معرض 
تهدید قرار داده است از این رو ضرورت توجه 
به ساماندهی این فضای افسار گسیخته بیش 
احســاس می شود.انتشار عکس های  از پیش 
خانوادگی و خصوصی، نشر شایعات، تهدید و 
تحریف واقعیت ها در ســایه افزایش روز افزون 
شــبکه های ارتباطی در فضای مجازی و رها 
شــدن این عرصه بیش از پیش پر رنگ شده 
است. با این حال جمعی از خانواده های مذهبی 
دیــار علویان بــا تاکید بر ســاماندهی فضای 
مجازی خواهان برخورد قاطع با هنجارشکنان 
در این عرصه شدند.یک دانشجوی مازندرانی 
با بیان اینکه که برنامــه ریزی فرهنگی برای 
ســاماندهی فضــای فرهنگی یــک ضرورت 
اجتناب ناپذیر اســت افزود امروز دسترسی به 
شبکه های مجازی برای قشرهای مختلف سنی 
حتی کودکان و نوجوانان نیز بدون محدودیت 
وجود دارد گفت: این مسئله کانون خانواده را 

در معرض آسیب قرار داده است.
محســن اکبری در گفتگو بــا خبرنگار مهر با 
بیــان اینکه بارها مقام معظم رهبری نســبت 

به ولنگاری در فضای مجازی هشدار داده اند و 
متأسفانه توجه ویژه ای برای ساماندهی نشده 
است، گفت: امروز خانواده ها و جوانان در فضای 
مجازی بیــش از فضای حقیقــی در معرض 
آســیب و تعطیل هستند و باید در این زمینه 
برنامه ریزی جامع صورت گیرد.وی ادامه داد: 
همان گونه که قوانین بازدارنده و برخورد قاطع 
در فضــای مجازی برای پیشــگیری از جرایم 
وجود دارد باید دامنه آن با توجه به گســترده 
شدن شــبکه های ارتباطی و فضای مجازی به 
این حوزه نیز بســط داده شود تا خانواده ها در 
این حوزه نیز آرامش خاصی داشته باشند.این 
دانشــجو نقش سلبریتی ها و برخی چهره ها را 
در بروز ناهنجارهای اجتماعی و آســیب ها در 
فضای مجــازی مؤثر دانســت و گفت: باید با 
ایــن افراد هم برخورد جامعــی صورت گیرد.
خانواده های مازندرانی هم نسبت به رهاشدگی 
فضای مجازی و نبود نظارت بر این حوزه ابراز 
نگرانی کردنــد و عنوان می کنند باید متولیان 
امر برای ســاماندهی و مقاله این فضا آســیب 

شناسی و برنامه ریزی جدی داشته باشند.
محبوبه جمالی مادر یک دانش آموز مازندرانی 
با بیان اینکه متأسفانه در دوران کرونا به دلیل 
محدودیت هــای موجود دسترســی کودکان 
به فضای مجازی بیشــتر شده است افزود: در 
این فضا برخــی خوراک هایی که به نوجوانان 

و جوانان داده می شــود آســیب زا و مخرب 
است و اکنون این آســیب ها دامن خانواده ها 
گرفته اســت.وی گفت: متأســفانه یک دانش 
آموز ابتدایی وقتی با ســیر در فضای مجازی 
با بســیاری از ادبیات نامناســب اخلاقی آشنا 
می شود، این پدیده افکار و اندیشه های کودکان 
را تأثیر قرار می دهد و آثار مخربی دارد.در عین 
حال برخــی از فعالان فرهنگــی و اجتماعی 
استان با تاکید بر اینکه ریشه بسیاری از جرایم 
در فضای مجازی وجود دارد عنوان کردند در 
بســیاری از جوامع برای کنتــرل این جرایم، 
قوانین سختگیرانه ای وجود دارد اما متأسفانه 
در جامعــه ما با جرایم فضای مجازی قوانین و 
برخوردهای لازم صورت نمی گیرد و شاهد آن 
هستیم که بسیاری از چهره ها و سلبریتی ها به 
راحتی از خط قرمزها عبــور می کنند و افکار 

عمومی جامعه را خدشه دار می کند.
انتشار تصاویر کشف حجاب و تبلیغات نامتعارف 
در فضای مجازی حتی از سوی برخی اصناف 
نیز ســبب گلایه مردم مؤمن مازندران شــده 
اســت و طی روزهای اخیر با تلاش پلیس فتا، 
فعالیت های تبلیغاتی نامتعارف آرایشگاه زنانه 
در شــبکه مجازی در گلوگاه پایان داده شده 
است.سرهنگ محمود کلوانی فرمانده انتظامی 
شهرســتان گلوگاه گفت: در طرح نظارتی بر 
اماکن عمومی شهرســتان یک واحد آرایشگاه 

زنانه که اقدام به تبلیغــات نامتعارف کاری و 
اقدام به انتشار تصاویر کشف حجاب مشتریان 
می کرد شناسایی و پلمب شد.سرهنگ کلوانی 
افزود: با شناسایی و بازدید از این واحد صنفی 
و با توجه به اســناد و مســتندات به دســت 
آمده از فعالیت هــای مغایر با مقررات صنفی، 
این آرایشگاه زنانه با دســتور قضائی پلمب و 
متصدی مربوطه نیز بــرای برخورد قانونی به 
مرجع قضائــی معرفی شــد.فرمانده انتظامی 
شهرســتان گلوگاه بیان داشت: همچنین در 
طرح نظارت بر واحدهای صنفی در شهرستان 
محلات مأموران اداره نظارت بر اماکن عمومی 
این شهرســتان تعداد ۷ واحــد متخلف دیگر 
را پلمــب کردند.به رغم آنکه هر روز شــاهد 

برخــورد دســتگاه های انتظامــی و قضائی با 
متخلفان جرایم ســایبری و مجازی هســتیم 
اما به نظر می رســد، اجرای طرحی منسجم و 
هماهنگ برای ســاماندهی این فضا و برچیده 
شدن بساط سودجویان و متخلفان ضروری به 
نظر می رســد. هرچند هر روز اخبار متعددی 
از کشــف و دستگیری عامل هتاکی و یا عامل 
انتشار تصاویر خصوصی و کلاهبرداری و غیره 
در فضای مجازی به گوش می رسد با این حال 
اجرای طرح جامع، منســجم و هماهنگ برای 
ریشه کنی تخلفات و جرایم در فضای مجازی 
بیش از پیش احساس می شود تا خانواده های 
مؤمن و متدین در فضای مجازی نیز آرامش و 

امنیت بیشتری داشته باشند.

عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی عنوان کرد

ابراز نگرانی از شیوع مصرف قلیان در استان کرمان

قبرهایی با یک دنیا حرف در دل قبرستان ۷۰۰ ساله هفشجان

مطالبه مازندرانی ها برای ساماندهی فضای رهاشده مجازی

»آگهي مناقصه عمومی«

شهرداري شاهرود در نظــر دارد آگهي مناقصه پروژه تکمیل نمای المان 
میدان الغدیر اقدام نمایند، لذا متقاضیان مي توانند جهت کســب اطلاعات 
بیشتر از موضوع آگهي همه روزه به جز ایام تعطیل در وقت اداري با تلفن 
۳۱۵۵۵۶۹۸، ۳۱۵۵۵۶۵۶-۰۲۳ همراه ۰۹۱۲۱۷۳۱۲۷۰ سازمان عمران 
و بازآفرینی شــهرداری شاهرود تماس حاصل نمایند. ضمناً متن آگهي در 
سایت تدارکات الکترونیکي دولت به آدرس www.setadiran.ir جهت 

مشاهده متقاضیان قابل رویت و بهره برداري مي باشد.
لازم بذکر است مهلت دانلود و بهره برداري اسناد آگهی از سامانه فوق الذکر 

مورخ 1402/03/17 مي باشد.
مهلــت ارائه پیشــنهاد در ســامانه تــدارکات الکترونیکــي دولت مورخ  

1402/03/27 مي باشد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/03/9

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/03/16

)نوبت اول(

محسن احمدی
شهردار شاهرود
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دقیقی: دوست ندارم اعتماد مردم قزوین
به من کم شود

سرمربی سابق تیم شــمس آذر قزوین 
گفت: چشــم انداز من برای تیمم مشخص 
بود و دوست نداشــتم اعتماد مردم استان 
قزوین به من خدشه دار شود. سعید دقیقی  
در گفت وگو با ایرنا در خصوص کناره گیری 
از هدایت تیم فوتبال شمس آذر قزوین که 
با این مربی توانســت به لیگ برتر صعود کند، اظهار داشــت: ما یک مجموعه ای 
بودیم که ۱۵ ماه پیش در بدترین شرایط به باشگاه اضافه شدیم. با یک کار تیمی 
متشکل از مالکین که جای تشــکر دارد در این شرایط اقتصادی، سرمایه گذاری 
کردند، در ادامه یک مدیرعامل جوان به نام شهاب زندی که فردی فوتسالی بود به 
ما اضافه شد، در کنار او نصرالله خواجه گیری قائم مقام باشگاه، دیگر مدیران فنی و 

کادرفنی و بازیکنان شایسته موفق به صعود به لیگ برتر شدیم.
با کم ترین بودجه بهترین اتفاق را رقم زدیم

وی ادامه داد: امســال بیشترین آســیب را از ناحیه داوری ها دیدیم، در حالی 
که من برای داوران احترام زیادی قائلم، آن ها قشری زحمت کش با کم ترین مزایا 
هستند و در فوتبال تلاش می کنند اما در فوتبال، اشتباه هم دخیل است و هیچ 
تیمی مثل ما در فصلی که گذشت، آسیب ندید. شاید بالغ بر ۸ تا ۱۰ امتیاز به این 
صورت از دست ما رفت و کارشناسان داوری هم بر این گفته مهر تایید زدند. شاید 
بالغ بر ۳، ۴ داور هم به دلیل این اشتباهات، از داوری در بازی های بعدی محروم 
شــدند. با همه این اتفاقاتی که می توانست آســیب بزند، با کمترین بودجه برای 
بازیکنان و کادرفنی، این اتفاق خوب را رقم زدیم. سرمربی سابق شمس آذر قزوین 
اضافه کرد: خودم در فضای مجازی هم که چند وقت بود در آن فعالیت نداشتم، از 
مدیرکل ورزش و جوانان استان، رییس هیئت  فوتبال و دستگاه های اجرایی مانند 
نماینده ولی فقیه، فرمانده سپاه استان، استاندار، شهردار و اعضای شورای شهر و 
نمایندگاه مجلس تشــکر کردم. بدون اینکه بخواهیم صعود را زیر سوال ببریم، با 
حداقل ها کار نشدنی را شدنی کردیم اما آدم های کم لطف زیاد هستند. من به نوبه 

خودم تشکر کردم و برای تیم آرزوی موفقیت کردم.
چشم اندازم برای شمس آذر، تثبیت در لیگ برتر بود

دقیقی عنوان کرد: شــرایط لیگ برتر را با لیگ یک متفاوت می دانم. شما هر 
فصلی را که شــروع می کنید، یک چشم انداز باید داشته باشید. خودم اگر در تیم 
بودم، این چشم انداز را تثبیت در لیگ برتر و اگر امکان داشت، قرار گرفتن در یک 
جایگاه مناسب می دانستم. این فضا را فراهم ندیدم و ضمن تقدیر از زحمات این 
عزیزان، تصمیم به این گرفتم که به باشگاه فرصت بدهم تا نگاهی به دیگر نفرات 
برای ســرمربیگری داشته باشد. به دلیل اینکه استانم را دوست دارم، این فرصت 
را زودتر به تیم شــهرم دادم تا زمان خوبی برای انتخاب ســرمربی جدید داشته 
باشــند. همه کسانی که در این تیم زحمت کشیدند، مثل خانواده من هستند. از 
فرصتی همه که به من دادند تشــکر می کنم. دوست نداشتم اعتماد مردم قزوین 
به من خدشــه دار شود. سرمربی ســابق تیم شمس آذر در مورد برخی حرف ها و 
حواشی مبنی بر اینکه نحوه تیم بستن او غیر فنی بوده، اظهار داشت: این حرف ها 
بی پایه و اساس است. نفراتی که گرفتیم مثل صادق البوصبیح، علی اصغر عربی، 
امیرمحمد نسایی، پوریا سرآبادانی و کنعان طاهرنژاد سبقه خیلی زیادی نداشتند 
اما الان هر کدام برای خود ســتاره هستند. ما نیامدیم اسم های بزرگی بگیریم. با 
همان بودجه ای که باشگاه داشت، خریدهای تیم را انجام دادیم. در نقل و انتقالات 
مــن و مدیرعامل با یک کار شــبانه روزی و مدیریت هزینه و زمان این کار بزرگ 
را رقم زدیم اما متاســفانه برخی افراد مریض هســتند و از موفقیت این جوان ها 

ناراحت می شوند.
همه رکوردها را زدیم

وی افزود: ما همه رکوردها را زدیم. از هر لحاظ حســاب کنید زور دیگر تیم ها 
مثل سایپا، فجرسپاسی و خیبر خرم آباد از نظر ساختاری و از هر نظر دیگری از تیم 
ما بیشتر بود. پس ما آدم های خیلی توانمندی بودیم که این نتایج را گرفتیم. اگر 
این تیم در هر لیگ حرفه ای دیگر در دنیا مانند لیگ های اروپایی بود، می نشستند 
یک کارگروهی تشکیل می دادند که تیمی که ۷۰ امتیاز گرفته، ۶۷ گل زده داشته 
و ۵ هفته زودتر به لیگ برتر رفته باشــد، به چه شکل این کار را کرده است. بعد 
باید ببینند از کدام اســتان ایران بوده است. شما یک زمان در استانی هستید که 
ریشــه فوتبالی دارد، بحث فرق می کند. ما در چه استانی، چه کاری کردیم و این 
ضعف نگاه فنی و مدیریتی ما را نشان می دهد که به این موضوعات نگاه نمی کنند.
دقیقی گفت: برخی افراد با یک نگاه دفاعی در فوتبال ما خودشان را سال ها نگه 
می دارند و تیمشان اندازه انگشتان دست گل زده است. این بازی راحت است چرا 
که تیم بسته بازی می کند و کیفیت تیم حریف را خراب می کند. برخی مربیان با 
این کار سال ها در لیگ برتر می مانند اما این کار ما یک کار جدید بود که به نظرم 

مجموعه تیم ما شایسته تقدیر بیشتر از این حرف ها هستند.
دوست ندارم شایستگی ام زیر سوال برود

سرمربی سابق تیم شمس آذر در پاسخ به این پرسش که چقدر احتمال دارد 
او به واسطه دوستی با ابراهیم شکوری به تیم پیکان برود، عنوان کرد: اولا که من 
خودم در گذشته بازیکن پیکان بودم، در ثانی در حوزه مدیریتی نیز شاید نفر دوم و 
سوم در حوزه اجرایی در زمانی که مدیر بودم، قرار داشتم. دوستان خوبی در پیکان 
دارم، با شکوری هم دانشگاهی بودم و نزدیک ۲۰ سال است که با او رفیق هستم. 
حتی خود آقای سمیعی که در آنجا حضور دارد، یکی از دوستان خوب من است 
اما این دلیل نمی شود که شایستگی زیر سوال برود و ارتباطات جای آن را بگیرد. 
اگر در آنجا گزینه ای هم مطرح می شود، بر اساس شایستگی است نه چیز دیگری.
وی افزود: اما چیزی که از رســانه ها شــنیدم این است که پیکانی ها به دنبال 
ماندن سیدمجتبی حسینی هستند. اتفاقا من هم دایره رفاقتم  را با شکوری کم تر 
کــردم تا خدای نکرده کیفیت کار ما را به این ارتباطات ربط ندهند. هر کســی 
یــک رزومه و عملکردی دارد که طبق آن بــرای او در بازار تقاضا می آید. اگر هم 

پیشنهادی بیاید برای آن عملکرد است نه ارتباطات.
هیچ پیشنهاد رسمی از لیگ برتر ندارم

دقیقه تصریح کرد: تا الان که با شــما صحبت می کنم هیچ پیشنهادی رسمی 
از هیچ تیم لیگ برتری ندارم. شــاید یک ماه پیش این پیشــنهاد وجود داشت. 
پیشنهادات خیلی خوبی از تیم های لیگ یکی دارم. گزینه تیم فوتبال امید بودم 
اما تصمیم دیگری گرفته شد و من هم برای رضا عنایتی آرزوی موفقیت دارم. الان 
هم نگاهم این است که بیشتر از لحاظ روحی و جسمی استراحت کنم و اصلا به 
لیگ یک فکر نمی کنم و امیدوارم شرایط مهیا باشد تا این توانایی را در جای دیگر 

یا هرجایی که خدا تقدیر می کند، نشان دهم.

بحران در تیم  ملی واترپلو
هشت بازیکن تیم ملی واترپلو ایران در 
بیانیه ای مشترک از حضور در تیم  ملی برای 
شــرکت در بازی های آسیایی ۲۰۲۳ چین 
انصراف دادند. به گزارش ایســنا، بر اساس 
این بیانیه که در صفحه شــخصی بازیکنان 
تیم  ملی واترپلو در فضای مجازی منتشــر 
شــده، برگزارنشدن اردوهای مناسب، همکاری نکردن با چیریچ، دعوت نکردن از 
مربی خارجی جدید، اســتفاده نکردن از سرمایه ها و پتانسیل داخلی خوب برای 
هدایت تیم  ملی و اجرانشدن قول و قرارهای فدراسیون، مهم ترین موارد اختلافی 
بازیکنان ملی پوش انصرافی با محسن رضوانی، رئیس فدراسیون شنا، شیرجه و 
واترپلو اســت. به گفته پیمان اسدی جلســه با رئیس فدراسیون شنا، شیرجه و 
واترپلو برگزار شده اما جواب روشنی مبنی بر حل مشکلات دریافت نشده است 
و به جای حل مشــکل و ایجاد راهکار مناسب برای افتخارآفرینی در فاصله کم 
باقی مانده تا بازی های آسیایی، بازیکنان به حذف از تیم  ملی و ممنوعیت از حضور 
در لیگ برتر واترپلو تهدید شده اند. در ادامه این بیانیه آمده است: »آیا پاسخ به 
درخواســت حق، منطقی و حرفه ای بازیکنان تیم  ملی تهدید است؟ هیچگونه 
خصومت و عناد شخصی با هیچ فردی اعم از اعضای محترم فدراسیون و اعضای 
محترم کادر فنی فعلــی نداریم و همه دغدغه ما صرفا از روی خیرخواهی برای 
ورزش، حفظ زحمات گذشته و بهترشدن نتایج آتی است.« ارشیا الماسی، حامد 
ملک خانبانان، پیمان اسدی، سهیل رستمیان، امین قویدل، امیرحسین کیهانی، 
مهدی یزدانخواه، امیر حسین رهبر هشت بازیکنی هستند که نام شان در انتهای 
این بیانیه به چشم می خورد و معتقدند: »از روی تجربه روزهای سخت گذشته و 
برای بهترشدن در آینده و کسب هدف مطلوب با توجه به شرایط تیم ملی واترپلو 
و آماده نبودن امکانات و شرایط جهت رویارویی یا قدرت های برتر آسیا در حالی 
که می توانستیم شانس حضور در فینال را داشته باشیم، تصمیم گرفتیم در اردوی 
تیم ملی جهت حضور در بازی های ۲۰۲۳ چین شرکت نکنیم.« باید منتظر ماند 
و دید واکنش فدراسیون شنا، شیرجه و واترپلو نسبت به اقدام واترپلوئیست های 

تیم ملی چیست و در نهایت چه تصمیمی اتخاذ می شود.

گفتوگو

خبر

کارشناس داوری فوتبال کشــورمان با اشاره به انتخاب 
اشــکان خورشــیدی برای قضاوت فینال جام حذفی گفت: 
او یکــی از گزینه های خوب برای ایــن دیدار بود و به نظرم 

مشکلی در این دیدار نخواهد داشت.
نویــد مظفری در گفت وگو با ایرنــا و در واکنش به این 
انتخاب اشــکان خورشیدی به عنوان داور فینال جام حذفی 
تاکید کرد: اگر من هم می خواستم برای این بازی داوری را 
انتخاب کنم یکــی از گزینه ها همین داور بود و به نظر من 
باید قضاوت خوبی را از او شــاهد باشیم. وی ادامه داد: البته 
مشکلاتی در داوری داریم که به خود داوران باز نمی گردد و 
مساله در مدیریت این کمیته خلاصه می شود، کمیته داوران 
ما به محفلی برای تایید تصمیم ها تبدیل شــده اما در اصل 
باید فضایی برای بیان نقطه نظرات مختلف و گرفتن بهترین 
تصمیم باشــد که الان اینگونه نیست. برای من یک سئوال 
وجــود دارد، چرا داوران باتجربه و خوشــنامی مانند ترکی، 
مرادی، غیاثی، دزفولی، فنایی، غیاثی، عســگری و بسیاری 
دیگــر از چهره های موثر این حوزه بیرون گود مانده و دیده 
نمی شوند در صورتی که باید از تجربیات و نقطه نظرات این 
افراد استفاده برد. او در واکنش به هجمه هایی که علیه داوری 
فوتبال ایران به خصوص برای دیدار فینال جام حذفی صورت 
گرفته تاکید کرد: همین افــرادی که گلایه دارند و هجمه 

وارد می کنند با ســوت کدام داوران بــه فینال جام حذفی 
رسیده اند؟ پاسخ این سئوال همه چیز را مشخص می کند، 
اینکه بخواهیم به دلایل مختلف به داوری فشــار وارد کنیم 
درست نیست. همین باشگاه هایی که گلایه دارند آیا وقتی 

به فینال می رسند یا در دیدارهای مهم به میدان می روند آیا 
سرمربی و سکان دار خود را تغییر می دهند که انتظار استفاده 
از داوران خارجی را دارند؟ شــما بــا همین داوران ایرانی تا 

اینجا پیش  آمده اید و این صحبت ها درست نیست.

مظفری یادآور شــد: متاســفانه کمیته داوران ما بیشتر 
نظاره گر اتفاقات است و باید برای این مسایل تصمیم  جدی 
گرفته شــود، اگر این عادت غلط بدعت شــود و هر تیم و 
باشگاهی برای خود ساز مخالف کوک کند سنگ روی سنگ 
بند نمی شــود و نباید اجازه داد این مســایل در داوری ما 
نهادینه شود. داوران ما مشکلی ندارند و همانطور که گفتم 
موضوع بحث در مدیریت مربوطه است. وقتی شما در طول 
فصل بارها ترکیب تیم خود را تغییر می دهید معلوم اســت 
هماهنگی لازم به وجود نخواهد آمد،  در داوری هم همینطور 
است. وقتی بالای ۴۰ نفر قضاوت می کنند مشکلاتی ایجاد 
خواهد شــد که بازخورد آن را هم می بینیم و این مســایل 
نیاز به بررســی و مدیریت دارد. گفتنی اســت دیدار فینال 
جام حذفی باشگاه های کشــور، عصر روز چهارشنبه هفته 
جاری ســاعت ۱9:۴۵ بین تیم های استقلال و پرسپولیس 
در ورزشــگاه آزادی برگزار شــود. اشــکان خورشیدی این 
بازی را ســوت خواهد زد و علیرضا ایلدروم، حسن ظهیری 
و محمدحسین ترابیان او را در امر قضاوت یاری خواهند داد. 
کمک داوران اضافه )پشت دروازه(: محمدحسین زاهدی فر، 
ســیدعلی اصغر مومنی و کمــک داور ذخیره محمد راهی 
معرفی شــده اند ضمن اینکه ناظــر داوری بر عهده محمود 

رفیعی و ناظر ویژه داوری نیز علی خسروی خواهد بود.

در بازه زمانی کوتاه باقی مانده تا آغاز بازی های آسیایی، 
رشته هایی چون تنیس خاکی، بدمینتون، گلف، سوارکاری، 
شــیرجه و حتی برخی فدراســیون های تازه تاسیس مثل 
بادبانی در صدد هســتند تا نام شــان را در لیست اعزامیان 
به هانگژو بگنجانند. به گزارش ایرنا، تنها ۳ ماه دیگر تا آغاز 
نوزدهمین دوره بازی های آســیایی فرصت باقی است. این 
درحالی است که ستاد عالی بازی های آسیایی و پاراآسیایی 
۲۶ فروردیــن ماه تکلیف ۲ گروه از رشــته های اعزامی به 

رقابت های هانگژو را مشخص کرد.
طبق تصمیم ســتاد عالــی بازی ها تاکنــون اعزام ۲۶ 
رشــته به این دوره از رقابت ها قطعی شــده اما هنوز ستاد 
در خصوص کــم و کیف گروه اعزامی ســوم به بازی ها به 
تصمیم نهایی نرسیده است. پیش از این قرار بود تا در جلسه 

بعدی ســتاد عالی در خصوص رشــته های اعزامی در گروه 
سوم تصمیم گیری شــود اما هنوز این جلسه سرنوشت ساز 
تشکیل نشده است. با این حال در جلسه ای که در تاریخ ۲۶ 
فرودین ماه امسال برگزار شده بود، اعلام شد در گروه یک با 
عنوان رشته های قطعی با ظرفیت کامل، رشته های کشتی 
)مردان(، کاراته )مردان و بانوان(، وزنه برداری )مردان(، ووشو 
و کوراش )مردان و بانوان(، تکواندو )مردان و بانوان(، والیبال 
)مردان(، کبدی )مردان و بانوان(، قایقرانی در رشــته کانو و 
کایاک و روئینگ )مردان و بانــوان(، دوومیدانی )مردان( و 

واترپلو )مردان( اعزام می شوند.
رشــته های صخره نوردی )مردان و بانــوان(، تیراندازی 
)مردان و بانــوان(، تیراندازی با کمان در اســلحه کامپوند 
)مــردان و بانوان(، هندبال )مــردان(، بازی های الکترونیک 

)مــردان(، بوکــس )مردان(، شــطرنج )مــردان و بانوان(، 
وزنه بــردای )بانوان(، دوومیدانی )مــردان و بانوان(، فوتبال 
)مردان(، تنیس روی میز )مردان(، شمشیربازی اسلحه سابر 
)مردان(، دوچرخه سواری کوهستان )بانوان( و ژیمناستیک 
هنری، سه رشته اسکیت )فری استایل(، بسکتبال و جودو، 
گروه دوم اعزامی رشــته های قطعی با ظرفیت نامشخص به 

این رقابت ها خواهند بود.
رشته های اعزامی گروه های اول درحالی مشخص شدند 
که در این ۲ گروه رشــته هایی که در بخش مردان شانس 
کســب مدال بازی های آســیایی را نداشــتند یا در بخش 
بانوان در بین ۶ تیم برتر رقابت ها قرار نمی گرفتند، از اعزام 
کنار گذاشــته شــدند. از ابتدا هم سیاست کلی در راستای 
کیفی سازی کاروان اعزامی به هانگژو، مدال آوری در بخش 
مردان و قرار گرفتن در جمع ۶ نفر برتر مسابقات در بخش 
بانوان بود. در گروه دوم اما نگاه کمی تلطیف شد تا در کنار 
نگاه ویژه به اعزام رشــته های پایه چون دوومیدانی، شنا و 
ژیمناستیک که به احتمال قوی شانسی برای مدال آوری در 
هانگژو ندارند، تمرکز روی این مســئله قرار گیرد که صرف 
حضور نمایندگان رشته های پایه در فینال مسابقات، می تواند 
در آینده پیامد مثبتی برای ورزش کشــور داشته باشد. به 
همین دلیل مقرر شــد در این گروه که شــامل ۱۷ رشته 

اعزامی است، حداقل نفرات به بازی ها اعزام شوند.
در خصوص رشــته های اعزامی در قالب گروه ســوم اما 
نظرات متفاوت اســت. رشــته هایی چــون تنیس خاکی، 
بدمینتون، گلف، ســوارکاری و شیرجه در زمره رشته هایی 
هســتند که در هیچ یک از دو گروه اول و دوم ســتاد عالی 
بازی ها جایی ندارند اما برای اعزام آنها در قالب گروه ســوم، 

اختلاف نظر وجود دارد. برخی معتقدند این گروه به همراه 
چند رشته دیگر می توانند با نگاه حمایتی عازم بازی ها شوند 
تا با قرار گرفتن در کورس رقابتی و کســب تجربه در مسیر 

توسعه قرار گیرند.
این در حالی اســت کــه برخی دیگر از اعضای ســتاد 
عالی بازی ها با اســتناد به شاخص های در نظر گرفته شده 
در راســتای کیفی ســازی کاروان، با اعزام این رشته ها به 
هانگژو مخالف هســتند. در کنار این موضوع، وجود برخی 
فدراســیون های تازه تاســیس هم مزید برعلت شــده تا 
فدراسیونی چون بادبانی که این شانس را دارد که از طریق 
سهمیه یونیورسالیتی حضور در المپیک را تجربه کند، حالا 
به فکر حضور و محک زدن ورزشکارانش در المپیک آسیایی 

باشد.
مضاف بر ایــن که برخی فدراســیون ها چون بوکس و 
تیروکمان )ریکرو( و... که بازی های آســیایی هانگژو یکی از 
مراحل کسب سهمیه المپیک برایشان محسوب می شود هم 
در صدد هستند تا با نفرات بیشتری در بازی ها حضور یابند.
از طرفی رشــته هایی چون والیبال )بانوان(، بســکتبال 
)بانــوان(، هندبال )بانوان(، فوتبال )بانوان(، تنیس روی میز 
)بانوان( هم مدعی حضور در بازی ها هستند و همین مسئله 
باعث شده تا فدراسیون های مربوطه تمام تلاش خود را برای 
افزایش سهمیه شان در بازی های آسیایی و حضور در بخش 
بانوان را به کار گیرند. حال باید منتظر ماند و دید در جلسه 
بعدی ستاد عالی بازی ها، کدام فدراسیون ها موفق می شوند 
رای اعضای ســتاد را برگردانند و نام شان را در لیست اعزام 
به هانگژو بگنجانند و یا ســهمیه حضورشان در این دوره از 

رقابت ها را افزایش دهند.

ســامان قدوس بازیکن ایرانی تیم فوتبال 
برنتفــورد بعد از آخرین بازی این تیم در لیگ 
برتر انگلیس و پیروزی مقابل منچسترسیتی، 
خداحافظی باشکوهی با هم تیمی هایش داشت.

به گــزارش  مهر، تیم فوتبال برنتفورد یک 
فصــل فوق العــاده را در لیگ برتــر انگلیس 
پشــت سر گذاشــت و در هفته سی و هشتم 
و پایانــی این رقابتها، با بــرد ۱ بر صفر مقابل 
لیگ جزیره، شیرینی  قهرمان  منچسترسیتی 

نتایج و امتیازات خود را بیشتر کرد.
برنتفورد که دومین فصــل حضور متوالی 
خــود را در لیگ برتر تجربه می کرد، با هدایت 
»توماس فرانک« با کسب ۵9 امتیاز در رده نهم 

جدول و بالاتر از تیمی چون چلسی قرار گرفت.
ســامان قدوس بازیکن ایرانی تیم برنتفورد 
یکی از بازیکنانی بود که طی سه فصل گذشته 
همراه با »زنبورها« از رقابت های چمپیونشیپ 
به لیگ برتر انگلیس صعود کرد و دو سال هم 
در بالاترین ســطح فوتبال انگلیس به میدان 
رفت. قدوس البته در لیگ برتر فرصت زیادی 
برای بازی پیدا نکــرد. او فصل قبل ۱۷ و این 
فصل ۱۵ بار و اغلب به عنوان بازیکن تعویضی 
به زمین رفت. این موضوع باعث شد تا قدوس 
تصمیم بگیرد با پایان قراردادش در برنتفورد، از 
این تیم جدا بشود. باشگاه برنتفورد چند هفته 
پیــش جدایی قدوس را تأیید کرد و این اتفاق 

در پایان بازی با منچسترســیتی در ورزشگاه 
خانگی برنتفــورد رخ داد؛ جایی که بازیکنان 
برنتفــورد برای قدوس تونل افتخار تشــکیل 
دادند و او را با تشــویق های خود روانه میدان 
کردند. قدوس از مدیران باشگاه تابلوی پیراهن 
شماره ۱۴ )شــماره قدوس در برنتفورد( را به 
عنوان هدیه ای برای تقدیر از زحماتش دریافت 
کرد و در شــرایطی که پرانرژی و خندان بود، 
مقابل چشم هواداران برنتفورد میدان را ترک 
کرد. هنوز مقصد سامان قدوس برای فصل بعد 
مشخص نیست. در حالی که گفته می شود این 
بازیکن از لیگ های امارات، عربستان و آمریکا 
پیشــنهاد دارد از باشگاه مالمو سوئد به عنوان 

یکی از مقاصد احتمالی این بازیکن ایرانی یاد 
می شــود؛ کسی که به دعوت حضور در اردوی 
تیم ملی ایران با ســرمربیگری امیر قلعه نویی 

پاسخ منفی داد و معلوم نیست در اردوی بعدی 
که چند روز دیگر آغاز می شود در لیست ایران 

باشد یا نه.

مظفری: مشکل داوری ما از مدیریت اشتباه آب می خورد 
خورشیدی انتخاب خوبی بود

کدام رشته ها شانس اعزام به هانگژو را دارند؟

تونل افتخار برای قدوس با شکست سیتی

تیــم میکس تیراندازی به اهداف پروازی ایران با ترکیب 
یک خواهر و برادر توانست اولین مدال در سطح جهانی این 
رشته را کسب کند و به کسب سهمیه المپیک امیدوار باشد.
به گزارش  مهر، مسابقات جام جهانی تیراندازی به اهداف 
پروازی به مدت یک هفته در آلماتی قزاقســتان برگزار شد. 
در پایان این رقابت ها تیم میکس ایران متشــکل از مرضیه 
و محمد حســین پرروش نیا با کسب امتیاز ۱۳۷ بر سکوی 
سوم این رقابت ها ایستادند تا به این ترتیب تیراندازان اهداف 
پروازی ایران صاحب اولین مدال خود در ســطح دیدارهای 
جهانی شــوند. مرضیه پرورش نیا بعد از کسب این مدال با 
ارزش گفت: از کســب این مدال بسیار خوشحال هستم و 
حس بسیار خوبی دارم. این تازه اول راه ما است و امیدواریم 
بتوانیــم در آینده هم مدال های رنگارنگی را در این رشــته 
به دســت بیاوریم. تیرانداز ملی پوش کشورمان خاطرنشان 
کرد: امیدواریم این مســیر بتواند به کسب سهمیه المپیک 
برای ما کمک کند. ما برای کســب این مدال خیلی زحمت 
کشیدیم. جا دارد از زحمات پدر و مادرم در این مسیر تشکر 

کنم و مدالم را تقدیم آنها می کنم. محمد حســین پرورش 
نیا هم به عنوان عضو تیم میکس پروازی ایران بعد از کسب 
نشان مشترک برنز جام جهانی قزاقستان در کنار خواهرش 
گفت: جواب زحمات خودم را گرفتم. از مرضیه هم تشــکر 
می کنم. ما در راندهای آخر وضعیتمان بهتر شد و توانستیم 

در تیرهای پایانی امتیاز گرفته و این مدال را بگیریم.
وی تاکید کرد: ما به کسب این مدال بسنده نخواهیم کرد 
و امیدواریم در بازی های آسیایی و مسابقات قهرمانی آسیا 
هم بتوانیم رنگ این مدال را بهتر کنیم و در نهایت بتوانیم 

سهمیه المپیک را کسب کنیم.
پرورش نیا ادامه داد: هر چند کســب ســهمیه المپیک 
سخت است و باید در این مسیر تلاش بیشتری انجام دهیم.

ملی پــوش تیراندازی به اهــداف پروازی ایــران بیان 
کرد: پــدر و مادر ما یکــی از حامیان اصلی ما در مســیر 
کســب این مدال بودند. دستشــان را می بوسم. امیدوارم 
 در مســابقات بعدی با مدال های بهتــر و رنگ بهتر جواب 

زحمات آنها را بدهم.

»دنبال سهمیه المپیک هستیم«

 خواهر و برادری که در مسابقات میکس تیراندازی جهانی مدال گرفتند

هافبک سابق پرســپولیس به شدت نسبت به اظهارات 
دروزاه بان سابق استقلال واکنش نشان داد.

مهرداد کفشــگری در گفت وگو با برنــا، در مورد دیدار 
پرســپولیس و اســتقلال در چارچوب فینال جام حذفی 

گفت: شرایط پرســپولیس در هفته های اخیر گویای همه 
چیز است.

اگر پرســپولیس چشــم نخورد اســتقلال را شکست 
می دهد. هوش بــالای یحیی در هفته هــای اخیر و فقط 
اعمال یک تغییر در ترکیب پرســپولیس باعث شــد تا در 

نهایت به قهرمانی در لیگ برسیم.
وی ادامــه داد: اصــولا مربیان یک جایــی از فصل را 
سوخت می دهند تا به ترکیب و تاکتیک مورد نظر برسند. 
فکر می کنم یحیی گل محمدی هم در بهترین مقطع فصل 

سوخت داد و به ترکیب اصلی اش رسید.
هافبک ســابق پرســپولیس در مورد انتخاب اشــکان 
خورشــیدی به عنوان داور دربی خاطرنشان کرد: اشکان 

خورشیدی بچه محل من و از رفقای خوبم هست. 
او یک داور سالم است که حقش بود حداقل یک دربی 

را سوت بزند.
خود خورشــیدی بیشــتر و بهتر از هرکســی می داند 

قضاوت دربی چقدر سخت است.

با توجه به جوســازی یک هفته اخیر استقلالی ها برای 
آمدن داور خارجی به دربی، کار خورشــیدی سخت تر هم 
می شــود. امیدوارم که اشکان روز خوبی را در دربی تجربه 

کند.
کفشــگری در خصوص پیش بینــی اش از نتیجه دربی 

۱۰۱ عنوان کرد: فکر می کنم دربی پرگلی می شود.
پرســپولیس تیم خوبی است و استقلال هم در لیگ از 

پرسپولیس زخم خورده و می خواهد جبران کند.
امیدوارم یحیی مثل دربی برگشــت بهترین ترکیب و 

سیستم را برای پرسپولیس در نظر بگیرد.
وی در پایــان در واکنــش به مصاحبه اخیر محســن 
فروزان که گفته از پرســپولیس منتفر است، گفت: من از 
تیم جوانان با فروزان هم تیمی بودم و دوســتش هم دارم 

اما اینطور حرف زدن درست نیست. 
کلا محسن فروزان چه کسی هست که حالا تنفرش از 
پرســپولیس مهم باشد؟! پرسپولیس آنقدر عاشق دارد که 

تنفر یکی مثل فروزان مهم نباشد.

کفشگری: فروزان چه کسی است که تنفرش مهم باشد
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شــهردار منطقه ۱۱ تهران و رئیس مجموعه تئاتر شــهر 
در تازه ترین نشست مشــترک خود ضمن ارائه نقطه نظرات 
خود پیرامون ساماندهی حریم تئاتر شهر و انتقاد هنرمندان و 
تماشاگران از وضعیت فعلی این محوطه از الزام حمایت پلیس 
از شهرداری در اجرای قانون برخورد با سد معبر سخن گفتند .

به گزارش ایرنا، محمدرضا موســوی شهردار منطقه ۱۱ 
تهران و ســیدمحمدجواد طاهری رئیس مجموعه تئاترشهر 
طــی تازه ترین نشســت مشــترکی که در دفتــر مدیریت 
شــهرداری منطقه ۱۱ تهران برگزار شــد ضمن ارائه نقطه 
نظرات خود پیرامون ساماندهی حریم تئاتر شهر و طرح انتقاد 
شهروندان، هنرمندان، تماشــاگران از وضعیت فعلی محیط 
پیرامونی از الزام حمایت پلیس از شهرداری در اجرای قانون 
برخورد با ســد معبر و پا کسازی حریم این مجموعه سخن 
گفتند . موســوی شــهردار منطقه۱۱ در این نشست گفت: 
عزم مدیریت شــهری برای حل معضل سد معبر حریم تاتر 
شهر جزم است و ما مطابق قانون اقدام خواهیم کرد اما حل 
این مشکل به دلیل گســتردگی ابعاد موضوع، نیازمند ورود 
و همکاری جدی دســتگاه های قضایی است . وی افزود: ما با 
افرادی طرف هســتیم که در پوشش دستفروش هم معبر را 
سد کرده و هم امنیت محدوده را مختل کرده اند و نیاز است 
که همکاری های بیشتری با شهرداری شود . ما قبلا هم اعلام 

کردیم رفع ســد معبر وظیفه ما اســت اما به خاطر معیشت 
برخی از دست فروشــان نیازمند که شناسایی کردیم، قطعا 

ساماندهی خواهیم داشت .
شهردار منطقه ۱۱ تهران گفت: رسانه ها از ما مطالبه دارند 
و ما این مطالبه را بر حــق می دانیم و ممنون افکار عمومی 
هســتیم و حتی دعوت می کنیم که در اقدامات شــهرداری 

همراه ما باشند و واقعیت را روایت کنند .
وی تصریح کرد: شــهرداری منطقه۱۱ هیچ اقدامی علیه 
امرار معاش و کسب روزی حلال دست فروش نخواهد داشت . 
هدف ما ســاماندهی است و طبق تحقیقاتی که انجام دادیم، 
افرادی که نیازمند واقعی هستند در طرح ساماندهی شرکت 
ساماندهی مشاغل حضور خواهند داشت اما سازش و تعاملی 
با برهم زننده نظم و اخلالگر نخواهیم داشت و به جد با کمک 
نیروی انتظامی با کسانی که اقدام به اجاره معبر و زورگویی و 

سد معبر دارند برخورد می کنیم .
موســوی در این دیدار گفت: طی دو روز گذشــته بنا بر 
مطالبه عمومی و مردم؛ تذکر لسانی در محدوده را آغاز کردیم 
و قطعــا در اجرا با افرادی که همــکاری نکنند مطابق قانون 

برخورد می کنیم .
ســید محمد جواد طاهری رئیس مجموعه تئاترشهر هم 
ضمن قدردانی از اقدامات شهرداری منطقه ۱۱ تهران و سایر 

مجموعه ها و نهادهایی که طی روزهای گذشته در عملیاتی 
شدن ماجرای بهسازی و ساماندهی حریم تئاتر شهر همکاری 
موثری داشــتند، توضیح داد: بسیار خوشــحالم که امروز با 
مدیری در شــهرداری منطقه ۱۱ دیــدار می کنم که در این 
مدت یک ســاله حضورم در مجموعه تئاتر شهر به من نشان 
داد ، از دســته مدیران پشت میز نشین نیست و تمام تلاش 
خود را به کار گرفته تا به واسطه نگاه عملیاتی و اجرایی خود 
با همراهی همکارانش، ماجرای ساماندهی مجموعه تئاترشهر 
و چهــارراه ولیعصر را این بار از روی کاغد، به واقعیت نزدیک 
کند . همین فرآیند موجب شده که بنده به نمایندگی از اداره 
کل هنرهای نمایشی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی هم عزم 

جدی تری برای بهبود این وضعیت بحرانی داشته باشم .
وی با انتقاد شــدید از وضعیت بحرانی حریم تئاتر شــهر 
که تبدیل بــه محلی امن برای فروش مواد مخدر و نزاع های 
متعدد خیابانی توســط اراذل و اوباش شــده، افزود: بحران 
در محیط پیرامونی مجموعه تئاترشــهر و چهارراه ولیعصر، 
ماجرایی طولانی است که در این چندساله تبدیل به دغدغه 
مشترک میان شهروندان، تماشاگران تئاتر، مدیران فرهنگی، 
هنرمندان و مدیران شهری شده است . فرآیندی که متاسفانه 
طی هفته های اخیر با افزایش آســیب ها و ناهنجاری که در 
این منطقــه به وجود آمده، به مرحلــه خطرناک و غیرقابل 
پیش بینی رســیده که باید برای مرتفع کردن آن به فکر راه 
چاره ای جدی باشیم . شرایطی که در روزهای اخیر مشاهده 
کردیم هم جزو دغدغه های وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، هم 
وزیر میراث فرهنگی و هم شــهردار تهران هم بوده است . به 
همین منظور تا زمانی که یک نگاه استراتژیک و اصولی درباره 
وضعیت فعلی صورت نگیرد نمی توانیم شاهد اتفاق جدی در 
این زمینه باشــیم . رئیس مجموعه تئاترشهر ادامه داد: آنچه 
امروز به عنوان یــک دغدغه درباره حریم و محیط پیرامونی 
تئاترشهر مطرح می شود، موضوعی نیست که بتوان آن را در 
قالب یک طرح کوتاه مدت و موقتی مرتفع کرد . بنابراین بنده 
هم با نظرآقای شــهردار موافقم که آنچه باید صورت پذیرد 
اجرای یک طرح عملیاتی و زودهنگام در روزهای پیش رو با 
مشارکت تمامی نهادهای ذی نفع در این ماجراست . فرآیندی 
که اکنون بخشی از آن در دست شهرداری، وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی و وزارت میراث فرهنگی است . اما بخش بسیار 
مهمــی از آن می تواند با همراهی همه جانبه مراجع محترم 
قضایی و نیروی انتظامی جمهوری اســلامی ایران عرصه را 

برای حضور چشمگیر اراذل و اوباش در این منطقه تنگ کند . 
موضوعــی که اکنون محیط فرهنگــی و اجتماعی مجموعه 
تئاترشهر را تبدیل به جولانگاهی برای فروشندگان مواد مخدر 
و اراذل و اوباشــی کرده که قطعا بر روند حضور مخاطبان و 
تماشــاگران در این مجموعه تاثیرات منفی خود را به جای 

گذاشته و اصلا با طرح های موقتی قابل حل نیست .
طاهری در بخش دیگری از صحبت های خود گفت: تاکنون 
جلسات و نشســت های متعددی برای حل مشکلات حریم 
تئاترشهر برگزار شده که متاسفانه چندان به مرحله اجرایی 
نرسید . اما به نظر می آید اکنون با اشتراک نظری که برای حل 
مشکلات فعلی پدید آمده، می توانیم به عملیاتی شدن طرح ها 
و ایده ها برای بهبود وضعیت فعلی تئاترشهر امیدوار باشیم . در 
این چارچوب بنده و همکارانم در مجموعه تئاترشــهر، اداره 
کل هنرهای نمایشی و سایر مجموعه ها طرح هایی برای بهبود 
اوضاع فعلی مجموعه داریم که به واسطه همراهی هنرمندان 
و کارشناسان مسائل فرهنگی برنامه ریزی شده اند . اما قطع 
به یقین این کارهای فرهنگی زمانی می تواند عملیاتی شود که 
بتوانیم در حوزه های مربوط به حریم شاهد نتایج موثری هم 
باشــیم . فضایی که امروز طی نشست با آقای شهردار مقدمه 
مناســبی برای اجرایی شدن عملیات بهسازی پیرامون تئاتر 
شهر است و طی روزهای پیش رو جزییات آن اعلام می شود .
این کارگــردان و بازیگر تئاتراظهار کــرد: ما برای حریم 
مجموعه تئاترشــهر به ویژه معبر منتهی به ایســتگاه مترو 
تئاترشــهر و حتی بوستان دانشــجو طرح هایی داریم که به 
واســطه همکاری شــهرداری تهران، وزارت میراث فرهنگی 
و گردشــگری در حــوزه »ایران فرهنگــی« و مجموعه های 
دیگــر می تواند این منطقه را تبدیــل به یکی جذاب ترین و 
تماشــایی ترین مناطق شهر تهران برای اســتفاده ازعلاقه 
مندان هنر نمایش در همه گونه ها وحتی عموم شــهروندان 
عزیزدر دیگــر حوزه هــای اجتماعی و گردشــگری نماید . 
موضوعی که به واســطه همراهی نیروی انتظامی و دستگاه 
محترم قضایــی برای برخــورد جدی تر بــا مزاحمت های 
موجود در محوطه تئاتر شــهر و پاکســازی ایــن منطقه از 
شــر اراذل و اوباش و همچنین ســاماندهی بساط گسترانی 
که واقعا برای تامین معیشــت در ایــن منطقه حضور دارند، 
می توانیم با یک پیوســت فرهنگی – اجتماعی محیط آرام و 
 مطمئنی را برای خانواده های عزیز، شــهروندان و هنرمندان 

شریف تئاتر فراهم سازیم .

رفع سد معبر در حریم تئاترشهر مطالبه جدی هنرمندان و تماشاگران 

مســئولان وزارت میراث فرهنگــی بر لزوم 
گنجاندن آیین نامــه املاک معوض در حریم 
آثــار ملــی در برنامه هفتم توســعه که بحث 
آزادسازی تپه های باستانی را تسهیل می کند، 
تاکیــد دارند . به گزارش خبرنــگار ایلنا، بحث 
آزادسازی تپه های باستانی و محوطه هایی که 
با وجود ساکن بودن خانوارهای متعدد در آنها، 
نیازمند کاوش باستان شناســی است، بارها و 
بارها مطرح شده اســت . یکی از شاخص ترین 

این تپه های باستانی نیز، چگاسفلی است . 
تلُ چگاسفلی یکی از مهمترین و قدیمی ترین 
میراث آئینی ایران است که در دشت زهره در 
جنوب شــرقی خوزستان و به فاصله اندکی از 
خلیج فارس قرار دارد . چگاسفلی از محوطه های 
تاریخی نامزد ثبت جهانی است . برنامه تعیین 
عرصه محوطه چگاســفلی در دو مرحله پیش 
میدانــی و میدانی انجام شــده و در حین این 
عملیات گورهای ۷هزارساله هشت گانه کشف 
شد که نشــان دهنده ســنت منحصر به فرد 
تدفیــن در ایــن منطقه اســت و نظیر آن در 
هیچ مکان دیگری پیدا نشده است . کاوش های 
چگاسفلی تعلق خلیج فارس به ایرانی ها را به 
۶ هزار سال پیش برد . این کاوش ها سرنخ هایی 
بــه باستان شناســان داد که نشــان می دهد 
ایرانی ها در ۲۰ کیلومتری خلیج فارس چگونه 
در هزاره های بعــد روی تمدن های منطقه در 

بین النهرین تأثیر گذاشته اند . 
در دهــه ۱۳۴۰ روســتایی بــه همین نام 
از زمان تقســیمات اراضــی روی ویرانه های 
باستانی تل چگاسفلی شکل گرفت که بهسازی 
این روســتا که از قضــا در عرصه و حریم تپه 
باســتانی قرار دارد، این روزها بــه بهانه های 
مختلف از لوله کشی گاز گرفته تا جاده کشی و 
جدول بندی تعرض و تخریب این تپه باستانی 

شــدت گرفته اســت . هرچند طرح جابجایی 
روستا سال هاست روی میز قرار دارد اما تاکنون 

محقق نشده است . 
نه تنها چگاســفلی بلکه بسیاری از تپه ها و 
محوطه های باستانی که نیازمند کاوش هستند 
اما زمین های کشــاورزی و خانه های مسکونی 
کــه روی آن ها بنا شــده اند، سال هاســت در 
گیر و دار جابجایی روســتاها هســتند و هنوز 
در هیچیک از آنها موفق بــه جابجایی و آغاز 

گسترده ی کاوش  نشده ایم . 
عــزت الله ضرغامی )وزیــر میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دســتی( با اشاره به آنکه 
یکی از مباحــث مهم در حوزه میراث فرهنگی 

بحث TDR است که مربوط به حقوق مالکانه 
می شود، به ایلنا گفت: حقوق مالکانه در زمینه 
کشــاورزی را در عمل انجام داده ام و نیازی به 
قانون نــدارد چراکه اگر نگاهی به گزارش های 
کلاردشــت داشته باشید شــاهد آن خواهید 
بود که در کلاردشــت که از ســال ۱۳۴۲ تا 
امروز با مشــکلات زیادی در حوزه مشــخص 
شــدن تکلیف زمین های خود مواجه بودند _ 
چراکه این زمین ها در تپه ای قرار داشــت که 
در حال کاوش بود _ مشــکل را در سفری به 
آنجا حل کردم و با گفتگویی که با وزیر داشتم 
و مصوبه ای که از رییــس جمهور گرفتم، کار 

پیش برده شد . 

او ادامــه داد: هرجا محوطــه ای داریم که 
درحال کاوش اســت یا تپه های باســتانی که 
زمین های کشاورزی روی آن قرار دارد، معادل 
زمین های کشــاورزی آن ها بلکــه مرغوب تر، 
کمی آن سوتر از محوطه های باستانی و میراثی 
به مــردم خواهیم داد تا کشــاورزی کنند یا 
خانه های خود را بســازند . حتا ســند مالکیت 
به آن ها خواهیم داد . شــوراهای شهرها را نیز 
مســئول کردیم که هرکجا تپه ای باســتانی 
قرار داشــت که اجازه کشاورزی روی آن داده 
نمی شــود، معادل آن به صاحب زمین، زمینی 
دیگر در مکانی آنســوتر از تپه باستانی بدهند . 
ایــن مهم در قانون آورده شــده و از این پس 

لازم الاجراست . 
وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دستی در پاســخ به این سئوال که اگر چنین 
قانونی برای تپه های باســتانی در نظر گرفته 
شــده، چرا سال هاست با وجود طرح جابجایی 
اهالی روستای چگاســفلی شاهد تغییر مکان 
ایــن چند خانوار از عرصه و حریم این محوطه 
باســتانی نیســتیم و همچنان تپه باســتانی 
چگاســفلی مورد تعرض قرار می گیرد، گفت: 
در تغییر مکان زمین هایــی که روی تپه های 
باســتانی قرار دارند دو بحث اعم از زمین های 
کشــاورزی و زمین های غیرکشاورزی مطرح 
اســت . زمین هــای مســکونی دارای قوانین 
دیگری هســتند . برای مثال در ایلام روستایی 
هســت که کلا روی محوطه باستانی قرار دارد 
که باید کاوش شود . ســال ها بنابر آن بود که 
حدود ۳۰ خانواده ای که خانه هایشان روی این 
زمین قــرار دارد در زمینی حدود ۳۰ کیلومتر 
آنطرف تر خانه هایشان را بسازند . این زمین های 
جدید به آنها داده شــده اما با وجود گذشــت 
۳۰ سال از این مهم، هنوز این جابجایی اتفاق 
نیفتاده . چراکه مردم گرفتار هستند .  ضرغامی 
تصریــح کرد: یکــی از این ســاکنین که یک 
خانه با یک طویله دارد، می گوید که پســرش 
می خواهد زن بگیرد و قصد دارد اتاقی در کنار 
طویله ای بســازد تا او در آن زندگی کند و به 
حاشیه شهر نرود اما میراث فرهنگی به او اجازه 
این کار را نمی دهد . چنین مواردی در ســایر 
تپه های باســتانی نیز صــدق می کند . درواقع 
بزرگترین مشکلی که داریم با وجود آنکه زمین 
آماده اســت، آن است که می گویند پولی برای 
ساخت خانه در زمین جدید ندارند . می خواهند 
برایشان خانه هم بســازیم و بعد جابجا شوند . 

اینجاست که ما هم می گوییم »کو پول!« .

اعتراف تلخ ضرغامی در واکنش به موضوع آزادسازی تپه باستانی چگاسفلی: 

کارها با روابط شخصی بیشتر حل می شوند تا مصوبات قانونی
بازخوانی پرونده »سلمان فارسی« 

در سالروز تولد میرباقری 
داوود میرباقری با کارگردانی »امام 
علــی)ع(« و »مختارنامــه« ثابت 
کرده در زمینه ساخت سریال های 
دینی و مذهبی بی رقیب اســت. 
این نکته باعث شــده که ســطح 
از جدیدترین  انتظارات و توقعات 

ساخته او بیش از گذشته باشد.
به گزارش ایرنــا، ۸ خرداد، داوود 

میرباقری تولد ۶۵ ســالگی اش را جشــن گرفت. او ۸ خرداد ۱۳۳۷ در شهر 
شاهرود چشم به جهان گشود. در سالروز تولد این کارگردان نگاهی انداخته ایم 

به جزییات سریال سلمان فارسی که هم اکنون در حال تولید است.
این سریال از ابتدای تولد سلمان شروع می شود و تا پایان واقعه غدیر خم ادامه 
دارد. ســلمان فارســی در نوجوانی، ایران را ترک می کند و مسیحی می شود، 
حدود ۷۰ ســال در شهرها، کلیســا و دیرهای مختلف بیزانس، سیر و سلوک 

می کند و ...
داوود میرباقری علاقه ای به ارائه اطلاعات درباره سریال سلمان فارسی ندارد. با 
گذشت بیش از سه سال از زمان تصویربرداری سریال هنوز هیچ خبرنگاری به 
پشت صحنه این سریال نرفته است. میرباقری دوست دارد مخاطبان را هنگام 
پخش سریال شگفت زده کند. به همین خاطر حتی در ارائه عکس ها و تصاویر 
پشــت صحنه سریال هم خساست به خرج می دهد. مخاطبان هنوز نمی دانند 
بســیاری از بازیگران این سریال دقیقا چه نقشی را ایفا می کنند و چه گریمی 

بر صورت شان اجرا شده است.
کدام بازیگر؟ کدام نقش؟

علیرضا شجاع نوری در نقش کهنسالی سلمان فارسی به تهیه کنندگی حسین 
طاهری جلوی دوربین رفته اســت. فرهاد اصلانی نیز نقش آبنوس یک تاجر 
ایرانی را بازی می کند. داریوش فرهنگ نقش ناخدای کشتی هانیبال را پذیرفته 
و محمدرضا هدایتی نقــش یک تاجر هندی را اجرا می کند. چنگیز جلیلوند، 
مهدی فقیه، شــکرخدا گــودرزی، تورج نصر، توماج دانــش بهزادی، علیرضا 
مهران، علی دهکردی و احترام برومند دیگر بازیگران این ســریال هستند که 
درباره نقش آنها چیزی اعلام نشــده است. همچنین چندین بازیگر خارجی از 

کشورهای یونان، مراکش و تونس نیز در سریال حضور دارند.
تاریخچه نگارش و ساخت

زمان پخش احتمالی ســریال »سلمان فارسی« سال ۱۴۰۵ اعلام شده است. 
میرباقری در سال ۱۳۷۸ نگارش اولیه »سلمان فارسی« را به پایان رساند. البته 
متن اولیه مدام دچار تغییر و تکامل شد. میرباقری در اظهار نظری جدید گفته 
است: ۲۰ سال اســت درگیر نوشتن »سلمان فارسی« هستم. همین الان هم 
دارم فیلمنامه را می نویسم و کامل می کنم. اواخر آذرماه ۱۳۹۸ بود که سریال 

در شهداد کرمان کلید خورد.
دوربین در چه لوکیشن هایی روشن شد؟

از جمله لوکییش های تصویربرداری ســریال در این ســه سال و نیم می توان 
به ارمنستان )ســکانس های فصل بیزانس(، شاهرود )لوکیشن کلیسای جامع 
دمشق(، شــهرک ســینمایی نور )خرابه های شــام( و جلفا )کلیسای سنت 
استپانوس( اشاره کرد. مجن، جزیره قشم، شهرک دفاع مقدس، شهرک غزالی، 
سواحل مازندران، آبسرد دماوند از دیگر مکان هایی است که برای تصویربرداری 

مورد توجه میرباقری قرار گرفته است.
از نگاه آمار و ارقام

ســریال سلمان فارسی به عنوان یک پروژه عظیم آمار و ارقام کم نظیری را به 
خود اختصاص داده است. این سریال ۶۰ قسمت دارد و اگر به صورت هفتگی 

روانه آنتن شود، پخش آن بیش از یک سال طول می کشد.
تعداد لباس های طراحی و تولیده شــده برای بازیگران ۱۱ هزار دســت است. 
تعداد ۲۴ کارگاه برای دکورسازی لوکیشن های این سریال احداث شده است. 
تعــداد ۵۰۰ بازیگر حرفه ای جلوی دوربین این ســریال رفته  و ۱۵۰۰ بازیگر 

تئاتری و بومی نیز ایفاگر دیگر نقش ها بوده اند.
سلمانی که می بینیم

میرباقری که ســریال های امام علی)ع(، مختارنامه، معصومیت از دست رفته، 
گرگ ها، رعنا و فیلم های آدم برفی، مســافر ری و ســاحره را در کارنامه دارد 
در گفتگو با دوربین یک مســتند تلویزیونی درباره ســریال ســلمان فارسی 

توضیحاتی را ارائه کرد.
او دربــاره چهره ای که از سلمان فارســی در ذهنش دارد،گفت: ســلمان تمام 
فرهنگ های تمدن ســاز جهان را درنوردیده است و با آن برخورد داشته تا به 
یک انتخاب رسیده است. سلمان در مسیر حرکتش به لحاظ شخصیتی شبیه 
به یکی از پیامبران اولوالعزم مثل موســی، عیســی، یوسف و ابراهیم می شود. 
یکی از جذابیت های شــخصیت سلمان فارسی این بود که اطلاعات درباره اش 

کم بود. آنچه هست به افسانه شبیه است.
این ســریال سه فصل را روایت می کند که عبارت اند از: دوران ایران ساسانی، 

امپراتوری بیزانس )روم شرقی( و حجاز صدر اسلام.

باقر پرهام درگذشت 
باقر پرهام، مترجم و پژوهشگر فلسفه، در ۸۸ سالگی از دنیا رفت.

به گزارش ایســنا، رامین پرهام، فرزند ایــن مترجم با اعلام این خبر در صفحه 
شخصی خود نوشت:

»بابا کتاب داد. بابا رفت.
باقر پرهام )۹ تیر ۱۳۱۴ - ۷ خرداد ۱۴۰۲(«

باقر پرهــام )۱۴۰۲-۱۳۱۴( زاده رودبار بود و کتاب هایی که در حوزه فلســفه 
و جامعه شناســی ترجمه کرده همچنان تجدید چاپ می شــوند از جمله ســه 
اثر معروف هگل، گروندریســه کارل مارکس و کتــاب مطالعاتی درباره  طبقات 

اجتماعی نوشته ژرژ گورویچ.
»درباره تقســیم کار اجتماعی«، »صور بنیانی حیــات دینی« از امیل دورکیم، 
»هانری کوربن: آفاق تفکر معنوی در اسلام« نوشته داریوش شایگان، »مراحل 
اساســی سیر اندیشــه در جامعه شناســی« از رمون آرون، »اقتدار« از ریچارد 
ســنت، »مطالعاتی در آثار جامعه شناسان کلاسیک« از ریمون بودون، »مقدمه 
بر فلسفه تاریخ هگل« نوشته ژان ایپولیت، »تاریخ فلسفه در قرن بیستم« نوشته 
کریســتیان دولاکامپانی، »استقرار شریعت در مذهب مسیح«، »پدیدارشناسی 
جان« و »پیشــگفتار پدیدارشناســی جان« از گئورگ ویلهلم فریدریش هگل، 
»ماجرای اقامت پنهانی میگل لیتین در شــیلی« نوشته گابریل گارسیا مارکز، 
»حقوق طبیعی و تاریخ« از لئو اشتراوس، »نظم گفتار« از میشل فوکو، »مبانی 
جامعه شناســی« نوشــته هانری ماندراس و ژرژ گورویچ و »در شناخت اندیشۀ 

هگل« از روژه گارودی از جمله آثار اوست.

فروش ۱۱۸ میلیون دلاری پری دریایی کوچولو
لایو اکشن »پری دریایی کوچولو«، ۳۵ سال پس از انیمیشن »آریل« با فروش 

۱۱۸ میلیون دلاری بر گیشه غالب شد.
 The Little به گــزارش ایرنا، پویانمایی موزیکال فانتزی پری دریایی کوچولو
Mermaidدر سال ۱۹۸۹ توسط استودیو انیمیشن والت دیزنی تولید و والت 
دیزنی پیکچرز منتشــر شد و ۳۵ ســال بعد، لایو اکشن پری دریایی که عاشق 

شاهزاده ای می شود، در نخستین اکران خود، تماشاگران را مجذوب خود کرد.
اکران پری دریایی کوچولو، در مســیر فروش ۱۱۸ میلیون دلاری در تعطیلات 

چهار روزه قرار دارد که ۹۶ میلیون دلار آن مربوط به سه روز گذشته است.
پری دریایی کوچولو بودجه ســاخت ۲۵۰ میلیــون دلاری دارد و باید به جذب 

تماشاگران در سراسر جهان ادامه دهد تا بتواند به نتیجه  برسد.
این لایو اکشن در ســطح بین المللی ۶۸.۳ میلیون دلار از ۵۱ سینما به دست 

آورد.
نکته جالب توجه این که، ۶۸ درصد مخاطبان پری دریایی کوچولو از بین زنان 
بودند. این در حالی است که ۲۵ درصد خریداران بلیط بین ۲۵ تا ۳۴ سال سن 
داشــتند و کودکان ۲۲ درصد از جمعیت اکران نخســت آخر هفته را به خود 

اختصاص دادند.
علاءالدین، دیو و دلبر و شیر شاه از جمله لایو اکشن هایی بودند که پیشتر توسط 
دیزنی برای مخاطبان عرضه شد و اکنون با پری دریایی کوچولو به دنبال جذب 

مخاطبان قابل توجهی برای لایو اکشن جدید خود است.
به گفته پل درگارابدیان تحلیلگر ارشد رسانه در Comscore، این، چراغ سبزی 
به دیزنی اســت تا به ساخت لایواکشــن های خود ادامه دهد. با افتتاحیه بزرگ 
برای پری دریایی کوچولو، همچنان شــاهد ساخت لایواکشن هایی از این قبیل 

خواهیم بود.

نگاه

اخبارکوتاه

علیرضا غنچی، کارگردان و نمایشنامه نویس با اشاره به این 
که این انجمن اواسط دهه هفتاد آغاز به کار کرده است، گفت: 
استاد داوود رشیدی مشوق ما بودند که صنف داشته باشیم و 
ما در سال ۷۶ انجمن را تاسیس و سال ۸۰ به طور رسمی از 

وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی مجوز دریافت کردیم .
وی با یادآوری این نکته که در ســال ۹۶ انجمن به دلیل 
عــدم حمایت مرکز هنرهای نمایشــی منحل شــد، گفت: 
هدف مان این بود که کمک کنیم وضعیت تئاتر کمدی بهینه 
شود و هر متنی به مرکز هنرهای نمایشی نرود . اعضای انجمن 
ما نمایشــنامه ها را می خواندند و اگر مشکل نداشت سپس 
به مرکز می رفت . در واقع کیفیت آثار را بررســی می کردیم .
غنچی با تاکید بر این که از وضعیت موجود تئاتر کمدی راضی 
نیستیم و نسبت به آن انتقاد داریم، توضیح داد: اصرار داریم 
به همه بفهمانیم قصد تصدی گری نداریم . در برنامه های وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی تقویت انجمن های صنفی و خصوصی 
نمایش آمده است . انجمن صنفی هنرمندان تئاتر کمدی نیز 
به عنوان یک صنف قانونی فعالیت می کند و بیشترین گروه 
نمایشــی متعلق به این انجمن است . ما ریالی کمک هزینه از 

دولت دریافت نکردیم و هیچ وابستگی مالی نداشتیم .
ایــن کارگردان تئاتر با بیان ایــن که به صدور مجوزهای 
بــی رویه تئاتر کمدی اعتراض داریم، گفت: اگر تئاتر کمدی 
اثر مطلوبی باشــد خانواده ها با رغبت می بینند و اعضای ما 
با روحیه بیشــتر روی صحنه می روند . امیدواریم هر کسی و 
هــر گروهی روی صحنه نرود . صنف یک وظایف قانونی دارد 
و یکــی از وظایفش این اســت که صلاحیت کســانی را که 
می خواهند فعالیت کنند بررسی کند . فلسفه پیدایش صنف 
بررســی صلاحیت است . ولی برای ما این امکان فراهم نشده 
که صلاحیت دست اندرکاران تئاتر کمدی را بررسی کنیم . در 
حالی که ما برای تک تک مشاغل تئاتر کمدی آیین نامه هایی 
طراحی کرده ایم . اما متاسفانه اجازه ندادند که در این زمینه 

کمکی کنیم .
از حرف های رکیک و حرکات بدنی زشت ناراحتیم

وی افزود: از ده ها نمایشــی که روی صحنه است، انجمن 
ما کیفیت کمتر از ده اثر را تایید می کند . از حرف های رکیک 
و حرکات بدنی زشــت بر روی صحنه تئاتــر ناراحتیم . ولی 
فریادمان به جایی نمی رســد . بهترین دوران تئاتر کمدی به 
لحاظ کمی و کیفی زمانی بود که مرکز هنرهای نمایشــی با 
انجمن تعامل داشت . شورای نظارت ۲۰ متن را به جای ۱۰۰ 
متن بازخوانی می کرد .  چون آن صد متن قبلا توسط انجمن 
خوانده شده بود و شورای نظارت می دانست که نمایشنامه ها 
پالایش شــده اند . غنچی ادامه داد: ما در نمایش های کمدی 
قرار نیســت با توســل به هر موضوعی تماشاگر را بخندانیم . 
بلکه باید موقعیت کمدی را خلق کنیم . کسانی که خلاقیت 
ندارند و آموزش ندیدند به چیزی جز عناصر تئاتر می پردازند 
تا تماشــاگر را بخندانند . آنها با این کارشان دارند مخاطب را 
پس می زنند . بسیاری از مخاطبان به من اطلاع می دهند که 
من با خانواده این تئاتر را دیدم و شرمســار شدم . من به آنها 
می گویم ما بیش از شــما شرمسار شــدیم . ولی صدای ما به 
مسئولان نرسیده اســت . الان هم در قالب انجمن آماده ایم 
به حل این مســاله  کمک کنیم . وی با تاکید بر این که هیچ 
وابســتگی به دولت نداریم، گفت: هنرمندان تئاتر کمدی از 
هر یارانه ای محرومند و از گیشــه ارتــزاق می کنند . ریالی از 

کمک های دولتی پرداخت نشده است .
دفتر کار نداریم

محسن افشار، رئیس انجمن صنفی هنرمندان تئاتر کمدی 
نیز در ادامه نشســت تاکید کرد: الان این گونه است که یک 
راننــده خودش مجوز تئاتر کمدی می گیرد و کاری به صنف 

ندارد .
این کارگردان تئاتر افزود: شهرداری تهران قرار بود واحد 
ســاختمانی را به ما بدهد که به عنوان دفتر از آن اســتفاده 

کنیم . قول یک مکان حداقلی داده شــد . ولی در دقیقه نود 
شــهردار تهران برگه را امضا نکرد و آن دفتر کار منتفی شد . 
فعلا در ســینما قدس ســاکن هســتیم . در دوره های قبلی 
همکاری شهرداری با هنرمندان تئاتر کمدی خیلی خوب بود 

و حتی از ما بلیط می خریدند .
حســین ریاحی، دیگر عضــو انجمن در ادامه نشســت 
افزود: شــهردار تهران رســالت خودش را انجام نداد . یکی از 
رسالت های شهرداری شاد کردن جامعه است و در این راستا 
باید از ما حمایت کنند . در شــهر تهران چندین ســاختمان 
خالی داریم که در اختیار شــهرداری است . ما فقط دو تا اتاق 
برای جلسات مان نیاز داریم و چیز زیادی نمی خواهیم . در سه 
سال اخیر به خاطر کرونا و ناآرامی ها بسیاری از بچه ها ما بیکار 
شدند . وقتی برای پیگیری بیکاری بچه ها و دیگر موضوعات 

جایی می رویم از ما می پرسند دفترتان کجاست و ما پاسخی 
نداریم بدهیم . ریاحی با یادآوری این که این انجمن ۳۰۰ نفر 
عضو دارد و ۲۰۰ نفر در شــرف عضویت هستند، تاکید کرد: 

تئاتر کمدی برای حدود ۵۰۰ نفر شغل ایجاد کرده است .
فریبــا منتظریان، دیگر عضو هیــات مدیره انجمن نیز با 
انتقــاد از برخی تئاترهای مبتذل گفت: مــا اصرار داریم که 
متون از طریق ما خوانده شــود . به این خاطر که وقتی درام 
درست شکل بگیرد، بازیگر نیازی ندارد برای خنداندن از در 

و دیوار کمک بگیرد . 
وقتــی متــن اســتخوان دار نباشــد، کار بــه هجــو 
نزدیــک می شــود و دیگر طنز نیســت . چــون متن قوی 
 نیســت، از اینســتاگرام چند تا جک و لطیفــه برمی دارند 

و داخل نمایش می گذارند .

دبیر انجمن صنفی هنرمندان تئاتر کمدی:

از وضعیت موجود تئاتر کمدی راضی نیستیم
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امضای سند همکاری ایران و عمان در حوزه انرژی 
چهار ســند از جمله ســند همکاری در حوزه انرژی در جریان سفر سلطان 
عمان به ایران بین مقام های دو کشــور امضا شد.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
ریاست جمهوری، مقام های دو کشور ایران و عمان در جریان سفر رسمی »هیثم 
بن طارق آل ســعید«، ســلطان عمان به جمهوری اســلامی ایران، چهار سند 
در حــوزه همکاری های اقتصادی و ســرمایه گذاری، همکاری در مناطق آزاد و 
همــکاری در حوزه انرژی امضا کردند.وزرای نفت و امــور اقتصادی و دارایی و 
دبیرکل شــورای  عالی مناطق آزاد تجــاری - صنعتی و ویژه اقتصادی از طرف 
ایران و وزرای انرژی، اقتصاد و تجارت عمان اســناد همکاری های مشــترک دو 

کشور را امضا کردند.

دریافت کارت سوخت اعتباری
 توسط ناوگان خودروهای سنگین خارجی 

مدیر ســامانه هوشمند ســوخت شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی از 
بومی ســازی کارتخوان  جایگاه های عرضه ســوخت با مشــارکت  شرکت های 
دانش بنیان خبــر داد و گفت: با برنامه ریزی های انجام شــده، ناوگان خارجی 
حمل ونقل ســنگین پس از ورود به کشــور، کارت ســوخت اعتباری دریافت 
می کند.بــه گزارش وزارت نفت، محمــد صادقی در این بــاره افزود: به منظور 
ســامان دهی عرضه سوخت به ناوگان خارجی، ســامانه ای مشترک با راهداری 
طراحی و راه اندازی شــده است که بر اساس اطلاعات این سامانه، برای ناوگان 
ورودی به کشــور، برگه تردد صادر شده و مبدأ، مقصد و مقدار پیمایش ناوگان 
مشــخص می شود و بر همین اساس سوخت موردنیاز ناوگان در کارت اعتباری 
شخصی مالک شارژ می شود.وی تأکید کرد: پیش از این راهداری بر اساس رفتار 
متقابل کشورها نرخی را برای ناوگان خارجی  مشخص کرده و رانندگان با کارت 
اضطراری موجود در جایگاه های عرضه سوخت را دریافت می کردند، اما دریافت 
مبالغ اضافی، سبب ایجاد مشکلات و افزایش نارضایتی ها شده بود.مدیر سامانه 
هوشمند سوخت شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی تصریح کرد: در زمان 
خروج این کارت ها تحویل شده و موجودی کارت صفر خواهد شد و دوباره ۱۲ 
ســاعت بعد، برای یک راننده دیگر فعال شــده و در گردش قرار خواهد گرفت.
صادقــی بیان کرد: اجرای پایلوت این طرح بــا در نظر گرفتن تعداد محدودی 

کارت سوخت اعتباری در اختیار راهداری قرار گرفته است.

صعود نفت در پی توافق سران آمریکا
قیمت نفت پس از این که سران آمریکا درباره سقف بدهی، به توافق رسیدند 
تا از نکول احتمالی بزرگترین اقتصــاد و مصرف کننده نفت در جهان اجتناب 
شــود، در معاملات روز دوشــنبه افزایش یافت اما نگرانی ها نسبت به افزایش 
بیشــتر نرخ بهره، رشــد قیمت را محدود کرد.به گزارش ایسنا، بهای معاملات 
نفت برنت با ۶۶ سنت معادل ۰.۹ درصد افزایش، به ۷۷ دلار و ۶۱ سنت در هر 
بشکه رسید. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۷۵ سنت معادل 
یک درصد افزایش، به ۷۳ دلار و ۴۲ ســنت در هر بشکه رسید. انتظار می رود 
حجم معاملات در روز دوشــنبه به دلیل تعطیلات در آمریکا و انگلیس، کاهش 
داشته باشد.جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا و کوین مک کارتی، رئیس مجلس 
نمایندگان آمریکا توافق برای تعلیق سقف بدهی ۳۱.۴ تریلیون دلاری و محدود 
کردن هزینه دولت در دو ســال آینده را نهایی کردند. هر دو طرف روز یکشنبه 
ابراز اطمینان کردند که اعضای حزب دموکرات و جمهوریخواه برای حمایت از 
این توافق، رای خواهند داد.رسیدن به این توافق و اجتناب از ریسک نکول بدهی 
آمریکا، ریسک پذیری سرمایه گذاران را تقویت و تقاضای آنها برای دارایی های 
پرریســکی مانند کالاها را تجدید کرد. تینا تنِگ، تحلیلگر شرکت »سی ام سی 
مارکتس« در این باره گفت: توافق بدهی، به دارایی های پرریسک از جمله نفت 
خام، فرصت صعود داد.نفت برنت و شــاخص نفت آمریکا هفته گذشته بیش از 
یک درصد رشــد کردند که دومین رشد هفتگی متوالی بود. قیمتها پس از آن 
افزایش یافت که مذاکرات پیرامون سقف بدهی آمریکا پیشرفت کرد و شاهزاده 
عبدالعزیز بن ســلمان، وزیر انرژی عربستان سعودی به فروشندگان استقراضی 
بازار نفت هشــدار داد. بعضی از سرمایه گذاران، هشــدار وزیر انرژی عربستان 
سعودی را به عنوان سیگنالی از احتمال تصمیم اوپک پلاس برای کاهش بیشتر 
تولید تفسیر کرده بودند. اما اظهارات الکساندر نواک، معاون نخست وزیر روسیه 
و منابع آگاه در آستانه نشست وزیران اوپک پلاس نشان داد مسکو تمایل دارد 
حجم تولید نفت این گروه بدون تغییر حفظ شــود زیرا از قیمت و سطح تولید 
فعلی رضایت دارد.بر اساس گزارش رویترز، تحلیلگران انتظار دارند روند افزایشی 

که نفت تحت تاثیر توافق سقف بدهی پیدا کرده است، موقتی باشد.

بیت کوین رکورد زد
NFTهای بیت کوین با نام مستعار اردینالز بیت کوین در ۲۴ ساعت گذشته 
فروش ۱۱۰ درصدی را افزایش داده و موجب رشــد بیت کوین شــده است.به 
گزارش ایسنا به نقل از کریپتو کارنسی، بازار توکن های غیرقابل تعویض پس از 
تحمل رکود عظیم در چند ماه گذشته، نشانه های امیدوارکننده ای از بازگشت 
را نشــان داده اســت. روند نزولی بازار NFT در ژوئن سال گذشته آغاز شد و 
بسیاری از مجموعه های NFT را متحمل زیان زیادی کرد.طی هفته های اخیر، 
بازار NFT بازگشــت قوی دیگر داشته اســت و خوش بینی سرمایه گذاران در 
مورد ارزهای دیجیتال و افزایش تقاضا برای  NFT بیت کوین به رشد کلی بازار 
NFT کمک کرده اســت.تجزیه و تحلیل داده های بازار توکن غیرقابل تعویض 
نشــان می دهد کهNFTهای میزبانی شده روی رمزارز پرچمدار بیت کوین در 
هفته های اخیر افزایش یافته اند؛ در ۲۴ ســاعت گذشته، NFTهای بیت کوین 
۱۱۰ درصد صعود و حجم معاملاتی ۸.۴ میلیون دلاری را جذب کردند.مجموع 
ارزش بــازار جهانی ارزهای دیجیتالی در حال حاضر ۱.۱۶ تریلیون دلار برآورد 
می شــود که این رقم نسبت به روز قبل ۲.۰۴ درصد بیشتر شده است. در حال 
حاضر ۴۶.۶۶ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین بوده که در 
یک روز ۰.۲۶ درصد افزایش داشته است.حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ 
ساعت گذشته ۳۲.۲۵ میلیارد دلار است که ۵۴.۵۳ درصد افزایش داشته است. 
حجــم کل در امور مالی غیر متمرکز در حال حاضر ۲۱.۱۰میلیارد دلار اســت 
که ۶.۵۰ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال است. حجم تمام 
سکه های پایدار اکنون ۲۹.۳۰ میلیارد دلار است که ۹۰.۸۲ درصد از کل حجم 

۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال است.

تهران میزبان بیستمین نمایشگاه بین المللی صنایع
 و تجهیزات آشپزخانه، حمام و استخر

شرکت ها و واحد های تولیدی حوزه صنایع و تجهیزات آشپزخانه، حمام، سونا 
و اســتخر از ۱۶ تا ۱۹ خرداد ماه در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران 
گردهم می آیند تا نوین ترین تولیدات و خدمات خود را در معرض دید علاقمندان 
قرار دهند.به گزارش روابط عمومی  و اطلاع رسانی بیستمین نمایشگاه بین المللی 
صنایع و تجهیزات آشــپزخانه، حمام و اســتخر؛ این دوره از نمایشگاه با هدف 
افزایش بازدهی تولید و ورود به بازارهای صادراتی و همچنین ایجاد فضای رقابتی 
سالم میان تولیدکنندگان داخلی در جهت ارتقای کیفیت تولید، برگزار می شود.
این نمایشــگاه در قالب چهار گروه کالائي برپا می شــود و در آن؛ انواع وسایل و 
تجهیزات مختلف آشپزخانه هاي خانگي، صنعتي و صحرائي، انواع کابینت، سینک 
ظرفشویي، دستگاههاي تهویه، هواکش و هود آشپزخانه، سیستم هاي نورپردازي، 
میز و صندلي آشــپزخانه، تجهیزات عمل آوري غذا، تجهیزات آماده سازي غذا، 
تجهیزات سرو غذا )خط سلف سرویس، کترینگ( تجهیزات نگهداري )سردخانه 
ثابت و متحرک، ظرفشویي هاي صنعتي، وســایل و تجهیزات رستوران و کافي 
شاپ، تجهیزات حمام؛ انواع وان، زیردوشي، دستشویي، پارتیشن و کابین دوش و 
همچنین تجهیزات سونا و استخر؛ تأسیسات سونا و استخر و اتاق بخار در معرض 

دید عموم قرار می گیرد.
مدیر برگزاری بیستمین نمایشگاه بین المللی صنایع و تجهیزات آشپزخانه، 
حمام و اســتخر گفت: عراق، افغانســتان، تاجیکستان، ارمنســتان، آذربایجان، 
کشورهاي منطقه قفقاز همچنین برخي از کشورهاي آفریقایي و آمریکاي لاتین، 
بازار صادراتي صنایع و تجهیزات آشپزخانه ،حمام ، سونا و استخر ایران را تشکیل 
می دهند.بیستمین نمایشــگاه بین المللی صنایع و تجهیزات آشپزخانه، حمام، 
ســونا و استخر از ۱۶ تا ۱۹ خرداد ماه در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی 
تهران برپا و طی این روزها از ساعت ۸ تا ۱۵ آماده بازدید علاقمندان خواهد بود.

اخبار کوتاه

بازار انرژی

ارز دیجیتال 

رویداد

عضو ســابق هیات عامل صندوق توســعه 
ملی گفت: بســیاری از افراد کــه از دوره های 
گذشته تســهیلات دریافت کردند الان موعد 
بازپرداخت اقساط آنها رســیده و طبیعتا این 
مشــکل در صندوق توســعه ملی حادتر شده  
است.محمود دودانگه در گفت وگو با ایلنا درباره 
آســیب های طولانی شــدن زمان بازپرداخت 
تسهیلات به صندوق توسعه ملی اظهار داشت: 
به دلیل شرایط حاکم بر اقتصاد کشور و اعمال 
تحریم ها،  تامین تجهیزات و سفارش گذاری ها 
دچــار محدودیت و تاخیر شــده و هم امکان 
انتقال و جابه جایی منابع سخت تر شده است. 
بنابراین طبیعی است که اجرای پروژه ها با 
تاخیر مواجه می شود و در همان دوره حضورم 
در هیــات عامل صندوق توســعه ملی هم با 
این مشــکل مواجه بودیم. معمولا درخواست 
از طریق بانک عامل مطرح می شــد و صندوق 
توســعه ملی هم بــا توجه به شــرایط حاکم، 
با طولانی شــدن زمان برگشــت اقســاط، در 
چارچوب ضوابط و آیین نامه ها موافقت می کرد. 
الان هم همان شرایط حاکم و حتی در برخی از 
جوانب از جمله تعاملات تجاری و بانکی شرایط 
بدتر و سخت تر شده  اســت.وی تاکید کرد: با 
توجه به این کــه دوره طولانی از دوره آغاز به 
کار صندوق گذشته است بسیاری از افراد که از 
دوره های گذشته تسهیلات دریافت کردند الان 
موعد بازپرداخت اقساط آنها رسیده و طبیعتا 
این مشکل در صندوق توسعه ملی حادتر شده  
است. در آن سال های حضورم در هیات عامل 

صنــدوق  که ابتدای آغاز بــه کار صندوق بود 
هنوز مشکل عدم بازپرداخت اقساط و طولانی 
شــدن برگشت تســهیلات جدی نبود و تنها 
مشمول پروژه هایی می شد که دوره باز پرداخت 
تسهیلات انها کوتاه مدت بود.عضو اسبق هیات 
عامل صندوق توســعه ملی درباره بازپرداخت 
ریالی تســهیلات ارزی گفت: طبــق قانون و 
اساسنامه صندوق توسعه ملی، وقتی پرداخت 
تسهیلات ارزی اســت طبیعتا بازپرداخت هم 
باید ارزی باشد اما در طول سال ها و در دوران 

مختلف مقرراتی در مجلس در قالب قانون برنامه 
و قانون بودجه وضع شده که در برخی از موارد 
پرداخت ریالی و بازپرداخت ریالی و در برخی 
موارد پرداخت ارزی اما بازپرداخت در چارچوب 
تعریف شــده بازپرداخت با نرخ روز به صورت 
ریالی انجام می شــود.وی همچنین با اشاره به 
محدودیت ها برای  سرمایه گذاری های مستقیم 
صندوق در پروژه ها ادامه داد: صندوق توســعه 
ملی در همان استراتژی تعریف شده از طریق 
بانک عامل به پروژه های مزیت دار تسهیلات را 

پرداخت می کرد اما گویا اصلاحات و تغییراتی 
در قوانین اعمال شده که امکان سرمایه گذاری 
مستقیم از طریق منابع صندوق فراهم شده و 
شاید به همین دلیل از طرق مختلف به صندوق 
توسعه ملی برای سرمایه گذاری مستقیم فشار 

وارد می شود.
دودانگه همچنین درباره فشار برای دریافت 
تســهیلات و اســتفاده از منابع صندوق برای 
مصــارف غیر اقتصادی و بــدون توجیه اظهار 
داشــت: باید توجه داشــت همواره به محلی 

که دارای منابع اســت فشار برای دریافت این 
منابع جهــت مصــارف در حوزه های مختلف 
ایجــاد می کنند. آن چیزی کــه اهمیت دارد 
اینکه صندوق توســعه ملی یک نهاد تاثیرگذار 
محسوب می شود، باید از یک اصول پیروی کند 
و اعضای هیــات عامل هم وفادار به این اصول 
باشند و با یک نگاه فرابخشی صرفا به مواردی 
تســهیلات تخصیص داده شود که هم راستا و 
در چارچوب اهداف و اساسنامه صندوق باشد 
وگرنه فشــار برای دریافت منابع چیزی جدید 

نیست، از گذشته هم بوده و خواهد بود.
عضو اسبق هیات عامل صندوق توسعه ملی 
با اشاره به  افزایش ورود ارزهای بی کیفیت به 
صندوق تاکید کرد: معمولا ســبدی از ارزهای 
مختلف بوده و بسته به اینکه بانک مرکزی در 
کدام کشــور و در چه بانک هایــی منابع دارد، 
علاوه بر یورو و دلار، ســایر ارز از جمله یوان و 

وون هم در صندوق وجود داشته  است.
وی گفت: وقتی منابع ارزی صندوق توسعه 
ملی کیفیت لازم را ندارند یا دسترسی به آنها 
سخت اســت، در واقع انعطاف و توان صندوق 
را برای پشــتیبانی از مشــتریان دچار مشکل 
می کند و موضوع دیگر این است که تسهیلات 
گیرنده با تاخیراتی در فرایند تامین و تخصیص 
ارز مواجه می شود ضمن اینکه یکی از چالش ها 
این است که هزینه های تامین منابع ارزی بالا 
مــی رود و در نتیجه تمام ایــن موضوعات به 
اصول و چارچوب ها و وضعیت صندوق آسیب 

می رساند.

عضو سابق هیات عامل صندوق توسعه ملی:

ورودارزهایبیکیفیتهزینهصندوقتوسعهملیرابالامیبرد

عضو کمیســیون برنامه و بودجه اظهار داشت: معتقدم 
دولت نباید به این شــکل با ارز بــازی می کرد اما اگر حالا 
بخواهد ارز ترجیحی را قطع کند باید منتظر جهش قیمتی 
هم باشد.جبار کوچکی نژاد در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی 
ایلنا درباره شــنیدن زمزمه هایی درباره حذف ارز ۲۸ هزار 
و ۵۰۰ تومانی کالاهای اساســی اظهار داشــت: اگر دولت 
نســبت به حذف ارز ۲۸ هــزار و ۵۰۰ تومان اقدام کند به 
طور قطع قیمت کالاهای اساســی افزایــش پیدا می کند، 
قیمت کالاهایی که در ســفره مردم اســت از جمله مرغ و 
برنج به شدت افزایش پیدا می کند و قیمت دارو بالا می رود.
وی تاکیــد کرد: روز اول اجرای ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی 
خود آقای فرزین آمد و گفت اجرای این طرح حداقل تا دو 
ســال ادامه پیدا می کند حالا اگر در این شرایط بخواهند 
ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی را قطع کنند قطعا دچار بحران 

می شویم.

عضو کمیســیون برنامه و بودجه دربــاره حذف اجبار 
پتروشــیمی ها برای فروش ارز صادراتی بــه نرخ ۲۸ هزار 
و ۵۰۹ تومــان گفــت: دولت ارز مورد نیــاز را یا از فروش 
نفــت تامین می کند یــا از صادرکننــدگان داخلی که ارز 
پتروشیمی ها و سایر کالاها با نرخ شناور به فروش می رسد 
اما دولت موظف اســت برای کالاهای اساسی همچنان ارز 
۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی را اختصاص دهد و به طور قطع اگر 
ارز پتروشیمی ها ارز خود را به نرخ ۲۸ هزار و ۵۰۰ بفروشند 
ضرر و برای ورود ارز به کشور مقاومت می کنند.کوچکی نژاد 
ادامه داد: توجه داشته باشیم چه پتروشیمی ها و چه سایر 
صادرکنندگان را به ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان محدود کنیم 

بایــد دولت از طرف دیگر خوراک را هم به صورت یارانه ای 
در اختیار آنها قرار دهد .وی با تاکید بر اینکه آنچه که الان 
مهم است این است که دولت ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی را 
برای کالای اساسی حفظ کند، گفت: دولت یا باید از همان 
ابتدا نرخ ارز را شناور مدیریت شده اعلام می کرد و برخی از 
کالاها را از طریق دیگری به صورت یارانه ای به دست مردم 
می رســاند اما چندین نرخ را اعلام کــرد حالا اگر بخواهد 
نرخ ترجیحی را حذف کند یک شــوک اقتصادی دیگری 
وارد می کند.عضو کمیســیون برنامه و بودجه افزود: وقتی 
قیمت یک کالا افزایش پیدا می کند قیمت سایر کالاها هم 
متناســب با آن بالا می رود و این شــوک تورمی واقعا قابل 

تحمل نیست.وی درباره انتقاداتی مبنی بر اینکه چرا دولت 
برای کاهش فاصله نرخ ارز ترجیحی و نرخ ارز بازار آزاد به 
دنبال افزایش نرخ ترجیحی به ۳۸ هزار و ۶۰۰ تومان است 
و چــرا نمی تواند نرخ دلار بــازار آزاد را کاهش دهد، اظهار 
داشــت : اگر قیمت نرخ دلار بــازار آزاد کاهش پیدا کند، 
درآمــد دولت هم کاهش می یابد و منابع دولت هم محدود 
اســت.کوچکی نژاد تاکید کرد: معتقدم دولت نباید به این 
شکل با ارز بازی می کرد اما اگر حالا بخواهد ارز ترجیحی را 
قطع کند باید منتظر جهش قیمتی هم باشد.وی همچنین 
درباره اظهارات اخیر معاون اقتصادی رییس جمهوری مبنی 
بر انجام جراحی بزرگ اقتصادی، گفت: از این حرف ها زیاد 
زده شده اســت و در دوره انتخابات ریاست جمهوری هم 
گفته شــد که جراحی اقتصادی انجام می شود که منجر به 
کاهش قیمت ها خواهد شــد اما الان دو سال از عمر دولت 

گذشته نتیجه جراحی ها چه بوده است؟ 

نماینده کارگران در شــورای عالی کار مدعی شده است 
که نظرات و تفکرات موسسه ای تحت عنوان و پوشش خیریه 
علیــه قانون کار در قالب مــواد ۱۵، ۱۶ و ۱۷ لایحه برنامه 
هفتم توسعه نفوذ کرده است.به گزارش ایسنا، علی خدایی 
- نماینده کارگران در شــورای عالــی کار - در یک برنامه 
تلویزیونی مدعی شــد که برخی از مواد لایحه برنامه هفتم 
توسعه رونوشت از نظرات یک موسسه است که تحت پوشش 
خیریه فعالیت می کند ولی عملا در حوزه روابط کار مداخله 
دارد.وی گفت: موسســه ای تحت عنوان خیریه سالهاست 
چنیــن تفکراتی را علیه قانون کار ترویج می کند و مرکز آن 
هم در اصفهان است.خدایی افزود: اگر به سایت خیریه مذکور 
مراجعه کنید مواد ۱۵، ۱۶ و ۱۷ که در لایحه برنامه توسعه 
آمده به وضوح نوشته شده است لذا معتقدیم که یک جریان 
ضد کارگری در حال وقوع است.نماینده کارگران در شورای 

عالی کار در پاســخ به این پرســش که چگونه یک خیریه 
می تواند در این زمینه ورود کند؟ گفت: پوشش خیریه است 
ولی در حوزه روابط کار مداخله می کند و ســالها اســت که 
تریبون به دست گرفته و هزینه می کند تا جایی که سه ماده 
کاملا ضد کارگری و به اعتقاد من ضد انســانی را در لایحه 
برنامه توسعه کشور ما قرار می دهد.پیش نویس لایحه برنامه 
هفتم توســعه در روزهای اخیر رونمایی شد. در این لایحه 
پیشــنهاداتی از جمله مواد ۱۵ و ۱۶ در خصوص کارگران و 
دستمزد و اشــتغال تازه واردین در بازار کار مطرح شده که 
مورد اعتراض جامعه کارگری و نقد فعالان و کارشناســان 
حوزه کار قرار گرفته اســت. به زعم تحلیلگران بازار کار این 
مواد در تضاد با تلاش ها برای ارتقای امنیت شغلی کارگران 
و صیانت از نیروی کار است و دست کارفرمایان برای اخراج 
نیروی کار و فســخ یک طرفه قرارداد را باز گذاشته و از این 

حیث انتقاد بسیاری از کارشناسان و تحلیلگران بازار کار را 
به دنبال داشــته است.در ماده ۱۵ پیش نویس لایحه برنامه 
هفتم توســعه آمده اســت به منظور رفع موانع موثر بر به 
کارگیری نیروی کار جدید مشخصات کارفرمایان و توسعه 
کســب و کارها و همچنین جذب تازه واردین به بازار کار و 
احیای نظام استاد شاگردی و ترویج آموزش های عملی حین 
کار در ســه سال اول ابتدای اشتغال افراد مقررات زیر حاکم 
است:حداقل دستمزد و مزایا برای این افراد معادل یک دوم 
حداقل دستمزد و مزایای مصوب شورای عالی کار است و بر 
همین اساس کسورات بیمه پرداخت می شود. در این حالت 
سنوات شاغل بر مبنای یک دوم  محاسبه می شود کارفرما در 
طول این دوره اختیار لغو قرارداد را به صورت یکطرفه دارد.

مــاده ۱۶ برنامــه هفتم نیز اشــاره دارد کــه به منظور 
تقویت انگیزه بنگاه ها بــرای به کارگیری افراد متقاضی کار 

با توانمندی ها یا شــرایط خاص که تحت پوشــش کمیته 
امداد امام خمینی و سازمان بهزیستی کشور بوده یا از طرف 
سازمان زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی معرفی می شوند 
و به منظور توان افزایی این افراد و تسهیل ورود آنان به بازار 
کار در صورت درخواســت افراد مذکور انعقاد قرارداد با آنها 
با پرداخت های کمتر از حداقل دســتمزد و مزایای مصوب 

سالیانه مجاز است.
به گزارش ایســنا، پیشــتر رئیس کانون عالی شورهای 
اســلامی کار کشــور در نامه ای به وزیر تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی تشکیل جلسه ای با حضور وزیر و معاون روابط کار 
با نمایندگان تشکل های کارگری را در این خصوص خواستار 
شــده و تاکید کرده بود که پیش نویس لایحه برنامه هفتم 
توسعه در جهت تضییع حقوق بنیادی کار است و موجبات 

نارضایتی و نگرانی های عمیق کارگران شده است.

نماینده مجلس نسبت به حذف ارز ٢٨۵٠٠ تومانی هشدار داد

بروز شوک قیمتی در کالاهای اساسی 

در یک برنامه تلویزیونی ادعا شد

نفوذ یک موسسه علیه قانون کار و دستمزد کارگران

مدیرعامل شرکت کشتیرانی دریای خزر از مثبت 
شدن تراز حمل و نقلی این شرکت برای نخستین بار 
در تاریــخ فعالیت آن خبر داد و با اشــاره به برقراری 
سفرهای منظم دریایی برای حمل بار از انزلی به مقصد 
روسیه از صاحبان بار صادراتی و واردکنندگان جهت 
استفاده از ظرفیت های ایجاد شده از سوی کشتیرانی 
دریای خزر به مقصد روســیه دعوت به عمل آورد.به 
گزارش ایســنا، کامبیز جهانبانی از مثبت شدن تراز 
حمل و نقلی شــرکت کشتیرانی دریای خزر و پیشی 
گرفتن نسبی صادرات از واردات برای نخستین بار در 
تاریخ فعالیت این شرکت کشتیرانی خبر داد و تصریح 
کرد: با تلاش بی وقفه ناوگان کشــتیرانی دریای خزر 
و در راستای سیاســت های اقتصادی دولت سیزدهم 
و برنامه ریزی های ســازمان توسعه تجارت ایران، تراز 
حمل ونقلی در این شرکت کشــتیرانی مثبت شده و 

میزان صادرات از واردات بیشتر شده است.
وی با اشــاره به اهمیت این موضــوع ادامه داد: تا 
پیش از این برنامه ســفرهای شــناورهای کشتیرانی 
دریــای خــزر براســاس واردات تنظیم می شــد اما 
هم اکنون تمــام برنامه های ســفر از ســوی ناوگان 
کشــتیرانی دریای خزر، صــادرات محور شــده اند.

جهانبانــی با تأکیــد بر اینکه در همســویی با برنامه 
و اهــداف دولت و در راســتای سیاســت های برنامه 

»چشم انداز گروه کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران«، 
توســعه نــاوگان در کشــتیرانی دریای خــزر کلید 
خورده اســت، خاطرنشان کرد: خوشبختانه هم اکنون 
حمل ونقــل دریایی در دریای خزر روان شــده و در 
حوزه تجارت به ویژه صادرات به روســیه دیگر شاهد 
انباشت و رســوب کالا در بنادر شمال کشور نیستیم.

به گزارش گروه کشــتیرانی جمهوری اسلامی ایران، 
وی با دعوت از صادرکنندگان برای توســعه حمل بار 
با ناوگان کشــتیرانی دریای خزر، ادامه داد: با تدابیر 
اندیشیده شــده ضمن تداوم سفرهای منظم هفتگی 
شناورها، تلاش شده است نرخ کرایه حمل نیز افزایش 
نیابــد.وی در ادامه اظهارات خود به موضوع توســعه 
حمل ونقل کانتینری از سوی شرکت کشتیرانی دریای 
خزر پرداخت و گفت: کشــتیرانی دریــای خزر با در 
اختیار داشــتن ۷۵ درصد از حمــل و نقل کانتینری 
در دریای خزر، پیشــرو و پرچمــدار این نوع از حمل 
در دریای خزر است.جهانبانی افزود: هم اکنون خدمات 
حمل کانتینری از سوی کشتیرانی دریای خزر از بنادر 
شمال کشور به بنادر روسیه در حال انجام است و در 
عین حال با توجه به قرار گرفتن در شــبکه کانتینری 
گروه کشــتیرانی جمهوری اسلامی ایران، این امکان و 
توان را داریم که در مقاطع ویژه و در صورت نیاز بازار، 

عرضه کانتینر را به سرعت افزایش دهیم.

سخنگوی اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفت، 
گاز و پتروشــیمی گفت: از مدت ها قبل صادرات بنزین 
و فرآورده هــای هیدروکربوری ایــران همچون بنزین 
و گازوئیل به افغانســتان کاهش یافته و ســهم ما در 
بازار این کشــور به ۵ درصد رســیده است.سیدحمید 
حســینی در گفت وگو با ایلنا، دربــاره اوضاع صادرات 
فرآورده های نفتی از جمله بنزین و گازوئیل به کشــور 
افغانستان اظهار داشت: از مدت ها قبل صادرات بنزین 
و فراورده های هیدروکربــوری ایران همچون بنزین و 
گازوئیل به افغانســتان کاهش یافته و سهم ما در بازار 

این کشور به ۵ درصد رسیده است. 
علت عمده هم مافیایی اســت کــه از دیگر مبادی 
از جمله ازبکســتان، ترکمنســتان و قزاقستان به این 
کشور فراورده ارسال می کنند.وی افزود: در حال حاضر 
میعانات گازی ایران به ازبکســتان ارسال شده و برش 
می خورد و یا نفتای ترش با دانسیته پایین به افغانستان 
می رود و چون از ازبکستان فرستاده می شود حساسیتی 
روی آن وجود ندارد، یعنی طالبان همان محموله های 
ارســالی از ایران را که غیراستاندارد عنوان می کند، از 

ازبکستان دریافت می کند و مشکلی هم ندارد.
اتحادیه صادرکننــدگان فرآورده های  ســخنگوی 
نفت، گاز و پتروشــیمی گفت: به نظر می رسد مافیایی 
پشت این قضیه اســت و از مبادی دیگر فرآورده را به 

افغانستان ارســال می کنند، چون می دانند بار ایرانی 
به جهت ســهولت دسترسی و فراوانی قیمتی دارد که 

می تواند بازار را خراب کند.
وی با بیــان اینکه در حال حاضر ســهم ایران در 
افغانســتان کم و ناچیز اســت، گفــت: اکنون عمده 
شــرکت ها به ســمت بازارهای حمریه دبی و فجیره 
متمرکز هستند، برخی شــرکت ها تکی و برخی باهم 
اجماع می کنند و فراورده ها را ارســال می کنند، علاوه 
بر اینها از مسیر زمینی به پاکستان هم محموله ارسال 
می کنیم.حسینی درباره اوضاع مصرف و تامین بنزین 
نیز بیان داشت: اگر ۱۳۵ میلیون لیتر را مبنای مصرف 
زمان پیک و افزایش تردد و ســفرها در فصل تابستان 
قرار دهیــم باتوجه به آمار تولید ۱۱۰ و نهایتا تا ۱۱۵ 
میلیون لیتــر؛ حداقل ۲۰ میلیون لیتر در تراز مصرف 

منفی خواهیم بود.
وی افزود: تنها پروژه هایی که ممکن است تا پایان 
امسال راه اندازی شوند شاید مهر خلیج فارس و آدیش 
جنوبی باشــند که اگر هم راه اندازی شوند در مراحل 
ابتدایی است و تا به بنزین برسیم یک و نیم سال فاصله 
داریم.ســخنگوی اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های 
نفت، گاز و پتروشیمی  با اشاره به چالش پاسخگویی به 
افزایش تقاضا یادآور شد:  در جریان واردات هم هستیم 

که با چه کم و کیفی در حال انجام است.

کاهش سهم ایران از بازار فرآورده های نفتی افغانستان به ۵ درصدراه اندازی سفرهای منظم هفتگی از انزلی به روسیه

گزارش
نقشــه نفت جهان تحت تاثیر پیامدهــای بلند مدت 
تحریم های غربی که باعث واردات نفت بیشــتر از روسیه 
به بزرگترین اقتصادهای آسیا شده، دچار دگرگونی شده 
اســت. آمار رصد شده از سوی شــرکت تحلیل اطلاعات 
انرژی کپلر نشــان می دهد چین و هند بیش از ۳۰ درصد 
از مجموع واردات خود در آوریل را از ســه کشور روسیه، 
ایران و ونزوئلا دریافت کردند. در نتیجه، واردات از ســوی 
تامین کنندگان دیگر دســتخوش کاهش شده است، به 
طوری که صادرات از غرب آفریقا و آمریکا به چین و هند، 
به ترتیب به میزان بیش از ۴۰ درصد و ۳۵ درصد کاهش 

پیدا کرده است. 
وانگ کوان، اقتصاددان ارشــد سابق شرکت »سینوکم 
انرژی« که به مدت بیش از ســه دهه ســابقه فعالیت در 
صنعت نفــت را دارد، در این باره اظهــار کرد: خریداران 
آســیایی به شکل روشنی، برندگان نفت ارزان هستند. به 
گزارش ایســنا، در ماه های اخیر آسیا که در راس آن هند 
دیده می شود، به بزرگترین شریک تجاری روسیه تبدیل 

شده و هند به مسکو کمک کرده است صادرات نفت خود 
را به ســطح عادی برگرداند.تغییــر جریان صادرات نفت، 
گواهی بر تغییرات در مهمترین بازار کالایی جهان اســت 
که تقاضای جهانی آن به حدود ۱۰۰ میلیون بشکه در روز 
می رسد و رشد تقاضا، توسط هند و چین هدایت می شود. 
پس از حمله نظامی روسیه، کشورهای غربی واردات نفت و 
فرآورده های نفتی روسیه به بازارهای خود را ممنوع کرده 
و مکانیزم ســقف قیمت را برای نفت و فرآورده های نفتی 
روسیه که به کشــورهای دیگر فروخته می شوند، اعمال 

کردند.
 این چارچوب پیچیده که توسط جانت یلن، وزیر خزانه 
داری آمریکا، حمایت شــد، به عنوان راهی برای محدود 
کردن درآمد کرملین و همزمان حفظ عرضه در بازارهای 

جهانی طراحی شد.آندریاس اکونومو، بسام فتوح و احمد 
مهدی در گزارشی تحقیقاتی برای موسسه مطالعات انرژی 
آکسفورد نوشتند: در آســیا، تقریبا ۹۰ درصد از صادرات 

روسیه اکنون به دو کشور هند و چین می رود. 
روسیه در تغییر مسیر صادرات نفت خود موفق بوده اما 
عمده پایگاه مشتری قدیمی خود را از دست داده است. اما 
سرنوشــت صادرات این کشور اکنون تا حد زیادی به تنها 
چند کشــور به خصوص چین و هند وابسته است که به 
پالایشگاه های این کشورها، قدرت بازار عظیمی می بخشد.
بین این دو، هند بزرگترین جهش تقاضا برای نفت روسیه 
را داشته است، در حالی که چین هم حجم بالاتری از نفت 
روســیه را دریافت کرده و همزمــان، خرید نفت از ایران 
و ونزوئلا را که با تخفیف چشــمگیری عرضه می شــوند، 

حفظ کرده اســت. آمریکا از مدت ها پیــش نفت ایران و 
ونزوئلا را هدف تحریم قرار داده اســت.طبق آمار آژانس 
بین المللی انرژی، تحریم ها علیه روسیه آن طور که منظور 
شده بود، موثر واقع شده و صادرات نفت روسیه در مارس 
به بالاترین حد از زمان شیوع پاندمی کووید افزایش یافت 
اما درآمد این کشــور نسبت به مدت مشابه سال گذشته، 
تقریبا نصف شده است.  وزارت خزانه داری آمریکا هم ماه 
میلادی جاری اعلام کرد مکانیزم سقف قیمت، باعث شد 
عرضه نفت روســیه حفظ شود و درعین حال، تامین مالی 

کرملین کاهش پیدا کند.
بر اســاس گزارش بلومبرگ، نیاز روسیه برای حمل به 
بازارهای دوردست در آســیا و همچنین محدودیت هایی 
کــه پیش از این برای محموله های نفــت ایران و ونزوئلا 
وجود داشت، باعث افزایش استفاده از ناوگان نفتکش های 
معروف به شــبح شــده است. اکثر این کشــتی ها خارج 
از نظارت غربی فعالیت داشــته و فرســوده هســتند که 

نگرانی های ایمنی را ایجاد می کند.

بر اساس اعلام شر کت تحلیل اطلاعات انرژی کپلر
نقشه نفت جهان دگرگون شد
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سخنگوی ریاست جمهوری ترکیه اعلام کرد 
که کابینه جدید دولت »رجب طیب اردوغان« 
روز جمعه این هفتــه و همزمان با آغاز به کار 
منتخبان پارلمان و مراسم تحلیف نمایندگان 
بیست و هشتمین دوره مجلس ملی این کشور 

معرفی خواهد شد.
دور دوم انتخابات ریاســت جمهوری ترکیه 
روز یکشــنبه با حضور رجب طیــب اردوغان 
نامزد ائتلاف جمهور و کمال قلیچداراوغلو نامزد 
ائتلاف ملت با مشارکت ۸۷.۸۲ درصدی مردم 

ترکیه برگزار شد.
بر اساس نتایج غیررسمی و غیرقطعی اعلام 
شــده، اردوغان با کســب بیش از ۲۷ میلیون 
و ۷۲۵ هزار رای معــادل ۵۲.۱۶ درصد آرا به 
عنوان رئیس جمهور جدید ترکیه انتخاب شد 
و قلیچداراوغلو رقیب وی با کسب ۲۵ میلیون 
و ۴۳۳ هــزار رای معــادل ۴۷.۸۴ درصــد آرا 

شکست خورد.
تارنمای خبری اســتار ترکیه دیروز به نقل 
از ابراهیم کالین ســخنگوی ریاست جمهوری 
ترکیه اعلام کــرد که اعضــای کابینه جدید 
اردوغــان پس از تایید نهایــی نتیجه دور دوم 

انتخابات ریاست جمهوری توسط شورای عالی 
انتخابات ترکیه معرفی خواهند شد.

دولت ترکیــه علاوه بر رئیــس جمهور به 
عنوان رئیس دولت، ۱۶ وزیر و یک معاون اول 
دارد و رئیس جمهور در انتخاب اعضای کابینه 
خود اختیار تام دارد و نیازی به تایید صلاحیت 

و یا رای اعتماد نمایندگان مجلس ندارد.
هنــوز در خصوص ترکیــب اعضای کابینه 
اردوغان خبری منتشر نشده ولی برخی منابع 
خبری غیررســمی چند روز پیش اعلام کرده 
بودند که در کابینه جدید وی، احتمال حضور 
مولود چاووش اوغلو و یا ابراهیم کالین به عنوان 
وزیر امور خارجه، سلیمان سویلو به عنوان وزیر 
کشور و خلوصی آکار به عنوان وزیر دفاع وجود 

دارد.
با توجه به کســب اکثریت مجلس توسط 
ائتلاف جمهور )حامیــان اردوغان( و تصاحب 
۳۲۳ کرسی از ۶۰۰ کرسی مجلس این کشور، 
احتمال دارد که اردوغــان چند نفر از اعضای 
کابینه جدید خــود را بار دیگر از میان همین 
۱۶ عضــو کابینــه قبلی و نماینــده منتخب 
جدید انتخاب کند. در همین حال،خبرگزاری 

فرانســه به بررســی چالش هایی پرداخته که 
اردوغــان به عنوان طولانــی مدت ترین رهبر 
ترکیه نوین بــا آنها مواجه اســت؛ از »بحران 
اقتصادی فلج کننده« تا »بن بست دیپلماتیک 

با متحدان.«
مبارزه با تورم

بحــران گزنده هزینه هــای زندگی، قدرت 
خرید مردم ترکیه را کاهش داده اســت. تورم 
ســالانه در آوریل به حدود ۴۰ درصد رســید، 
پس از اینکه سال گذشــته میزان تورم رسما 
میزان ۸۵ درصد را نشان داد.افزایش سرسام آور 
قیمت ها، با سیاست غیرمعمول اردوغان مبنی 
بــر کاهش نرخ بهــره به این باور کــه تورم را 
کاهش می دهد، تشدید شد؛ موضعی که او در 
طول مبارزات انتخاباتی باز هم روی آن تاکید 

داشت.
بانک مرکزی ترکیــه، آخرین کاهش ۰.۵ 
درصدی خــود را در ماه فوریه، به عنوان راهی 
برای حمایت از مشاغل و تولیدات صنعتی پس 

از زلزله ویرانگر در همان ماه توجیه کرد.
»نرخ دستوری و سیاستی« که ترکیه برای 
بانک ها تعیین می کند، اکنون بســیار کمتر از 

نرخی است که قیمت ها افزایش می یابند. به این 
معنا که اگر مردم لیر خود را در حساب هایشان 
خرج نکنند، عملا ضرر می کنند. نرخ سیاستی، 
نرخی است که توسط بانک مرکزی به صورت 
رسمی به منظور تاثیرگذاری بر بازار نرخ بهره 

اعلام می شود.
این مساله، سرعت رشد هزینه ها را افزایش 
می دهد و تورم را بیشتر تغذیه می کند.لیر طی 
دو سال بیش از نیمی از ارزش خود را از دست 
داده و روز جمعه با وجود مداخلات گســترده 
دولت ترکیه با هدف جلوگیری از ســقوط های 
حساس سیاسی قبل از انتخابات ۲۸ مه، برای 
اولین بار هــر ۲۰ لیر در برابر یک دلار معامله 
شد.داده های رسمی نشــان می دهد که بانک 
مرکــزی ترکیه در حالی که تلاش می کرد لیر 
را تقویت کند ۲۵ میلیارد دلار در یک ماه خرج 

کرده است.
عضویت سوئد در ناتو

شــرکای ترکیه در ناتو بــه رهبری ایالات 
متحده، منتظر آنکارا هســتند که رای منفی 
خود را در مورد پیوستن سوئد به قدرتمندترین 
ائتلاف دفاعــی جهان لغو کند.اســتکهلم در 
ســال ۲۰۲۲، در کنار همســایه شمالی خود 
در اروپــا – فنلاند – و پس از حمله روســیه 
به اوکراین که منجر به تغییر بزرگی در تاریخ 
طولانی عدم تعهد نظامی این کشــورها شد، 
درخواست پیوستن به ناتو را ارائه داد. اما آنکارا 
با این درخواســت ها مخالفت کرده و خواستار 
استرداد شخصیت های ترک مظنون به ارتباط 

با شبه نظامیان کرد غیرقانونی شد.
تصویب قانون جدید ضد تروریســم توسط 
ســوئد، یک قانون اساســی جدید و مذاکرات 
دیپلماتیک در ســطح بالا، آنکارا و مجارستان 
را برای تایید این درخواســت تحت تاثیر قرار 
نداده اســت. ترکیه پــس از کش و قوس های 
فراوان، فقط عضویت فنلاند را در اوایل ســال 
جاری تایید کرد و فنلاند به سی و یکمین عضو 

ناتو تبدیل شد.
آشتی با سوریه

روابط با سوریه، همسایه جنوبی ترکیه، پس 
از حمایت اردوغان از نیروهای مخالفی که برای 
سرنگونی بشار اسد، رئیس جمهوری سوریه در 
طول جنگ داخلی طولانی و تلخ این کشــور 

اسلحه به دست گرفتند، رو به زوال رفت.
در سال ۲۰۱۶، آنکارا اولین حمله از چندین 
حمله خود را علیه تندروها و شبه نظامیان کُرد 

در شــمال ســوریه انجام داد و اکنون در آنجا 
حضور نظامــی دارد. اردوغان در ماه های اخیر 
تلاش کرده تا روابط خود را بهبود بخشــد، اما 
مذاکرات با میانجیگری روسیه در عادی سازی 
روابط دیپلماتیک شکست خورده است، آن هم 
در شرایطی که اسد از سال ها انزوا با همسایگان 

عرب خود خارج شده است.
اســد به عنوان پیش شرط هرگونه دیدار با 
رئیس دولت ترکیه، خواســتار خروج نیروهای 
ترکیــه از مناطــق تحت کنترل شورشــیان 
در شــمال ســوریه و پایان دادن به حمایت از 

گروه های مخالف مسلح شده است.
ترکیه همچنین به دنبال بازگرداندن بیش 
از ســه میلیون پناهجوی سوری است که پس 
از فرار از جنگ در کشورشان، ترکیه را منزلگاه 
خود قرار دادند. دولــت اردوغان این ماه اعلام 
کرد که قصد دارد صدها هزار واحد مســکونی 
در شمال سوریه بسازد تا بازگشت »داوطلبانه« 

حداقل یک میلیون سوری را تسهیل کند.
بازسازی ویرانه های زلزله

زمین لرزه ۷.۸ ریشتری که در ۶ فوریه رخ 
داد، بخش هایی از جنوب شرقی ترکیه را ویران 
کرد و جان بیش از ۵۰ هزار تن را گرفت و کل 

شهرها را به تپه های آوار تبدیل کرد.
علاوه بر تلفات جانی گسترده، چالش های 
اقتصادی و اجتماعی ناشی از این فاجعه تقریبا 
چهار ماه پس از آن همچنان ملموس اســت. 
صدهــا هزار تــن از بازماندگان آســیب دیده، 
آواره شدند و هنوز بسیاری در چادرها یا سایر 

محل های اقامت موقت زندگی می کنند.
برخــی از آنها برای تامین نیازهای ضروری 
مانند غذا، آب، پوشاک و تجهیزات پزشکی به 
کمک های بشردوستانه متکی هستند. هزینه 
خسارت های زلزله، به طور رسمی بیش از ۱۰۰ 
میلیارد دلار تخمین زده می شود و تلاش عظیم 

بازسازی هنوز در مراحل اولیه است.
کنفرانس جمع آوری کمک های مالی که در 
ماه مارس به میزبانی اتحادیه اروپا در بروکسل 
برگزار شــد، تعهدات اهدایی بــه ارزش هفت 
میلیارد یورو )۷.۵ میلیارد دلار( را برای ترکیه 
و همچنین ســوریه که تحت تاثیر زلزله قرار 

گرفت، جمع آوری کرد.
بانک توسعه اروپا، چشم انداز رشد اقتصادی 
ترکیه در سال ۲۰۲۳ را تا حدی به دلیل وقوع 
ایــن فاجعه کاهــش داد و صدها هزار تن یک 

شبه معیشت خود را از دست دادند.

کابینهدولتجدیدترکیه،جمعهمعرفیمیشود

دردسرهای حکمرانی اردوغان

سوسیالیستهادرانتخاباتمحلیاسپانیاازراستگرایانشکستخوردند

انحلالپارلماناسپانیا
نخست وزیر اسپانیا در واکنش به نتایج نامطلوب حزب 
سوسیالیســت در انتخابات محلی و منطقــه ای از انحلال 
پارلمان و برگــزاری زودتر از موعد انتخابات عمومی در ۲۳ 

ژوئیه )یکم مرداد( خبر داد.
به گــزارش تارنمای روزنامه ال پائیس اســپانیا، پس از 
شــب انتخاباتی غم انگیز اســپانیا برای حزب سوسیالیست 
ســانچز«  »پــدرو   ،)Partido Socialista/ PSOE(
)Pedro Sánchez( نخســت وزیر اسپانیا تصمیم گرفت 
تــا به منظور جلوگیری از روند فرسایشــی ماه های آتی در 
تقابل با جناح راستی که پس از پیروزی چشمگیر انتخابات 
دیروز، جسورانه تر رفتار خواهد کرد، انتخابات عمومی را که 
انتظار می رفت در ماه دســامبر برگزار شود، زودتر از موعد 

برگزار کند.
هیئت وزیران اســپانیا بعدازظهر دیــروز به این تصمیم 

شکل قانونی داد.
به نوشــته ال پائیس، سانچز که در طول دوران حرفه ای 
خود بارها نســبت به اتخاذ تصمیم های پرخطر اقدام کرده، 
اکنون در راستای یکی از پرخطرترین تصمیم های خود گام 
برداشته است. سانچز به این ترتیب حتی از موقعیت ریاست 
اسپانیا بر اتحادیه اروپا چشم پوشی می کند و از اسپانیایی ها 
می خواهد تا ســریع تر برای تعیین روند سیاسی مورد نظر 

خود تصمیم بگیرند.
به نوشــته تارنمای پوبلیکو، پارلمان یا کورتس خنرالس 
)Cortes Generales( که ســانچز نسبت به انحلال آن 
اقدام کرده اســت، نهادهای قانونگذاری دو مجلسی اسپانیا 

هستند که از کنگره نمایندگان و سنا تشکیل شده است.
انتخابــات روز یکشــنبه اگرچــه به تجدیــد اتاق های 
قانونگذاری منطقه ای و شوراهای شهر می انجامد اما معنای 
سیاســی گســترده تری نیز دارد؛ چرا که نتایج این رویداد 
سیاســی، مقدمه ای برای انتخابات عمومی اســت که برای 
تعیین نمایندگان کنگره و سنا ۲۳ ژوئیه )یکم مرداد( برگزار 
خواهد شد. پیشتر انتظار می رفت که انتخابات عمومی پیش 
از پایان ســال جاری میلادی )دســامبر ۲۰۲۳/ آذر- دی( 

برگزار شود.
اسپانیایی ها با بازگشت به پای صندوق های رای همچنین 

باید تصمیم بگیرند که نخست وزیر بعدی چه کسی باشد.
بــه دنبال برگــزاری انتخابات ایالت هــای خودمختار و 
شهرداری های اسپانیا )۲۸ مه/ هفت خرداد(، حزب مردمی 
)Partido Popular/ PP( از جناح راست میانه موفق شد 
با پیروزی در هفت ایالت از ۱۰ شهر بزرگ اسپانیا )لا ریوخا، 
بالئارس، والنسیا، آراگون، کانتابریا، مادرید و مورسیا( و کنار 
زدن سوسیالیست ها، کنترل اکثریت خودمختاری های این 

کشــور را به دســت آورد. طبق اعلام نتایج رسمی، حزب 
سوسیالیست )Partido Socialista/ PSOE( به رهبری 
سانچز نخســت وزیر اســپانیا در انتخابات دیروز متحمل 
شکست سنگینی شد و حزب راستگرای مردمی، قدرت در 

مهم ترین دولت های محلی کشور را دوباره به دست گرفت.
 Alberto( حزب مردمی به رهبــری آلبرتو نونیِز فیِخو
Núñez Feijóo( که این انتخابات را به یک همه پرســی 

درمورد عملکرد پدرو ســانچز تبدیل کــرده بود، به یکی از 
اهداف اصلی خود دست یافت و حزب او بیشترین تعداد آرا 

در انتخابات شهرداری ها را از آن خود کرد.
بر اســاس داده های رسمی منتشر شده، با شمارش ۹۹ 
درصد آرا، حزب مردمی کمی بیش از ۷ میلیون رای )۳۱.۵ 
درصد( در برابر ۶ میلیــون و ۲۰۰ هزار رای )۲۸.۱ درصد( 

سوسیالیست های پدرو سانچز را به دست آورد.

ژاپن موشک های دفاع بالستیک خود را در پی اعلام کره 
شمالی درباره پرتاب ماهواره از ۳۱ مه تا ۱۱ ژوئن )۱۰ تا ۲۱ 
خرداد( در وضعیت هشــدار قرار داد و اطمینان داد هرگونه 
پرتابهای را که به نظر تهدیدی از سوی کره شمالی به خاک 

این کشور باشد سرنگون خواهد کرد.
بــه گزارش رویترز، کره شــمالی اعلام کرد نخســتین 
ماهواره موشکی خود را تکمیل کرده است و کیم جونگ اون 
رهبر این کشور آمادگی های نهایی برای پرتاب این ماهواره 
را تصویب کرد. بدین ترتیب این آخرین گام کره شمالی در 
میان آزمایش های ســلاح و پرتاب های موشکی ماه های 

اخیر از جمله موشک جدید قاره پیمای بالستیک است.
ســخنگوی وزارت دفاع ژاپن گفت ژاپن انتظار دارد کره 
شمالی موشک ماهواره بر را از منطقه جنوب غربی همانند 
سال ۲۰۱۶ پرتاب کند. کارشناسان معتقدند ماهواره جدید 

بخشی از برنامه تکنولوژی نظارتی شامل پهپادهاست که با 
هدف ارتقای توانایی حمله به اهداف در زمان جنگ طراحی 
شــده است. وزارت دفاع ژاپن در بیانیه ای خاطرنشان کرد: 
»اقدامــات مخربی در برابر موشــک های بالســتیک و یا 
هرموشــکی که خاک ما را هدف قــرار دهد انجام خواهیم 
داد.« این بیانیه افزود ژاپن از موشــک اســتاندارد موشک 
پاتریوت PAC-۳ برای انهدام موشک کره شمالی استفاده 
می کند. فومیو کشیدا نخست وزیر ژاپن نیز در مصاحبه با 
خبرنگاران گفت پرتاب هرگونه موشکی از سوی کره شمالی 

تخطی جدی از قطعنامه شورای امنیت سازمان ملل است.
دفتر نخست وزیر ژاپن نیز در توئیتی نوشت: »ما قاطعانه 
کره شمالی را به پرهیز از هرگونه پرتاب موشکی ترغیب می 
کنیم« و در ادامه افزود با آمریکا، کره جنوبی و دیگر متحدان 

خود در زمینه جمع آوری اطلاعات همکاری خواهیم کرد.

گاردهای ســاحلی آمریکا، فیلیپین و ژاپن نخســتین 
رزمایش سه جانبه دریایی مشترک را در آب های دریای 
چیــن جنوبی در واکنــش به افزایش نگرانــی ها درباره 

اقدامات چین در منطقه انجام می دهند.
به گزارش نیکی آســیا، آرماند بالیلو ســخنگوی گارد 
ساحلی فیلیپین امروز گفت رزمایش دریایی مشترک سه 
جانبه میان آمریکا، فیلیپین و ژاپن برای نخستین بار و از 
تاریــخ اول تا ۷ ژوئن )۱۱ تا ۱۷ خرداد( در آبهای اطراف 
استان باتان انجام خواهد شد و استرالیا نیز به عنوان ناظر 

به این رزمایش ملحق می شود.
وی در ادامه افزود ۴ کشــتی فیلیپینی و یک کشتی 
آمریکایی و یک کشــتی ژاپنی در این رزمایش شــرکت 
خواهند کــرد تا همکاری در بخش جســتجو و نجات را 

بهبود بخشند.

فیلیپین در ماه فوریه ســال جاری از ســوی آمریکا و 
ژاپن برای اجرای این رزمایش ســه جانبه دعوت شد. در 
همان ماه مانیل، پکن را به دلیل فعالیت های خشــونت 
آمیز در دریای چین جنوبی متهم کرده بود. چین همواره 

مالکیت دریای چین جنوبی را برای خود می داند.
سخنگوی گارد ســاحلی فیلیپین در کنفرانس خبری 
افزود: »این رزمایش ســه جانبه فعالیتی عادی و معمولی 
در میان دستورکار گاردهای ساحلی است و اشتباهی در 

برگزاری چنین رزمایشی با همتایان مان وجود ندارد.«
ژاپن، استرالیا و آمریکا بارها چین را برای نظامی کردن 
دریای چین جنوبی محکــوم کردند و تلاش کردند تا به 
متحد دیگر آمریکا یعنی فیلیپین نزدیک شوند. فیلیپین 
از زمان آغاز ریاســت جمهوری فردیناند مارکوس ارتباط 

نزدیکی با آمریکا برقرار کرده است.

برگزارینخستینرزمایشسهجانبهآمریکا،فیلیپینوژاپنآمادهباشقرمزموشکیژاپن

اخراجپسرنخستوزیرژاپنازسمتدولتی
پس از انتشــار عکس های نامناسب پسر نخست وزیر ژاپن در محل اقامت 
»فومیو کیشــیدا« نخست وزیر این کشــور، »شوتارو کیشیدا« پسر ارشد وی 
که پســت دولتی دبیر اجرایی نخست وزیر را در اختیار داشت، توسط پدرش 

از این سمت اخراج شد.
به گزارش کیودو نیوز، دولت ژاپن روز دوشــنبه اعلام کرد که پسر فومیو 
کیشیدا، نخست وزیر ژاپن، از سمت دبیر اجرایی پدرش، روز پنجشنبه برکنار 
شــد.علت استعفای وی، انتقادات فزاینده، پس از انتشار عکس های نامناسب 

گرفته شده در اقامتگاه رسمی نخست وزیر در سال گذشته است.
شــوتارو کیشیدا، پسر ارشــد فومیو کیشــیدا، از زمانی که در اکتبر سال 
گذشــته برای ســمت دبیر اجرایی انتخاب شــد، بارها منبع مشکلاتی برای 
نخست وزیر ژاپن بوده اســت.هفته گذشته شوتارو کیشیدا به دلیل برگزاری 

ضیافتی در دفتر نخست وزیری توبیخ شده بود.
طبق گزارش ها شوتارو کیشیدا و شرکت کنندگان در اتاقی که مخصوص 
پذیرایی از مهمانان عالی رتبه خارجی است، به برگزاری جشن مشغول شدند 
و عکس هایی گرفتند.در این مقاله همچنین آمده است که آنها ادای برگزاری 
یک کنفرانس خبری را درآوردند و شرکت کنندگان در حالی که روی پله های 

این مکان دراز کشیده بودند عکس گرفتند.

ویژه

درگیریمسیحیانانجیلیوصهیونیستهایمسیحی
صهیونیســت های تندرو به مراسم نیایش »مســیحیان انجیلی« در محوطه 

مسجدالاقصی حمله کرده و مانع از ادامه مراسم آنها شدند.
»ایزرائیل نیوز« در گزارشی از درگیری بین مسیحیان انجیلی و صهیونیست های 

تندرو در نزدیکی دیوار البراق )ندبه( در محوطه مسجدالاقصی خبر داد.
این رسانه صهیونیســت، حضور »آریه کینگ« معاون شهردار بیت المقدس 
در این درگیری خشونت آمیز را نشان دهنده تاثیر اختلافات مذهبی بر مشارکت 

سیاسی جنبش های حامی صهیونیسم در سرزمین های اشغالی ارزیابی کرد.
براساس گزارش »ایزرائیل نیوز«، صدها صهیونیست تندرو با حمله به مراسم 
نیایش مسیحیان انجیلی در پارک باستان شناسی »مرکز دیویدسون« در جنوب 

دیوار البراق، خواستار ترک این محل از سوی آنها شدند.
این رسانه صهیونیست نوشت: هم صهیونیست های تندروها و هم مسیحیان 
انجیلی از موجودیت )رژیم( اسرائیل، از نظر سیاسی و مالی حمایت میکنند، اما 

در حوزه دینی با هم اختلافات عمیقی دارند.
براســاس گزارش رســانه صهیونیســتی »ایزرائیل نیوز«، در درگیری بین 
مســیحیان انجیلی و صهیونیســت های تندرو، تعدادی از شیشــه های »مرکز 

دیویدسون« شکسته و تعدادی از صهیونیست ها توسط پلیس بازداشت شدند.
معاون شــهردار بیت المقدس نیز که در این مراســم حضور داشت و به طور 
موقت توســط پلیس رژیم صهیونیســتی بازداشت شــد، در بیانیه ای، حضور 
مسیحیان انجیلی در نزدیکی دیوار البراق را تبلیغ مسیحیت اعلام کرد و گفت: 

اسرائیل به مبلغان مسیحی خوش آمد نمیگوید.
»مســیحیان انجیلی« یا »صهیونیسم مسیحی« گروهی از مسیحیان حامی 
اســرائیل هستند که باوجود اشــتراک نظر با صهیونیست ها در حوزه سیاسی و 
حمایت آنها از تشــکیل این رژیم، اختلافات جدی در بنیان های فکری مذهبی 
دارند و صهیونیســت ها نگران تلاش آنها برای تشــویق یهودیان به گرویدن به 
مسیحیت هستند. درگیری بین مسیحیان انجیلی و صهیونیست های مسیحی 
یکی از مصداق های افزایش گسســت سیاسی-اجتماعی بین گروه های مختلف 

قومی و مذهبی در سرزمین های اشغالی است.

قدرتمذهبدرجامعهآمریکا
طبق نظرســنجی موسسه تحقیقاتی دانشگاه شــیکاگو که در سال ۲۰۲۲ 
برگزار شــده اســت، همچنان نیمی از مردم آمریکا در پاسخ به این سوال که 
»آیا خداوند وجود دارد؟« پاســخ داده اند که هیچ شــکی در وجود خدا ندارند. 
به گزارش نشریه »هیل«,البته به گفته این موسسه تحقیقاتی, آمار افرادی که 
در آمریکا معتقد به خدا هســتند در ســال ۲۰۰۸، حدود ۶۰ درصد بود. این 
نظرســنجی همچنین نشان داد که ۳۴ درصد از آمریکایی ها هیچگاه به کلیسا 
نرفته انــد که این بالاترین آمار در پنج دهه گذشــته اســت. در گزارش جدید 
دیگری توسط »موسسه تحقیقات دین عمومی« اعلام شد، در سال ۲۰۲۲ بالغ 
بر ۲۷ درصد از آمریکایی ها ادعای بی دینی داشــتند، در حالی که این رقم در 

سال ۲۰۱۲ ، ۱۹ درصد و در سال ۲۰۰۶، ۱۶ درصد بود.
از سال ۲۰۰۶ تاکنون, سهم آمریکایی هایی که مسیحیان پروتستان انجیلی 
ســفید پوســت هســتند در جامعه مذهبی آمریکا از ۲۳ درصد به ۱۴ درصد 
کاهش یافته است. در این دوره, سهم مسیحیان پروتستان های سفیدپوست در 
جامعه مذهبی آمریکا از ۱۸ درصد به ۱۴ درصد کاهش یافته اســت. در دوره 
یاده شده, تعداد مسیحیان کاتولیک سفید پوست در جامعه مذهبی آمریکا نیز 
از ۱۶ درصد جمعیت به ۱۳ درصد کاهش یافته اند. این بدان معنا نیســت که 
آمریکایی ها مذهبی نیســتند. تقریباً سه چهارم مردم آمریکا به زندگی پس از 
مرگ اعتقاد دارند. رایان برگ، استاد علوم سیاسی دانشگاه ایلینوی شرقی که 
در مورد ایمان مطالعه می کند، گفت: امروزه در آمریکا اعتقاد به خدا قوی است. 
ایمان به خدا حتی در میان آمریکایی هایی که ادعا می کنند مذهبی نیستند نیز 

پابرجاست: تقریباً نیمی از آن ها به نوعی خالق اعتقاد دارند.
ایمان و رفتن به کلیسا در میان جمهوری خواهان بیشتر از دموکرات ها است. 
داده های موسسه پیو نشان می دهد که چهل و چهار درصد از جمهوری خواهان 
حداقل یک بار در هفته در کلیسا به عبادت می پردازند, در حالی که این رقم در 
میان دموکرات ها ۲۹ درصد اســت. اکثر آتئیست ها یا کسانی که به خدا اعتقاد 

ندارند, دموکرات هستند.
اما دین و ایمان در میان ســیاه پوستان و آمریکایی های اسپانیایی تبار نیز 
نسبتاً قوی اســت. هر دو گروه بیشتر از سفیدپوستان به طور منظم در کلیسا 

شرکت می کنند.
در طول همه گیری کرونا در ســال ۲۰۲۰، برای اولین بار در تاریخ آمریکا، 
تعداد آمریکایی هایی که به کلیسا، کنیسه یا مسجد می رفتند, به کمتر از نصف 
رســید. به گزارش ایرنا, از هر ۱۰ نفــر آمریکایی، هفت نفر معتقد به یک دین 

رسمی هستند لذا آمریکا همچنان یک کشور مذهبی باقی  می ماند.
در ســال ۲۰۱۷ میلادی یک مطالعه گالوپ نشان داد، بخشی از کسانی که 
اهل کلیســا هستند، وجود خطبه ها را دلیل اصلی مشارکتشان در کلیسا بیان 
کردنــد و بخش کثیری نیز برنامه های معنــوی مختص کودکان و نوجوانان را 
متذکر شــدند. از دلایل گفته شــده دیگر نیز  می توان به دسترسی به جامعه، 
فرصت هــای داوطلبانه و رهبــران پویا نیز نام برد. تمرکــز روی بعضی از این 
عوامل نیز ممکن اســت برای رهبران کلیســاهای محلی در راســتای تشویق 
مردم به عضو شــدن در کلیسایشــان، مفید باشــد. نگرش هــا و عملکردهای 
دینی مردم آمریکا در نظرســنجی های گالوپ درباره کاهش عضویت در کلیسا 
نشــان  می دهد که طی سه دوره سه ســاله از ۱۹۹۸ تا ۲۰۰۰ میلادی میزان 
 عضویت کلیسا بطور میانگین ۶۹ درصد ، ۲۰۰۸ تا ۲۰۱۰ ۶۲ درصد و ۲۰۱۸

 تا ۲۰۲۰ ۴۹ درصد بوده است.

برنامه چین برای فرود در کره ماه
به گفته آژانس فضایی چین، این کشــور تصمیم دارد با هدف تبدیل شدن 
بــه یک قدرت برتر فضایی، تا قبل از ۲۰۳۰ فضانوردان خود را روی ماه فرود 

آورد.
به گــزارش چاینا دیلی، همچنین آژانس فضایــی چین، ماموریت فضایی 
 )Shenzhou XVI(۱۶ سرنشــین دار بعدی این کشــور موسوم به شــنژو
قرار اســت در روزهای آینده برای انتقال ســه فضانورد به ایســتگاه فضایی 

تیانگونگ)Tiangong( پرتاب شود.
 Shenzhou ( ۱۶ این آژانــس همچنین اعلام کرد فضاپیمایی شــنگژو
XVI( ســاخت این کشور روز سه شــنبه ۹ خرداد ماه جاری با سه فضا نورد 

چینــی عازم پایگاه فضایی تیانگونگ  می شــود تا این افراد را جایگزین ســه 
فضانور دیگری کند که از نوامبر گذشــته )آذرماه سال گذشته( در این سفینه 

حضور داشتهاند.
مقامات آژانس فضایی سرنشــین دار چین همچنین روز دوشنبه در جریان 
برگزاری یک کنفرانس مطبوعاتی که در مرکز پرتاب ماهواره در استان گانسو 
در شمال غرب چین برگزار شد، اعلام کردند این کشور توسعه یک فضاپیمای 
سرنشین دار جدید و یک موشــک نسل جدید موسوم به موشک لانگ مارچ 

۲اف)۲F ong March( را آغاز کرده است.

رویداد

ملل 

تکنولوژی

تارنمای شــبکه تلویزیونی ســی ان ان در تحلیلی 
از تحولات سیاســی بریتانیا نوشت که با وجود بهبود 
اوضاع اقتصادی این کشــور، ریشی سوناک هنوز هم 
می تواند سرنوشتی مشابه بوریس جانسون داشته باشد 
چرا که »قلعه او از ماسه ساخته شده است.« در تحلیل 
این رســانه آمریکایی آمده که نخست وزیر بریتانیا با 
وجود انتشار اخبار خوب اقتصادی، باید بداند که قلعه 

او از ماسه ساخته شده است.
گرچه صندوق بیــن المللی پول اعــلام کرده که 
بریتانیا دیگر در مسیر رکود نبوده و تورم و بهای انرژی 
نیز با شتابی هر چند کمتر از شتاب مد نظر سوناک رو 
به کاهش هستند، با این حال تفرقه در حزب محافظه 
کار مــوج می زند و بســیاری از اعضای آن با یکدیگر 
خرده حســاب دارند. یک ســال هم نشده که بوریس 
جانسون با وجود غرق شدن در رسوایی ها، تمام تلاش 
خود را صرف حفظ قدرت کرده بود و ســوناک )وزیر 
دارایی وقت( با استعفا از کابینه ضربه کاری را به رئیس 

خود وارد کرد. سرسخت ترین متحدان جانسون خیانت 
ســوناک را نبخشیده اند. او روابط با اروپا را بهبود داده 
و از تندروی جانسون و لیز تراس، فاصله گرفته است. 
برای برخی از اعضای جناح محافظه کار، سوناک اساساً 
یک خود فروخته به شــمار می رود. در روزهای اخیر 
دو اتفاق رخ داد که به برخی از محافظه کاران یادآوری 
می کند اوضاع به سرعت می تواند رو به وخامت گذارد.
نخســت آنکه، ســوناک در واکنش به اتهام قانون 
شکنی وزیر کشورش تصمیم گرفت اقدام های سوئلا 
بریورمــن )Suella Braverman( ناقــض مقررات 
نبوده و وی ملزم به اســتعفا نیست. در پی این اقدام، 
سوناک متهم شد که اعتنایی به اتهامات وزیرش نکرده 
چرا که ضعیف تر از آن اســت که بــا یکی از اعضای 
قدرتمند حزب که بسیاری از اعضای آن از وی بیزارند، 

درافتد.
دیگر آنکه، احضار دوباره جانسون به پلیس و طرح 
مجدد اتهام نقض قوانین کووید موجب شد تا نخست 
وزیر اســبق دوباره به صدر اخبار بــاز گردد. متحدان 
جانسون از این فرصت اســتفاده کرده و سوناک را به 

دست داشتن در این اتهام زنی متهم کردند.
اکنــون دو تن از افــرادی که می توانند نخســت 
وزیــری را به کام ســوناک تلخ کننــد، اخبار مثبت 
اقتصادی را زیر سایه برده و به همه یادآوری می کنند 
 که حزب محافظه کار چقدر ســریع می تواند تیشــه 

به ریشه خود بزند.

نتایج یک نظرســنجی جدید نشان می دهد که ۵۳ 
درصد مردم بریتانیــا به رغم خــروج از اتحادیه اروپا 
)BREXIT( خواهــان برقراری مناســبات نزدیک تر 

لندن با این اتحادیه هستند.
نتایج نظرسنجی موسسه »فوکال دیتا« که یکشنبه 
منتشر شد، حکایت از آن دارد که ۵۳ درصد انگلیسی ها 
خواســتار روابط نزدیک تر با بروکسل و ۱۴ درصد نیز 

خواهان دوری بیشتر از اتحادیه اروپا هستند.
تقریبا دوسوم شــرکت کنندگان در این نظرسنجی 
معتقدند که خروج انگلیس از اتحادیه اروپا به جای آن 
که مشکلاتشان را حل کند، مشکلات بیشتری بیشتری 

ایجاد کرده است.
اما ۲۱ درصد پاســخ دهندگان گفتند که خروج از 

اتحادیه اروپا مشکلات بیشتری را حل کرده است.
در همین حال، ۵۲ درصد از شــرکت کنندگان در 
نظرسنجی نیز تاکید کردند که انگلیس باید استانداردها 
و مقررات همســو با اتحادیه اروپا را حفظ کند اما ۳۵ 
درصد نیز گفتند که لندن باید یان استانداردها را کنار 

بگذارد.
طبــق توافقی که بریتانیا با اتحادیه اروپا امضا کرده 
اســت حدود ۶۰۰ قانــون اتحادیه پایان ســال جاری 

میلادی به طور خودکار در انگلیس ملغی می شود.
این نظرسنجی با شرکت بیش از ۱۰ هزار بزرگسال 
انگلیســی و از ۲۰ آوریل تا ۹ می )۳۱ فروردین تا ۱۹ 

اردیبهشت( انجام شد.

نتایج نظرســنجی یوگاو که اول خرداد منتشر شد 
نشــان داد که اکثریت انگلیســی ها بر این باورند که 
تصمیــم لندن برای خروج از اتحادیــه اروپا یک اقدام 

اشتباه و یک شکست بزرگ بوده است.
بــر اســاس نظرســنجی یــوگاو، ۵۶ درصــد از 
پاسخ دهندگان گفتند که خروج بریتانیا از اتحادیه اروپا 
اقدامی اشتباه و ۳۱ درصد بر این باور بودند که برگزیت 

کار درستی بوده است.
در  شــرکت کنندگان  از  درصــد   ۶۲ همچنیــن 
نظرسنجی برگزیت را »یک شکست بزرگ« خواندند، 

در حالی که تنها ۹ درصد آن را »موفقیت« می دانند.
»نایجل فاراژ«، رهبر پیشین حزب استقلال انگلیس 
هم که از موافقان سرسخت برگزیت بود اکنون ارزیابی 

منفی درباره نتیجه این پروژه دارد.
وی در ایــن باره گفته اســت که کشــورش از نظر 
اقتصادی واقعاً از برگزیت سودی نبرده است. فاراژ اخیرا 

گفته است: برگزیت شکست خورده است.

چرخشانگلیسیهابهسمترابطهبااروپاسوناکلبهپرتگاه
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دی ان ای تصمیم گیری کشف شد
پژوهشــگران آمریکایی در بررســی روی 
موش هــا دریافتند که یــک ژن ویژه در 
تصمیم گیری نقش دارد. به گزارش ایسنا 
و به نقل از نوروســاینس نیــوز، آیا تا به 
حال تصمیمی را در گذشته گرفته اید که 
غیرمنطقــی به نظر برســد؟ یک پژوهش 
جدید نشان می دهد که برخی از تصمیم ها 
تا اندازه ای خارج از کنترل هســتند. این 
پژوهش، الگوی عجیبی را از تصمیم گیری 
در موش ها نشــان می دهد که تحت تأثیر 
یک ژن ویژه به نام »Arc« قرار دارد. این 

پژوهش نشــان داد که موش ها هنگام جستجوی غذا، به  جای ماندن در مکان های سرشار از غذا، بارها از یک مکان خالی 
بازدید می کنند اما موش هایی که فاقد ژن Arc هســتند، روش عملی تری را نشــان می دهنــد. موش های گروه دوم در 
محل غنی از غذا ماندند و در نتیجه، کالری بیشــتری را مصرف کردند. براساس این پژوهش، موش ها برای گرفتن برخی 
از تصمیم ها تنظیم شــده اند. این پژوهش می تواند پیامدهایی را برای انســانها نیز داشته باشد. این پژوهش منحصربه فرد 
می تواند دری را به روی یک حوزه جدید به نام »ژنتیک تصمیم گیری« باز  کند که تأثیر ژنتیک را بر تصمیم گیری، احتمالا 

حتی در انسان ها مورد بررسی قرار می دهد.
کریستوفر گرگ نوروبیولوژیست دانشگاه یوتا )UofU( و پژوهشگر ارشد این پروژه گفت: این پژوهش به ما می گوید که 

حیوانات در تصمیم هایی که می گیرند، محدود هستند. ژنتیک، آنها را به سوی مسیر سوق می دهد.
گرگ و گروهش پس از این که متوجه شدند موش ها به طور مکرر یک تصمیم غیرمنطقی را می گیرند، بررسی تصمیم گیری 
را آغــاز کردنــد. موش ها پس از یافتن یک انبــار پر از دانه های پنهان، به جای ماندن برای خــوردن آنها، مدام به مکانی 
برمی گشتند که روز پیش غذا در آن وجود داشت. در این روز، مکان اصلی خالی بود. گرگ ادامه داد: گویی موش ها با خود 

فکر می کردند که آیا مکان اول واقعا غذا ندارد. به نظر می رسید آنها فکر می کنند چیزی را از دست داده اند.
برای گرگ و همکارانش، این رفتار هیچ معنایی نداشت. 

حیوانات در نهایت به دلیل زمان صرف شده برای بازگشت مداوم به انبار خالی، کمتر غذا خورند. گرگ توضیح داد که اگر 
چنین رفتاری باعث شــود موش ها در طبیعت کمتر غذا بخورند، دردسرســاز خواهد بود زیرا دریافت نکردن کالری کافی 
می تواند برای موش مضر باشد. شگفتی واقعی زمانی رخ داد که پژوهشگران دریافتند موش های فاقد یک ژن ویژه، بیشتر 
احتمــال دارد کــه بمانند و غذا بخورند. در نتیجه، آنها به طور کلی کالری بیشــتری را مصرف کردند. چنین رفتارهایی، 
نخستین شواهد مبنی بر این بودند که ژن ها می توانند به تصمیم گیری حتی تصمیماتی که حداقل برای یک انسان منطقی 
به نظر نمی رســند، جهت بدهند. در این مورد به نظر می رسید که ژن Arc برای وادار کردن موش ها به ادامه جستجوی 

غذا حتی زمانی که به نظر نمی رسد ضروری باشد، مهم است.

فناوری
گشت زنی ربات نگهبان 2چرخ در سوئیس

یــک ربات دو چرخ تبدیــل به جدیدترین نگهبان امنیتی ســوئیس 
می شود.

به گزارش ایسنا و به نقل از آی ای، نگهبانان امنیتی بسیار مفید هستند 
و برخی می گویند که حضور آنها ضروری اســت. اما اســتخدام آن ها 
می تواند بســیار گران باشــد و تعداد کافی از آنها برای حضور در همه  

مکان های مورد نیاز، وجود ندارد.
در اروپا، مردمی که در ســوئیس زندگی می کنند، شــاهد یک ربات 
گشــت زن بوده اند که توســط یک اســتارت آپ رباتیک از موسســه  
فناوری فدرال زوریخ به نام Ascento  ساخته شده است و به زودی 

می تواند جای نگهبانان امنیتی انسانی را بگیرد. این دستگاه تاکنون با موفقیت به عنوان نگهبان شرکت امنیتی سوئیسی 
Securitas AG عمل کرده اســت. یک ویدئو که توســط مؤسسه فناوری فدرال زوریخ)ETH Zurich( منتشر شده 
اســت نشان می دهد که این نگهبان امنیتی جدید چقدر چابک اســت و می تواند در بسیاری از مکان ها گشت زنی کند. 
واضح اســت که این ربات جدید قابلیت های لازم برای نظارت بر بســیاری از مکان ها و سطوح را دارد اما آیا می تواند این 
کار را با دقت انســان انجام دهد؟در ماه اکتبر ســال ۲۰۱۹، یک ربات گشت زن به نام روبوکاپ، زمانی که از کمک کردن 
به یک زن نیازمند خودداری کرد و از او خواست که از سر راهش کنار برود، خبرساز شد. این در حالی بود که زن دکمه  

اضطرار را فشار می داد.
بعدها گزارش شــد که این ربات که توسط شرکت Knightscope ساخته و اجاره داده شده بود، هنوز به ادارات پلیس 

متصل نبوده است. بلکه دکمه  اضطراری آن به شرکت متصل بود، که آنها سپس باید با پلیس تماس می گرفتند.
رئیس پلیس هانگتینگتون پارک در آن زمان گفت: به همین دلیل است که ما این قابلیت ها را تبلیغ نمی کنیم. این یک 
برنامه  جدید برای ما است و ما هنوز در حال توسعه برخی از پروتکل ها هستیم تا بتوانیم برنامه را به طور کامل اتخاذ کنیم.
ماه گذشــته، اداره  پلیس نیویورک)NYPD( انواع ربات های مبارزه با جرم و جنایت را برای گشــت زنی در ایستگاه های 
مترو در سراسر نیویورک معرفی کرد. بر اساس یک گزارش، دستگاه های جدید بخشی از برنامه های آزمایشی هستند که 

در تابستان اجرا خواهند شد.

دانستنیها

سگ کُشی
سگ کُشی یک فیلمِ بلندِ تریلرِ جنایی با مایه های نئو-نوآر ساخته بهرام بیضایی به سالِ ۱۳۷۸ و ۱۳۷۹ است؛ که سالِ 
۱۳۸۰ در سینماهای ایران به نمایش درآمد و پرفروش ترین فیلمِ سال شد. کتابِ فیلمنامه سگ کُشی، به قلمِ بیضایی، 
نیز به سالِ ۱۳۸۰ چاپ شده است. این دوازدهمین فیلمِ منتشرشده بهرام بیضایی است. سگ کُشی پس از آن ساخته 
شد که بیضایی ده سال امکانِ فیلم سازی نداشت. از بازیگرانِ نامیِ ایران شمارِ بسیاری در این فیلم بازی کرده اند  از 
جمله مژده شمسایی و جمشید لایق و عنایت بخشی و مجید مظفّری و فردوس کاویانی و مهتاب نصیرپور. سگ کُشی 
از فیلم های ماندگارِ سینمای ایران به شمار می رود و بعضی ناقدانِ ایرانی وجوهی از این فیلم را با آثارِ کلاسیکِ تاریخِ 
سینما سنجیده اند. چکیده داستان: ماجرای فیلم از اواخرِ پاییزِ ۱۳۶۷ تا اندکی پس از آن – کمابیش یک سال – در 

تهران و باغستان می گذرد. یک نویسنده فارسی زبان به نامِ گلرخ کمالی، که سالِ گذشته شوهرش را به حالِ قهر و به گمانِ رابطه ای میان او و 
منشیِ شرکتش ترک کرده بوده، با پایان جنگ به تهران برمی گردد و شوهرش، ناصر معاصر، را می بیند که ورشکسته شده و در حالِ رفتن به 
زندان است. گلرخ متوجه می شود که شریکِ ناصر، جواد مقدّم، با صحنه سازی تمامِ سرمایه شرکت را برداشته و به طورِ غیرقانونی از مرز خارج 
شده و ناصر مانده با همه بدهی های شرکت و فشارهای طلبکاران. گلرخ بر خود می داند که در جبران بدگمانیِ بیجایش، حالا به نجاتِ شوهرش 

بشتابد و با کوشش برای خریدِ چک ها و اثباتِ بی گناهیِ او، و گرفتنِ رضایتِ شاکیان از شوهرش، برای آزادیش از زندان بکوشد....

بدون شرح

طرحروز

فیلمبازی

سرفیل کارت

کوپه درست و حسابی چینی

صنعت خودرو چین تقریبا هر روز یک یا چند محصول جدید 
را معرفی می کند. سهم شاسی بلند و دقیق تر بگوئیم کراس 
اوورها بیشتر از سایر کلاس های بدنه مانند سدان یا ام پی وی 
است. اما در این میان تقریبا خودروهای اسپرت ۲ درب هیچ 
جایگاهی ندارند که احتمالا علت به نوع و میزان تقاضای بازار 

مربوط می شود.
اکنــون برند جوان و آینده نگر نتِا وارد کلاس تولیدی خودرو 
کوپه ۲ درب شده تا نتا جی تی را معرفی کند. این خودرو زیبا 
در بــازار چین از ۲54۰۰ تا ۳۲۲۰۰ دلار قیمت دارد. گفتنی 

است که نتا نزد مردم چین با نام نژا شناخته می شود.
نتا جی تی به عنوان یک محصول الکتریکی از ســال ۲۰۲۳ 
روی خــط تولید قرار گرفته اســت و در کلاس کوپه ۲ درب 
تولید می شود. از منظر ابعاد برابر با 4۷۱5 میلیمتر در طول، 
۱۹۷۹ میلیمتر در عرض و ۱4۱5 میلیمتر در ارتفاع توســعه 
یافته است. فاصله بین محورهای آن نیز ۲۷۷۰ میلیمتر است.

علاوه بر کوپه ۲ درب هاردتاپ که نســخه اصلی این خودرو 
محسوب می شود، یک نسخه اسپیدستر کانورتیبل 4 نفره نیز 
در تریم های نتا جی تی در نظر گرفته شده است. شباهت به 
محصولات فراری، استون مارتین و... کاملا مشهود است اما به 
هــر ترتیب این برای صنعت خودروی چین یک حرکت قابل 

تحسین و چشمگیر محسوب می شود.
نتــا جی تی در تریم پایه مجهز به تــک موتور الکتریکی در 

ارتباط با محور عقب است. 
میزان خروجی این موتور ۲۲۸ اســب بخار است. انرژی مورد 
نیاز پیشرانه از بسته باتری ۶4.۲۸ و ۷4.4۸ کیلووات ساعت 
با توجه به تریم، تامین می شود. برد حرکتی به ترتیب 5۶۰ و 

۶۶۰ کیلومتر محاسبه شده است.
تریم پرچمدار نتا جی تی مجهز به دو موتور الکتریکی و سامانه 
تمام چرخ محرک الکتریکی اســت. مدل مذکور 45۶ اسب 
بخــار خروجی و ۶۲۰ نیوتن متر گشــتاور دارد. این تریم از 
باتری ۷۸ کیلووات ساعت اســتفاده می کند که برد حرکتی 

5۸۰ کیلومتر را امکان پذیر خواهد کرد.

تختگاز
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 نوبت دوم

منطقه شمال شرق مناقصه گزار : شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران 
موضوع مناقصه: اجرای پروژه حفاری و کابل اندازی زمینی دو مداره 20 کیلو ولت مرکز انتقال نفت سمنان ) از پست امیر کبیر به مرکز انتقال نفت سمنان (

مبلغ برآورد مناقصه :   31/596/538/792 ریال 
شهرسمنان  1- محل و مكان اجراي کار: استان سمنان 

2- مدت اجراي کار: 240 روز تقویمی
3- نام دستگاه نظارت: واحد نگهداری و تعمیرات  برق  منطقه شمالشرق -شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران 

4- روش ارزیابی مالی براساس دستورالعمل ارزیابی مالی و فرایند قیمت مناسب در مناقصات نفت به شماره 796-20/2 مورخ 99/12/11 خواهد بود
- نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار : مبلغ  1/579/826/939  ریال بصورت یك یا ترکیبي از ضمانت نامه هاي مندرج در بند هاي الف، ب، پ ،ج ،چ ،ح ، خ ماده 4 آیین نامه تضمین 
معاملات دولتي به شماره 50659/123402 مورخ 94/9/22 هیئت محترم وزیران می باشد. تضمین وجه نقد  میبایست به شماره شبا 790100004101046871202167  بانك مرکزي واریز گردد 

ضمانتنامه یا رسیدوجه آن در سامانه بارگزاري گردد .  ضمنا
شرایط شرکت کنندگان در مناقصه : -

درج کد اقتصادي و شناسه ملي جهت اشخاص حقوقي در پیشنهاد قیمت مندرج در سامانه ستاد الزامی است.
دارا بودن  و بارگذاری گواهینامه تایید صلاحیت پیمانكاری معتبر رتبه 5 گرایش برق صادره از سازمان مدیریت و بودجه کشور  الزامی است.  1

2- دارا بودن  و بارگذاری گواهینامه تایید صلاحیت ایمني معتبر صادره از وزارت تعاون کارو رفاه اجتماعی الزامی است.
3- قرارداشتن در لیست شرکتهای مورد تایید شرکت توزیع برق سمنان  الزامی است .

زمان و نحوه  خرید اسناد مناقصه  از سامانه: شرکت کنندگان مهلت دارند  تا ساعت 13:00مورخ1402/03/16  و با مراجعه به سامانه تدارکات الكترونیكي دولت) ستاد( به نشاني  
. نسبت به خرید اسناد و پرداخت هزینه از طریق اتصال به درگاه پرداخت الكترونیك اقدام نمایند. .

لازم به ذکر است کلیه مراحل برگزاري مناقصه از فرخوان تا انتخاب برنده از سایت مزبور انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلي در سامانه ستاد ، نسبت به 
ثبت نام و اخذ گواهي امضاء الكترونیكي  اقدام نمایند و جهت  عضویت با پشتیباني سامانه ستاد به شماره 02141934 تماس حاصل فرمایند. ضمنأ درج کامل آدرس محل اقامتگاه شخص حقوقی 
)آدرس پستی شرکت(، شماره فكس و تلفن شرکت و مدیران شرکت در سامانه تدارکات الكترونیك دولت جهت ارسال دعوتنامه و هرگونه اطلاع رسانی برای کلیه شرکت کنندگان در مناقصه 

الزامی است.
زمان و مهلت تكمیل و بارگزاري پیشنهادات در سامانه :شرکت کنندگان مي بایست تا ساعت 13:00مورخ   1402/03/27  نسبت به تكمیل اسناد مربوطه و بارگزاري در سامانه تدارکات الكترونیك 
دولت) ستاد( و تحویل اصل پاکت الف )ضمانتنامه شرکت در فرآیند ارجاع کار/ اصل رسید واریز وجه نقد( لاك و مهر شده به دفتر کمیسیون مناقصات در مهلت مندرج در این بند به دفتر 

کمیسیون مناقصات نیز اقدام و رسید دریافت  نمایند.
زمان و محل گشایش پاکات : پیشنهادهاي واصله در ساعت  10:00 .مورخ  1402/04/03 در محل کمیسیون مناقصات به آدرس:  تهران- خیابان سپهبد قرني- نرسیده به خیابان سپنــد- پلاك 

188-  طبقه  هشتم از طریق سامانه تدارکات الكترونیك دولت ) ستاد( بازگشایي و خوانده خواهد شد. 
زمان و مكان جلسه توجیهی: جلسه توجیهي باحضور شرکت کنندگان در مناقصه جهت بازدید از محل انجام کار و توضیح و تشریح اسناد، در تاریخ 1402/3/20    ساعت   ده صبح   به نشاني 

خیابان نفت -شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت منطقه شمال شرق  برگزار میگردد. سه راه راه آهن  شاهرود 
جهت کسب اطلاعات بیشتر درخصوص موضوع کار مناقصه با تلفن  32363930-023  امور حقوقی و پیمانها  آقای حاجی پور تماس حاصل فرمائید .

. .                  . .            . .
شناسه آگهی: 1500312                                                                                                                                                                                                       روابط عمومي 

شناسه آگهی: 1504689
م الف: 847

شناسهآگهی:1505865
مالف:896
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 نوبت دوم

مناقصه گزار : شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران – منطقه شمال شرق
موضوع مناقصه: اجرای پروژه حفاری و کابل اندازی زمینی دو مداره 20 کیلو ولت مرکز انتقال نفت سمنان ) از پست امیر کبیر به مرکز انتقال نفت سمنان (

مبلغ برآورد مناقصه :   31/596/538/792 ریال 
1- محل و مكان اجراي کار: استان سمنان – شهرسمنان 

2- مدت اجراي کار: 240 روز تقویمی
3- نام دستگاه نظارت: واحد نگهداری و تعمیرات  برق  منطقه شمالشرق -شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران 

4- روش ارزیابی مالی براساس دستورالعمل ارزیابی مالی و فرایند قیمت مناسب در مناقصات نفت به شماره 796-20/2 مورخ 99/12/11 خواهد بود
- نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار : مبلغ  1/579/826/939  ریال بصورت یك یا ترکیبي از ضمانت نامه هاي مندرج در بند هاي الف، ب، پ ،ج ،چ ،ح ، خ ماده 4 آیین نامه تضمین 
معاملات دولتي به شماره 50659/123402 مورخ 94/9/22 هیئت محترم وزیران می باشد. تضمین وجه نقد  میبایست به شماره شبا IR 790100004101046871202167 بانك مرکزي واریز گردد 

ضمنا"  ضمانتنامه یا رسیدوجه آن در سامانه بارگزاري گردد . 
شرایط شرکت کنندگان در مناقصه : -

_درج کد اقتصادي و شناسه ملي جهت اشخاص حقوقي در پیشنهاد قیمت مندرج در سامانه ستاد الزامی است.

1 – دارا بودن  و بارگذاری گواهینامه تایید صلاحیت پیمانكاری معتبر رتبه 5 گرایش برق صادره از سازمان مدیریت و بودجه کشور  الزامی است.
2- دارا بودن  و بارگذاری گواهینامه تایید صلاحیت ایمني معتبر صادره از وزارت تعاون کارو رفاه اجتماعی الزامی است.

3- قرارداشتن در لیست شرکتهای مورد تایید شرکت توزیع برق سمنان  الزامی است .
زمان و نحوه  خرید اسناد مناقصه  از سامانه: شرکت کنندگان مهلت دارند  تا ساعت 13:00مورخ1402/03/16  و با مراجعه به سامانه تدارکات الكترونیكي دولت) ستاد( به نشاني  

www.setadiran.ir نسبت به خرید اسناد و پرداخت هزینه از طریق اتصال به درگاه پرداخت الكترونیك اقدام نمایند.
لازم به ذکر است کلیه مراحل برگزاري مناقصه از فرخوان تا انتخاب برنده از سایت مزبور انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلي در سامانه ستاد ، نسبت به 
ثبت نام و اخذ گواهي امضاء الكترونیكي  اقدام نمایند و جهت  عضویت با پشتیباني سامانه ستاد به شماره 02141934 تماس حاصل فرمایند. ضمنأ درج کامل آدرس محل اقامتگاه شخص حقوقی 
)آدرس پستی شرکت(، شماره فكس و تلفن شرکت و مدیران شرکت در سامانه تدارکات الكترونیك دولت جهت ارسال دعوتنامه و هرگونه اطلاع رسانی برای کلیه شرکت کنندگان در مناقصه 

الزامی است.
زمان و مهلت تكمیل و بارگزاري پیشنهادات در سامانه :شرکت کنندگان مي بایست تا ساعت 13:00مورخ   1402/03/27  نسبت به تكمیل اسناد مربوطه و بارگزاري در سامانه تدارکات الكترونیك 
دولت) ستاد( و تحویل اصل پاکت الف )ضمانتنامه شرکت در فرآیند ارجاع کار/ اصل رسید واریز وجه نقد( لاك و مهر شده به دفتر کمیسیون مناقصات در مهلت مندرج در این بند به دفتر 

کمیسیون مناقصات نیز اقدام و رسید دریافت  نمایند.
زمان و محل گشایش پاکات : پیشنهادهاي واصله در ساعت  10:00 .مورخ  1402/04/03 در محل کمیسیون مناقصات به آدرس:  تهران- خیابان سپهبد قرني- نرسیده به خیابان سپنــد- پلاك 

188-  طبقه  هشتم از طریق سامانه تدارکات الكترونیك دولت ) ستاد( بازگشایي و خوانده خواهد شد. 
زمان و مكان جلسه توجیهی: جلسه توجیهي باحضور شرکت کنندگان در مناقصه جهت بازدید از محل انجام کار و توضیح و تشریح اسناد، در تاریخ 1402/3/20    ساعت   ده صبح   به نشاني 

شاهرود – سه راه راه آهن – خیابان نفت -شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت منطقه شمال شرق  برگزار میگردد.
جهت کسب اطلاعات بیشتر درخصوص موضوع کار مناقصه با تلفن  32363930-023  امور حقوقی و پیمانها  آقای حاجی پور تماس حاصل فرمائید .

www.shana.ir                 www.setadiran.ir           www.ioptc.ir
شناسه آگهی: 1500312                                                                                                                                                                                                       روابط عمومي 
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فراخوانمناقصهعمومییکمرحلهای

اداره کل آمــوزش فنی و حرفه ای اســتان مرکزی در نظر 
دارد فراخــوان  تکمیل پروژه ســوله آموزشــی ویژه بــرادران مرکز 
آموزش فنی و حرفه ای دو منظوره شهرســتان کمیجان به شــماره 
2002004101000002 را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 
برگزار نمایــد. کلیه مراحل برگزاری فراخــوان از دریافت و تحویل 
اسناد فراخوان تا بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت )ســتاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام 
خواهد شد. متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در 
ســامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به 
صورت برخط( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام 

لازم را به عمل آورند.

مواعد زمانی:
- تاریخ انتشار فراخوان: 1402/03/08

- مهلت دریافت اسناد فراخوان: 1402/03/16
- مهلت ارسال پیشنهادات: 1402/03/27
- زمان بازگشایی پاکت ها: 1402/03/28

نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار: 
ضمانت نامه بانکی یا واریز وجه نقد به مبلغ 536/500/000

اطلاعات تماس و آدرس دستگاه:
 اراک - خیابان قائم مقام فراهانی – نرسیده به میدان امام حسین)ع( 
- اداره کل آموزش فنی و حرفه ای استان مرکزی تلفن: ۳445۶۰4۲-

۰۸۶ همراه: ۰۹۱۸۳۶۱۹۹4۳ 

 »اصلاحیه« 
به اطلاع می رســاند: آگهی فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای اداره کل آموزش فنی و حرفه ای استان مرکزی تاریخ 

چاپ 1402/03/08 بوده که به دلیل نقص فنی در مورخ 1402/03/09 چاپ گردید.

شناسه آگهی: 1503925

شناسه آگهی: 1503925


